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Vroeger was alles 
niet beter
Vroeger was alles beter, zeggen ze. Ik geloof er niets van. Als je je afvraagt in welke tijd mensen het langst en 
gezondst leefden, de meeste rijkdom hadden, de meeste kansen en altijd toegang tot onderwijs, dan is dat in 
het hier en nu. Vroeger was alles ánders, dat klopt wel degelijk. Dat laten we zien in dit kwartaalblad met een 
themanummer dat voor een groot deel over vijftig jaar geleden gaat, 1972. Bijzonder om de verschillen waar 
te nemen. Maar realiseer je, eigenlijk kunnen we 1972 niet vergelijken met 2022 - het is een kwestie van 
appels en peren. We spreken echt over ‘Andere Tijden’. Alles was werkelijk anders dan nu. Niet alleen door 
de technologische ontwikkelingen, maar ook door de samenstelling van de bevolking zelf. Grijzer, drukker en 
diverser is wat dit betreft de samenvatting van de belangrijkste ontwikkelingen tussen 1972 en 2022.

In het begin van de jaren zeventig telde Nederland 13 miljoen inwoners en men verwachtte toen dat het er in 
2000 21 miljoen zouden zijn. Dat is, gelukkig, niet uitgekomen, maar de Nederlandse bevolking is in de 
laatste vijftig jaar evengoed wel met ongeveer 35% gegroeid tot ruim 17,5 miljoen nu. De medische 
wetenschap heeft ervoor gezorgd dat onze levensverwachting snel is toegenomen. Iets waar wij in de 
meeste gevallen heel blij mee zullen zijn. Maar het betekent wel dat we in die vijftig jaar veel meer ouderen 
om ons heen zien. Vijftig jaar geleden was een op de tien inwoners 65 jaar en ouder, nu is dat vijf op de tien. 
Dat betekent nogal wat.

En ja, het is niet alleen drukker om ons heen, we zijn het zelf ook. De komst van de sociale media heeft daar 
ongetwijfeld een grote rol in gespeeld. Achter de geraniums zitten? Het zal vast nog wel gebeuren, wellicht 
dat door de individualisering van de maatschappij er zelfs meer eenzaamheid is dan vroeger. Maar toch zijn 
er ook veel ouderen actief, in beweging en met social media bezig. Mijn moeder van 93 is heel veel bezig 
met haar iPad.

Diverser, dat is ook zonneklaar. Er wordt minder getrouwd, meer gescheiden, mensen zijn vaker bewust 
alleen of participeren in soms bijzondere samenlevingsvormen. Vijftig jaar geleden hadden heel wat ouders 
veel kinderen. Tegenwoordig hebben heel wat kinderen meer dan twee ouders. Daarnaast is de migratie 
sinds de jaren ‘70 enorm toegenomen. Nu is zo’n 13 procent van de Nederlandse bevolking niet in Nederland 
geboren. Het betekent alleen maar dat het nog diverser om ons heen wordt.

Onze samenleving heeft in de afgelopen halve eeuw zoveel veranderingen meegemaakt dat vergelijken dus 
eigenlijk zinloos is. Maar het is evengoed wel leuk om te zien hoe het er in 1972 in Hoorn aan toe ging en hoe 
dat verschilt met nu. Trouwens, ik durf eerlijk gezegd wel een voorspelling te doen voor de komende vijftig 
jaar. Het zal anders, grijzer, drukker en diverser worden. En het zal vast ook weer beter worden. Maar hoe dat 
er dan uitziet? 

Arnoud Lansdaal
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22 juli 1972, Hoorn onder stoom. Bijzondere, door stoom 
aangedreven voertuigen rijden door de stad. Voor velen 
vast nog herkenbaar, wellicht herinneringen oproepend. 
Hoorn in 1972, er gebeurde heel veel. Een ontluikende 
stad in een snel veranderend land en dito wereld. In dit 
kwartaalblad zijn de ontwikkelingen in Hoorn van die 
vroege jaren zeventig zichtbaar gemaakt. Niet alleen 
met beelden, maar vooral ook met mooie verhalen voor 
hen die deze tijd bewust meegemaakt hebben. 
Geschiedenis die overigens net zo lezenswaardig is voor 
hen die er vijftig jaar geleden nog niet waren. Naast de 
artikelen over 1972 nog meer bijdragen die prettig wegle-
zen. Wat te denken van de historie van de stichting 

Stadsherstel, de geschiedenis van het woonwagencen-
trum en, in het kader van verdwenen middenstanders, 
een leuk gesprek met de dochter van slager Rein Groot 
over hoe Hoorn vroeger was. Daarnaast komt de historie 
van schaakclubs in Hoorn aan bod. De vaste rubrieken, 
zoals een interview met een vrijwilliger van Oud Hoorn, 
het Straatbeeld, de bijdrage van het Westfries Museum 
en Oud Hoorn ’t Woord, dit keer met berichten vanuit de 
vereniging, ontbreken natuurlijk niet. 
De redactie wenst u niet alleen mooie Kerstdagen en 
een schitterend mooi 2023, maar bovenal ook veel lees- 
en kijkplezier met het laatste, extra dikke, kwartaalblad 
van dit jaar.

Bij de voorplaat
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Volkshuisvesting in Groot-Hoorn
December ‘71 sloten de gemeenten Hoorn, Berkhout, Blokker 
en Zwaag een gentleman’s agreement over het nemen van 
een gezamenlijke verantwoordelijkheid voor een bepaalde 
woningproductie. Onder voorzitterschap van gedeputeerde J. 
van Dis werd overeenstemming bereikt op ‘het leveren van een 
maximale krachtsinspanning ten behoeve van volkshuisves-

ting in het gebied Groot-Hoorn’. Toenmalig wethouder Wiese 
verwoordde, met een knipoog naar het China van Mao 
Zedong: “De Grote Sprong Voorwaarts kan beginnen.” In 1966 
was dankzij de Tweede Nota op de Ruimtelijke Ordening al 
duidelijk geworden dat Hoorn een rol zou gaan spelen in de 
zogenoemde overloop. De woningnood in Amsterdam was nij-
pend en gemeenten als Alkmaar, Purmerend en Hoorn kregen 

De groei komt op gang

Een jaar geleden startte de artikelenreeks over Hoorn in de afgelopen 450 jaar met een beeld van 
de stad in 1572. Daarop volgden in de kwartaalbladen daarna de jaren 1672, 1772 en 1872.  
Nu het laatste artikel uit de reeks, hoe zag Hoorn er in 1972 uit, wat herkennen we nog van vijftig 
jaar geleden? Welke ontwikkelingen waren er? Ik heb een keus gemaakt uit de vele gebeurtenissen 
en in een apart artikel in dit kwartaalblad aandacht gewijd aan de politieke situatie in Hoorn. Veel 
lezers zullen bij het lezen van de beide artikelen ongetwijfeld een aantal ‘Oh ja’ ervaringen hebben, 
zeker ook als ze de chronologie van dat jaar op onze website teruglezen. Een QR-code voor de 
chronologische gebeurtenissen in Hoorn in 1972 is aan het eind van dit artikel terug te vinden.

Arnoud Lansdaal

Doelenkade
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de taak woningen te bouwen. Officieel werd Hoorn in ‘69 als 
groeikern aangewezen. Hoorn was echter zelf al aan het eind 
van de zestiger jaren begonnen met voorbereidingen om de 
groei van de eigen stad op te kunnen vangen. Het aantal 
Hoornse woningzoekenden was groot en men had allang inge-
zien dat voor hen iets moest gebeuren.

Grote Waal
Nadat de gemeenteraad het uitbreidingsplan De Grote Waal in 
‘65 had aangenomen, werd begonnen met het bouwrijp maken 
van de drassige grond. De eerste woningen, die met de platte 
daken, werden in ‘67 opgeleverd. Siriusstraat, Saturnushof en 
Jupiterhof volgden. In de jaren daarna kwamen er rap meer. In 
de volksmond werd al snel over ‘Bonanza-dorp’ gesproken 
vanwege de houten schuurtjes die in het begin dominant in het 
zicht stonden en refereerden aan de toen populaire gelijkna-
mige tv-serie. In 1972 waren de eerste Sterflats klaar, maar 
veel woningen stonden daar gek genoeg leeg. Door hoge infla-
tie en de landelijke financieringsregeling stegen de huurprijzen 
tijdens de bouw met bijna 30%. Van de lijst met 700 woning-
zoekenden tekenden er slechts vijf een huurcontract voor een 
Sterflat. Later ging het ministerie akkoord met een andere 
financieringsconstructie waardoor de huurprijs omlaag kon. 
Op voorstel van eigenaar woningbouwvereniging Binneblijf 
ging de gemeente akkoord met een huurprijs van 285 gulden 
voor de flats en maisonnettes in plaats van de eerder 
genoemde 360 gulden. Drive-in woningen moesten 360 in 
plaats van 460 gulden per maand opbrengen. Mede door een 
uitgekiende strategie, lees het verhaal van Chris Holman in dit 
kwartaalblad maar, lukte het uitein delijk de flats bewoond te 
krijgen. In ‘72 vestigde de eerste huisarts, de 27-jarige dokter 
Verberne, zich in de wijk. Noodwinkels waren er te vinden, 
scholen eveneens en er stond meer gepland. De wijk kwam tot 
ontwikkeling.

Risdam
Ten noorden van Hoorn werden de eerste woningen in de 
nieuwe wijk Risdam I gebouwd. In Het Oude Ambacht, Volder 
en Ketellapper kwamen in ‘70 en ‘71 de eerste huizen. In ’72 
werd het bestemmingsplan voor de verdere uitbreiding 
Risdam II vastgesteld. Ondertussen bouwde aannemer 
Bredero driftig verder, begin november werd aan de 
Stoelenmatter de duizendste woning van de Risdam opgele-
verd. Supermarktketen Vlaar opende in december een winkel 
aan de Scheerder en andere ondernemers sloten zich hierbij 
aan. Er was ook ruimte beschikbaar voor een noodwijkcen-
trum. Basisschool De Rakkers werd gebouwd. Kortom, de wijk 
kwam in ’72 steeds meer tot leven. Hoorn groeide, dat was 
duidelijk. Maar groei doet ook pijn en dat was merkbaar.

Infrastructuur
Een zich uitbreidende stad brengt aanpassingen voor het ver-
keer met zich mee. Zou een rondweg om Hoorn heen niet een 
goede oplossing zijn? Nee, was de duidelijke mening van 
velen, met name van de bewoners van het Havenkwartier, 
waarop mede daardoor medio ’72 de Stichting Havenkwartier 
werd opgericht. Het NHD kopte zelfs: ‘Het ontleedmes ligt op 
tafel voor de vivisectie op ’n verloederde havenwijk’. Hoorns’ 
oudste stadsdeel moest behouden blijven en niet voor een 
deel opgeofferd worden voor een rondweg. Een stukje rond-
weg kwam er wel, de Provincialeweg genoemd. Er kwamen 
extra ontsluitingswegen naar het centrum (de Liornestraat), 
naar de Grote Waal (de Weel) en naar de Risdam (de 
Zwaagmergouw). 17 april ging de Liornestraat, met daarin een 
nieuwe overweg, open. De overweg aan de Koepoortsweg 
werd op dezelfde dag gesloten voor het gemotoriseerde ver-
keer, dit tot verdriet van de middenstanders van de straat, 
zoals supermarkt Deen, bakkerij Otten, sigarenmagazijn 
Ridder en snackbar Doffer. Toon Dol van de snackbar liet 
weten: “De afsluiting is de beroerdste en slechtste beslissing 
die de gemeenteraad van Hoorn ooit heeft genomen.” 
Gedurende het jaar werden er na een eerste inventarisatie 
noodzakelijke extra verkeersmaatregelen genomen, deze aan-
passingen waren vooral voor de veiligheid. Het net geopende 
jongerencentrum Troll was niet blij met alle veranderingen, de 
komst van de Provincialeweg betekende namelijk ook de 
afsluiting van de Geldelozeweg. Omdat er toen nog geen tun-
neltje aan de Vredehofstraat was, werd de bereikbaarheid van 
Troll een stuk minder. 

Nog meer wijzigingen
De tunnel onder de Provincialeweg naast de sporthal werd 
aanbesteed in ’72, maar kon pas in ’75 in gebruik worden 
genomen. De gemeente, onder leiding van kersverse burge-
meester Tjaberings, die in september ’71 Canneman had 

Achter op ’t Zand
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opgevolgd, zag echter ook wel wat in een andere tunnel. 
Minister Udink van Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening 
kreeg tijdens een werkbezoek begin oktober het ‘Verkeersplan 
Keern’ aangeboden. Daarin werd o.a. een financiële injectie 
van 2,2 miljoen gulden gevraagd voor een tunnel onder de 
overweg van het Keern. Een ruime maand later kreeg de 
gemeente al te horen dat voor een dergelijke ingrijpende  
verkeersaanpassing voorlopig geen geld beschikbaar was. Er 
zou nog jarenlang over een tunnel onder het Keern gesproken 
worden, tot aan deze tijd toe. Dat wijzigingen in de vertrouwde 
verkeerssituatie in Hoorn tot veel onbegrip leidden, kwam in 
’72 vrijwel het gehele jaar door in het nieuws. Een groot plan 
voor de verkeerssituatie, met heel veel straten die eenrich-
tingsverkeer kregen, werd in juli gepresenteerd en de menin-
gen buitelden snel over elkaar heen. Eind juli werd gedurende 
een groot folkloristisch festival het Grote Noord afgesloten 
voor het verkeer en de middenstanders waren duidelijk: “dit 
nooit meer!” Zou men toen al vermoed en mogelijk gevreesd 
hebben dat Hoorns belangrijkste winkelstraat ooit definitief 
voor alle verkeer gesloten zou gaan worden?

De middenstand
De Hoornse middenstand concentreerde zich vooral in de 
binnenstad, in de nieuwe wijken waren nog nauwelijks voor-
zieningen te vinden. Het hele jaar door was er sprake van dat 
gerenommeerde zaken van eigenaar veranderden of gingen 
sluiten, maar ook van zaken die (her)openden. Vaak kwamen 
BN-ers opdraven om een opening luister bij te zetten. In de 
chronologie van ’72 op de website van Oud Hoorn komen vast 
veel herkenbare namen voorbij. Een paar opvallende momen-
ten mogen hier niet onvermeld blijven. De sluiting van Garage 
Met aan Onder de Boompjes, waardoor 28 man op straat 
kwam te staan, Transportbedrijf Groot dat zijn honderdjarig 

bestaan vierde, de overval op juwelier Gerrit Droste aan de 
Lange Kerkstraat en een bomalarm bij V&D, dat gelukkig loos 
alarm bleek. V&D kocht overigens in ’72 het pand van De 
Gruyter op de hoek van Nieuwsteeg en Nieuwe Noord met de 
bedoeling de beide panden samen te voegen. Het Nieuwe 
Noord zou dan een doodlopende straat worden, maar daar is 
het gelukkig nooit van gekomen. Ook in het oog springt de 
opening van kledingzaak Liberty Shop aan het Kleine Noord 
van de 25-jarige Anneke van Dok, toen journaliste van het 
NHD. Later werd ze gemeenteraadslid voor de PvdA en wet-
houder van Hoorn. Weer later burgemeester in diverse 
gemeenten en zelfs staatssecretaris van Economische 
Zaken. De jonge Hoornse onderneemster had blijkbaar al 
vroeg goed kijk op marktwerking. 

Opvallende inbraak
Schuin tegenover het kledingzaakje van Van Dok was woning-
inrichter B. Haring. Op 10 juli bleek dat daar gedurende de 
nacht een complete inventaris voor een huis gestolen. ‘Uniek in 
de Nederlandse misdaadgeschiedenis’ vermeldde het NHD en 
eigenaar Haring gaf blijk van humor: “Ik had het voor  klanten 
niet beter uitgezocht”. Een week later werden in Goes de spul-
len teruggevonden, eind september werd de dader gepakt. 
Juwelier Maurits Schagen hield in september een actie waarbij 

Grote Noord

Prins Bernhard opent 29 april 1972 de museum-
spoorlijn Hoorn-Medemblik
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de klant 20% kans had de aanschaf geheel  vergoed te krijgen. 
Nadat er betaald was schreef Maurits ongezien een 1, 2, 3, 4 of 
5 op de achterkant van de kassabon en als de klant vervolgens 
het juiste getal raadde kreeg deze het aankoopbedrag retour. 
Het leverde Schagen heel wat extra klanten op.

Aandacht voor jongerenhuisvesting 
Zelfs zonder de overloop vanuit Amsterdam had Hoorn al een 
behoorlijk tekort aan huurwoningen. Voor jongerenhuisvesting 
was er vrijwel niets beschikbaar, anno 2022 nog altijd, of weer, 
een herkenbare situatie. In ‘72 leidde dat op 23 september tot 
een bijzondere actie. Voor het stadhuis aan de Nieuwstraat 
werd een Volkswagenbus, het NHD noemde het een ‘enge 
woonbus’, neergezet om aandacht te vragen voor het enorme 
tekort aan huurwoningen voor jongeren. De zeventienjarigen 
René Renckens uit Hoorn en Wies de Jong uit Oudendijk 
 verbleven er enkele dagen met de een jaar oudere Dirk Bakker 
uit Hoorn. Volgens eigen zeggen hadden ze op zoek naar 
woonruimte al tien huizen gekraakt, maar waren ze even zo 
vaak door buurtbewoners verdreven. Omdat ze toch een eigen 
plek wilden, vonden ze het tijd voor een ludieke actie. 
Woningschaarste voor jongeren was niet specifiek een 
Hoorns probleem, maar speelde ook landelijk. Autoriteiten 
raadden in eerste instantie de jongeren aan om terug te keren 
naar de ouderlijke woning, maar dat waren de drie West-
Friezen echt niet van plan. “De mensen denken zeker dat we 
het leuk vinden om huizen te kraken. Dat we er heil in zien om 
in een busje te bivakkeren. Maar zo is het helemaal niet. We 
kunnen toch niet anders?” Wethouder Wit ging in gesprek met 
de jonge woningzoekenden, maar had niet direct een oplos-
sing. “Ze zijn nog minderjarig en kunnen daarom geen huur-
contract met de gemeente aangaan. Bovendien er is nu echt 
geen geschikt huis voorradig. De jongeren hebben trouwens 
ouders op wie ze terug kunnen vallen, dat moeten ze maar 
doen, net als veel anderen. Er zijn immers toch horden 
woningzoekenden die nog steeds bij hun ouders wonen? Ik 
heb ze toestemming gegeven in te trekken bij twee krakers in 
een groot pand aan de Korenmarkt, maar daartegen leven bij 
hen bezwaren”. Uiteindelijk zal er toch een oplossing gevon-
den zijn, maar daarover bericht het NHD vervolgens niet. 
Uiteindelijk werd er toch een oplossing gevonden, maar daar-
over berichtte het NHD vervolgens niet. Na tien kraakacties 
kregen de jongens huisvesting via de gemeente Hoorn.

Tenslotte
Hoorn was in 1972 een ontluikend provinciestadje, aan de 
vooravond van een echte grote sprong voorwaarts. Het inwo-
neraantal nam snel toe, de in ‘72 behaalde 20.000 bleek tien 
jaar later ruim verdubbeld: 44.000 inwoners. Deze toename 
was mede het gevolg van de herindeling die op 1 januari 1979 

gerealiseerd werd, Blokker en Zwaag hoorden vanaf dat 
moment definitief bij Hoorn. Weer tien jaar later, 1993, waren 
er al 60.000 inwoners en nu zijn er bijna 75.000. In de afgelo-
pen halve eeuw heeft gelukkig niet alleen de expansiedrift 
voorop gestaan. Het besef drong door dat er ook veel aan-
dacht moest zijn voor de monumentale waarde van de bin-
nenstad. Dat zoiets met pijn en moeite ging en alleen dankzij 
actievoerende volhouders in de gemeente gerealiseerd kon 
worden, zijn terechte constateringen. We mogen politici zoals 
die van Platte Thijs en ‘gewone’ burgers’ zoals die van de 
Stichting Stadsherstel eeuwig dankbaar zijn. Maar met hen 
natuurlijk nog veel meer mensen die in ‘72 hun nek uitstaken 
voor een leefbaar Hoorn. De erkenning die het opinieblad 
Elsevier Weekblad onlangs gaf, de Hoornse binnenstad is de 
beste van Nederland, zegt iets over wat er bereikt is. Dat 
waakzaamheid geboden blijft, is een gegeven dat ook onze 
vereniging Oud Hoorn zich terdege realiseert. Vast ook in de 
komende vijftig jaar.

In het kwartaalblad komt nu een eind aan de reeks artikelen 
over de stad Hoorn in de afgelopen 450 jaar. Hopelijk hebben 
de lezers en lezeressen er plezier aan beleefd en konden  
ze zich een beeld vormen van de tijdgeest en gebeurtenissen 
in de stad tijdens die beschreven jaren. De auteur in ieder 
geval wel.  

Bronnen
NHD van 1972
Website van Westfries Genootschap
Diverse auteurs, Hoorn in de twintigste eeuw, 2017
Olga van der Klooster, 30 jaar Stadsherstel, 2004
Leo Hoogeveen en Arie van Zoonen, Twee eeuwen 
stadsbestuurders van Hoorn, 2002

Prinses Ireneschool Hoorn 1972

Scan de QR code voor het chronologisch 
overzicht van de gebeurtenissen in 1972
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Over de politiek  
in Hoorn
Arnoud Lansdaal

De politiek in Hoorn was anno 1972 overzichtelijk te noemen. Het college bestond uit burge-
meester en parttime wethouders en er waren zeventien raadsleden die vijf verschillende partijen 
vertegenwoordigden. 

SCP had 6 zetels, PvdA 4, VVD 3, Platte Thijs 3 en de lijst 
Oerlemans 1. De SCP stond voor Samenwerkende 
Christelijke Partijen: KVP, CHU, AR, in Hoorn dus een soort 
voorloper van het CDA, dat landelijk later opgericht zou wor-
den. Platte Thijs werd beschouwd als de combinatie van de 
linkse partijen PPR en PSP, maar het was meer een politiek 
werkverband. Veel leden waren geen lid van een landelijke 
partij. De naam verwees naar een Horinees uit 16e eeuw, een 
soort Nederlandse Robin Hood: stelen van de rijken en her-
verdelen onder de armen. Bij diens arrestatie werd zijn neus 
met een zwaard afgehouwen, van-
daar ‘platte’ Thijs. De raadsleden, 
waaronder ook de wethouders vie-
len, waren gekozen op 3 juni 1970, 
de eerste verkiezingen waarbij de 
landelijke opkomstplicht was afge-
schaft. Hoorn telde in 1970 18.369 
inwoners, de 7.460 uitgebrachte 
stemmen betekenden toen een 
opkomstpercentage van 65,1%, 
tegen 91,5% in 1966. 

Het college
Burgemeester was de PvdA-er 
Freerk Tjaberings (53) die op  
1 september ’71 de plaats van de 
zieke Canneman had ingenomen. 
Tjaberings was een opvallende man, 

ruim twee meter lang, toen de langste burgemeester van 
Nederland. Hij zou Hoorn tien jaar trouw blijven. Tjaberings, 
die als burgervader van achtereenvolgens Muntendam, 
Zuidbroek en Krommenie de nodige ervaring had, kreeg te 
maken met drie ervaren wethouders: Cock Salman (42, SCP), 
Willem Wiese (63, PvdA) en Dick Wit (42, VVD). Alle drie 
waren ook al wethouder in het college van ‘66. Wethouders 
waren raadslid met een extra taak die ze ook nog eens naast 
hun maatschappelijke functie uitoefenden. Salman en Wiese 
werkten bijvoorbeeld in het onderwijs, respectievelijk bij 

Werenfridus en de Middelbare 
Tuinbouwschool, Wit was makelaar. 
Wiese was zonder twijfel de man 
met de meeste bagage en kunde.

De raadsleden
Naast Salman waren de vijf overige 
raadsleden van de SCP Willem Lips, 
Veg Hakhoff, Henk Bonfrer, Arie Sijm 
en, het enige vrouwelijke raadslid in 
1972, advocate Hendrikje Sluis-
Dekker. Zij voerde zelden het woord 
en als zij wel aan het woord was, dan 
ging dat meestal over een tertiair 
onderwerp. Emancipatie was vijftig 
jaar geleden in de Hoornse politiek 
blijkbaar nog niet echt doorgedron-
gen. Mevrouw Sluis-Dekker, zo werd Piet Oerlemans
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ze steevast genoemd, mocht in ’72 de expositie ‘Merklappen 
in Hoorn’ in de Boterhal openen, dat wel. Wiese werd geflan-
keerd door zijn partijgenoten Barend Kluft, Hendrik Vonk en 
Albert Stoffers, Wit door de VVD-ers Rudi van Wijk en Nico 
Planje. De raadsleden van Platte Thijs waren Martin Jansen, 
Loek Jorritsma en Jaap van Zaal. Straatmuzikant Piet 
Oerlemans vertegenwoordigde zijn eigen lijst. Lid worden van 
de Hoornse gemeenteraad was hem in 1966 niet gelukt, maar 
vier jaar later kreeg hij 396 stemmen, voldoende voor een 
raadszetel. Piet was een opvallende man, die vanwege een 
vervelend incident op Lappendag nog bijzonder in het nieuws 
kwam (zie de chronologie van ’72).

Omgang met elkaar
De gemiddelde leeftijd van de 18 bestuurders was exact 50 
jaar, dat gold toevallig ook voor het college. Wiese was met 
zijn 63 jaar de oudste van de raad, Martien Jansen de jongste, 
hij was 26. Ten opzichte van de raad van ’66 was er overigens 
niet heel veel veranderd, noch in samenstelling, noch in 
gemiddelde leeftijd. Binnen de raad ging men meestentijds op 
respectvolle manier met elkaar om. Binnen de fracties 
noemde men elkaar natuurlijk bij de voornaam, maar daar-
buiten was er afstand met mijnheer/mevrouw en dan de ach-
ternaam. Dat het niet altijd koek-en-ei was laat zich raden. 
Met name oppositiepartij Platte Thijs stelde zich regelmatig 
kritisch op. In een terugblik op de wijze waarop de algemene 
beschouwingen over de begroting voor 1972 werd gehouden 
haalde Jaap van Zaal medio februari fors uit naar B&W: “De 

burgemeester heeft een grote bek over openheid en inspraak, 
maar als niet-collegelid merk ik er niets van.” Tjaberings rea-
geerde uiterst koel, hij nam de kritiek voor kennisgeving aan. 
Wethouder Wit deed dat anders, hij noemde Platte Thijs “een 
groep politiek onvolwassenen”, maar dat gold volgens hem 
ook voor andere raadsleden. Hij ging zelfs zover dat hij zijn 
portefeuille beschikbaar stelde als de raad niet meer vertrou-
wen toonde in B&W. Het liep allemaal met een sisser af. Het 
waren overigens niet alleen de ‘jonkies’ van Platte Thijs die 
meer inspraak wilden hebben. SCP-lid Willem Lips ver-
woordde: “Wij mogen in het laatste stadium ‘ja’ of ‘nee’ zeg-
gen tegen de voorstellen van B&W, overleg met de raad in een 
eerder stadium is er nauwelijks.” Lips sprak daarna wel zijn 
vertrouwen uit in het college, maar wilde graag eerder bij 
raadsvoorstellen betrokken worden. 

Woningen aan het Visserseiland

Wethouder Salman overhandigt burgemeester Tjaberings zijn 
ambtsketen  
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Rel in de gemeenteraad
Tijdens de raadsvergadering op dinsdag 12 december was er 
sprake van een heuse rel. B&W had op het laatste moment 
zonder motivering het agendapunt ‘verkoop van gemeente-
panden’ teruggetrokken. Blijkbaar was er in het college geen 
overeenstemming over. VVD-er Planje stelde dat het tijd werd 
om tóch een principe-uitspraak te doen over al dan niet verko-
pen van gemeentepanden en zo ja, om de verkoopmethode te 
bepalen. Hij verzocht namens zijn eigen fractie en die van de 
SCP het punt alsnog te behandelen. Negen van de zeventien 
raadsleden stemden daarmee in. Na die stemming nam Loek 
Jorritsma het woord. “Ik vind het impertinent en schoftig. Het 
is een doorbreken van afspraken die in de samenwerkende 
gemeenteraad zijn gemaakt. De voorstemmers hoeven mij 
niet meer in het gezicht te zien. Ik loop er uit en kom in 1972 
niet meer in deze zaal terug”. Dat kon hij makkelijk zeggen, 
want het was de laatste raadsvergadering van het jaar… 
Jorritsma verliet dus woedend de vergadering, ging naar bui-
ten, in zijn kielzog gevolgd door zijn twee medefractieleden, 
van wie Gerrit Vos anderhalf uur eerder net beëdigd was als 
opvolger van Jaap van Zaal. Drie raadsleden van de PvdA, 
Kluft, Stoffers en Vonk, noemden de gang van zaken rond het 
alsnog behandelen van het agendapunt ‘geen stijl’ en gingen 
demonstratief op de publieke tribune zitten. Uiteindelijk werd 
er toch gestemd over een voorstel waarbij men het aanvaard-
baar vond gemeentepanden te verkopen als de prijs door drie 
deskundigen was bepaald en de gemeente recht van wederin-
koop kreeg. Dat hield in dat de gemeente het recht had binnen 
vijf jaar na de verkoop het verkochte weer terug te vorderen. 
Van de elf nog aanwezige raadsleden stemden Sijm en Wiese 
tegen, de rest was voor. Het punt was aangenomen. 
 
Financiën
Op 1 januari ‘72 telde Hoorn 19.535 inwoners, dat waren er 
331 meer dan het jaar daarvoor. Op 1 oktober ’72 werd 

Miranda Houthuijsen als 20.000ste inwoner ingeschreven, de 
groei zette door. De komst van Miranda betekende een finan-
ciële meevaller voor de armlastige artikel 12-gemeente. 
Hoorn zat namelijk al lange tijd als gevolg van de groei met 
grote financiële tekorten op de begroting en had daarom bij 
het Rijk aangeklopt voor extra geld uit het gemeentefonds. 
Dat werd toegekend, maar het betekende wel dat de 
gemeente daarvoor haar financiële zelfstandigheid inleverde. 
Omdat de grens van 20.000 inwoners was bereikt kreeg de 
gemeente meer geld. Het Rijk vergoedde nu 62,75 gulden per 
ingezetene in plaats van 59,50. Een meevaller voor een 
gemeente die elk dubbeltje moest omdraaien en moest ver-
antwoorden.

Overloop vanuit Amsterdam
Erfpachtbeleid, de overloop vanuit Amsterdam, huurliberali-
satie, de infrastructuur en de slechte staat van veel woningen 
in het Havenkwartier waren veel terugkerende onderwerpen. 
Natuurlijk werd er ook regelmatig over financiën gesproken en 
hoe die het beste ingezet konden worden binnen de Hoornse 
gemeenschap. De overloop vanuit Amsterdam was een apart 
hoofdstuk. Statenlid J. van Dis gaf Groot-Hoorn (Hoorn, 
Berkhout, Blokker en Zwaag) de wens van Gedeputeerde 
Staten door om tot 1980 16.000 huizen te bouwen. GS volgde 
hierin het rijksbeleid in het kader van Wet op de Ruimtelijke 
Ordening. Dat aantal huizen was heel wat meer dan de tot dan 
toe genoemde 6.000. Het betekende dat er tussen 1970 en 
1975 5.750 huizen en tussen 1975 en 1980 10.250 gebouwd 
moesten worden. Een fors aantal, wat grote gevolgen had 
voor de gewenste toename van het inwoneraantal en de infra-
structuur. Sterflats in de Grote Waal werden gebouwd, maar 
waren in eerste instantie gek genoeg niet vol te krijgen. Door 
o.a. de aanpassing van de huurprijzen lukte dat uiteindelijk 
wel. De eerste huizen in de wijk Risdam verschenen. Oude 
ambachten werden gebruikt voor de straatnamen van Hoorns 
nieuwste wijk. Gesprekken over een volgende uitbreidingswijk 
aan de oostzijde van Hoorn werden al in ’72 gevoerd. Een 
naam voor die wijk was er nog niet, men sprak steevast over 
‘de oostlob van Hoorn’. 

Goed Wonen
Een heet hangijzer in 1972 was de voorgenomen sloop van 
veertig woningen op de hoek van Drieboomlaan en 
Liornestraat. Woningbouwvereniging ‘Goed Wonen’ vond het 
niet meer verantwoord de huizen in beheer te houden, renova-
tie zou veel te kostbaar zijn. Men sprak trouwens van ‘amove-
ren’, dat klonk vast veel beter dan ‘slopen’. Logischerwijs 
doken bewoners en de politiek hier bovenop. Van verschil-
lende kanten werden argumenten aangedragen om het com-
plex te behouden voor de toekomst. Raadslid Jorritsma, zelf 

West
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lid van de woningbouwvereniging Goed Wonen, maar niet 
woonachtig in de genoemde woningen, zette zich ten volle in 
om het plan tegen te houden. Een externe deskundige haalde 
de kostenraming van Goed Wonen volledig onderuit. 
Renovatie zou niet tussen de 20 en 25 duizend gulden per 
woning moeten kosten, maar kon volstaan met de helft. Voor 
12 mille was een renovatie mogelijk waarbij boven een wc met 
doucheruimte, een grotere keuken, nieuwe kozijnen, en de 
vervanging van keuken- en gangvloeren gerealiseerd konden 
worden. De huur zou door de renovatie fors omhoog moeten 
gaan, dat was evident. De 60 gulden die tot dan toe per 
maand betaald werd, was volstrekt onvoldoende om de reno-
vatie en het jaarlijkse onderhoud te bekostigen. Een bedrag 
van 150 gulden per maand was realistisch, maar gezien dat dit 
wel een hele forse verhoging zou betekenen, werd voorge-
steld dat bedrag pas na enkele jaarlijkse verhogingen te berei-
ken. De conclusie van de deskundige was trouwens dat van 
overheidswege nooit toestemming gegeven zou worden voor 
de sloop. Het was in die tijd juist tendens om goedkope huur-
woningen te renoveren. Gelukkig kreeg hij gelijk, de huizen 
staan er vijftig jaar later nog. 

Huurliberalisatie
Een belangrijk gespreksonderwerp in de landelijke en dus ook 
Hoornse politiek, was de invoering van de huurliberalisatie. 
Woningeigenaren kregen vanaf september ’72 de vrijheid de 
huurprijs en de huurverhoging van een woning zelf te bepalen. 
Dat had grote gevolgen voor vooral de armlastigen. Als zij 
geconfronteerd werden met een dermate verhoging dat de 
huurprijs niet meer te betalen was, kwamen ze na zes maan-
den op straat te staan. De gemeente moest dan maar een 
oplossing zien te vinden. Zou dit geen slachtoffers veroorza-
ken? Ondanks felle protesten in den lande en brieven van 
lokale overheden richting Den Haag kwam de huurliberalisa-
tie er toch. Fractieleider van de ARP, Wim Aantjes, voorvech-
ter van de liberalisatie, kwam eind november naar Hoorn om 
in debat te gaan met wethouder Wiese die gesteund werd 
door het landelijke ‘huurkruistochtteam’ van de PvdA. Aantjes 
hield zich staande. 

Het Havenkwartier
Half november was het bestemmingsplan ‘Italiaanse Zeedijk 
1971’ eindelijk klaar. In ’71 lag een eerste versie al op tafel, 
een plan dat in de volksmond het ‘bulldozerplan’ werd 
genoemd. Dit onwenselijke plan leidde in augustus van ’72 tot 
het oprichten van de Stichting Havenkwartier. In het defini-
tieve bestemmingsplan was de rondweg door het 
Havenkwartier echter nog steeds aanwezig. Het traject zou 
worden: Westerdijk – Vijzelstraat – Appelhaven – Gedempte 
Appelhaven. De bewoners waren laaiend, ze herkenden zich 

totaal niet in de plannen. Het was namelijk duidelijk dat het 
overgrote deel van de woningen tegen de grond zou moeten 
gaan en dat wilde men natuurlijk niet. Geen rondweg, geen 
brede wegen, juist meer huizen en minder auto’s, grond-
verkoop aan woningbouwverenigingen met de verplichting  
goedkope woningen te bouwen, bejaardenwoningen voor 
buurtbewoners, garanties voor winkeliers in de Havenwijk –  
voorbeelden van de ‘eisen’ die de stichting Havenkwartier liet 
horen. Een bijeenkomst met de woedende buurtbewoners zou 
wethouder Wiese nog lang heugen. Langzamerhand drong wel 
het besef door dat monumenten nog wel eens belangrijker 
konden zijn dan verkeersproblemen in de binnenstad. 

Een nieuwe tijd
De raad van ’72 veranderde door tussentijds vertrek van een 
paar leden, maar veranderde daardoor niet echt. Dat was wel 
het geval met de raad van ‘74. Door de groei van de bevolking 
was er plaats voor 19 raadsleden. In totaal kwamen er toen 10 
zetels voor PvdA en ProHo (Progressief Hoorn, de voortzet-
ting van Platte Thijs) en 9 voor de combinatie CDA en VVD. Er 
was niet alleen een linkse meerderheid ontstaan, maar er was 
ook sprake van een enorme verjonging. Was de gemiddelde 
leeftijd in de acht jaar daarvoor ongeveer 50 jaar, in ’74 werd 
deze 39,1 jaar. Dat dit grote veranderingen met zich mee-
bracht, zeg maar rustig een politieke omslag betekende, is 
voorstelbaar. De raad van ’74 telde, na wat wisselingen tus-
sentijds, drie vrouwen. Een heel verschil met de samenstel-
ling van ’72. Het werden overigens roerige politieke jaren mid-
den jaren ’70, maar die laten we in dit artikel over 1972 voor 
wat ze zijn. 

Bronnen 
NHD van 1972
Website van Westfries Genootschap
Diverse auteurs, Hoorn in de twintigste eeuw, 2017
Olga van der Klooster, 30 jaar Stadsherstel, 2004
Leo Hoogeveen en Arie van Zoonen, Twee eeuwen 
stadsbestuurders van Hoorn, 2002

Scan de QR code voor het chronologisch 
overzicht van de gebeurtenissen in 1972

Elias Dirk Wit Cornelis Salman Willem Wiese
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Wereldverbeteraars 
tussen subcultuur 
en politiek
Chris de Ceuninck van Capelle, Simon Franke, Frans van Iersel

Ons verhaal begint twee jaar eerder dan 1972. 
Op 20 februari 1970 schoven we aan in  
Hotel De Doelen voor de oprichtings-
vergadering van Platte Thijs. 

Er was enige voorgeschiedenis: eerder die maand de Biafra-
actie in verband met de hongersnood in dat Afrikaanse land, 
waarvan Chris en Frans medeorganisatoren waren. Simon 
probeerde in Spanbroek een ontmoetingsruimte voor jonge-
ren van de grond te krijgen. Aanleidingen genoeg om te wor-
den uitgenodigd door de initia-
tiefnemers van Platte Thijs. Die 
initiatiefnemers waren onder 
andere de vertegenwoordigers 
van de Pacifistisch-Socia-
listische Partij in de Hoornse 
gemeenteraad. Provo, Kabou-
ter beweging en de studentenop-
stand van mei ’68 in Parijs waren 
ook doorgedrongen tot Hoorn en 
zij wilden de oude vertrouwde 

7 maart 1970 in het Westfries 
Museum voor het beeld van Platte 
Thijs. Voor van links naar rechts: 
Henri van Scherpenberg, Rein 
Plooyer en Chris de Ceuninck van 
Capelle. Daarachter: Simon Franke en Paulien de Jong.  
Staand: André Kemmink en Alice van Zaal. De vinger tegen  
de neus refereert aan de afgehakte neus van Platte Thijs
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politieke structuren openbreken en in 
Hoorn een brede progressieve bewe-
ging op gang brengen. Daar sloten wij 
ons graag bij aan.

Platte Thijs Jeugd
Maar onze wereld was veel groter dan 
Hoorn. We waren verontwaardigd over 
de kloof tussen rijke en arme landen, de 
neokolonialistische oorlogen in Vietnam 
en Angola, het Apartheidsregime in 
Zuid-Afrika, de coup in Chili, de dicta-
tuur in Portugal, Spanje en Griekenland. 
En uitgerekend in 1972 verscheen het 
rapport van de Club van Rome, De gren-
zen aan de groei. De allereerste waar-
schuwing dat het niet alleen met de ‘wereld’ de verkeerde kant 
op ging, maar ook met de ‘aarde’. In hetzelfde jaar komt de 
anti-kernenergie beweging op gang. In ons bewustzijn mengde 
zich ver ontwaardiging over internationaal onrecht met vormge-
ven aan een andere wereld in Hoorn. Dat gaf energie. Wij wer-
den vooral buitenparlementair actief in de werkgroep Platte 
Thijs Jeugd. Hoewel Platte Thijs in 1970 met veel succes mee-
deed aan de gemeenteraadsverkiezingen bemoeiden we ons 
nauwelijks met het raadswerk. Wij deden andere dingen.

Actie!
We demonstreerden bij J.P. Coen, voor eigen ontmoetings-
ruimten zoals een jongerencentrum en ook tegen zijn stand-
beeld, symbool van de verheerlijking van ons koloniale verle-

den. Want internationale solidariteit was 
een van onze lijfspreuken en dus waren 
we medeoprichters van de Wereld-
winkel, eerst op de Nieuwendam, later 
op het Grote Noord. Rietsuiker verko-
pen, symbool voor Fair Trade, voordat 
dat begrip bestond, en natuurlijk veel 
literatuur over de Derde Wereld. Rond 
1972 waren we hier erg druk mee. De 
winkel moest open, we organiseerden 
solidariteitsacties en waren veel op pad 
met stands in buurthuizen en zelfs op de 
West-Friese Flora, of hielden lezingen 
in kerken of bij afdelingen van de 
Plattelandsvrouwen.

Natuurlijk werd er ook in Hoorn gekraakt, al in 1970 het voor-
malig Villa ziekenhuis, nog dezelfde avond ontruimd met 
grootschalige politie-inzet. En Gouw 7, waar bleek dat de huis-
sleutel van een van ons ook paste op de deur van dit monu-
mentale pand en de inderhaast binnengebrachte tafel, stoe-
len en matras ontruiming voorkwam. 

Blader je door stapels knipsels en notulen van vergaderingen 
(er werd heel veel vergaderd en werden heel veel notulen 
geschreven en gestencild), dan komt de ene na de andere 
anekdote naar boven. Ludiek en serieus gingen gelijk op. 

Simon en Frans woonden op de Italiaanse Zeedijk, te midden 
van de kaalslag. In 1972 werd door de bewoners de actie-

Simon Franke en Frans van Iersel  
woonden in 1972 op de Italiaanse  
Zeedijk

Affiche in 1972 ontworpen  
door Rob Schröder

De Wereldwinkel begon in 1971 op de 
benedenverdieping van Nieuwendam 6.  
Deze ruimte was beschikbaar gesteld 
door Pé en Jeanet Pelt, zij woonden boven Het beeldmerk van de Wereldwinkel
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groep Italiaanse Zeedijk opgericht welke in verzet kwam tegen 
de grootschalige sloopplannen, Frans was nauw betrokken bij 
dit initiatief. Op verzoek van deze actiegroep heeft Platte Thijs 
Jeugd in 1972 onderzoek gedaan naar de positie van ouderen 
in het Havenkwartier. 

Binnen Platte Thijs Jeugd werd ook gestudeerd, op wereld-
problemen, op socialistische theorieën maar ook op milieu-
vraagstukken. Dat laatste resulteerde in het pamflet De tien 
geboden voor de gemotoriseerde weggebruiker waarin gepleit 
werd voor elektrische auto’s en het beperken van het gebruik 
van verbrandingsmotoren.

Tegen de burgerlijke samenleving
Ons gemeenschappelijke verhaal begon twee jaar voor 1972 
en eindigde twee jaar na 1972. Frans was inmiddels parle-
mentair, Chris verliet Hoorn voor studie, Simon voor werk. 
Misschien door leeftijd, de tijdgeest, hoe dan ook, we stonden 
er anders in dan veel van onze, net iets oudere, partijgenoten 
in Platte Thijs. We waren idealistische wereldverbeteraars, 
hadden onze eigen subcultuur. 

Platte Thijs Jeugd was buitenparlementair of bij gelegenheid 
parlementair als we dat konden verstoren. Op dezelfde noe-
mer ontregelden we net zo makkelijk zelfs onze Platte Thijs-
partijgenoten. Tot woede van onze vertegenwoordigers in de 
gemeenteraad, die op een gegeven moment helemaal klaar 
waren met de in hun ogen vrijblijvende kritiek die we op de 
burgerlijke samenleving van de wederopbouwers hadden, 
waar we hen voor het gemak ook bij indeelden. Zij waren poli-
tiek onze medestanders (actieve leden van de NVSH bijvoor-
beeld), maar cultureel dus niet. 

We hadden geen ruzie met onze ouders, maar zetten ons wel 
tegen hen af en daarmee tegen een wereld waarin geloof een 
rol speelde of waarin materiële welvaart, door ons gesymboli-
seerd in de drie sterren koelkast, als belangrijkste verworven-
heid gold. 

Vier vormende jaren
We wilden een ander leven. Weg uit de verkramping, naar 
hoop op een betere toekomst, tegen onrecht, in Hoorn en 
internationaal. We zogen de iconen van onze generatie op: de 
nieuwste lp’s van Velvet Underground en The Doors op een 
zolderkamer, lazen revolutionaire Cubaanse literatuur en bij 
Piet Reckman wat ‘sociale aktie’ was. We lieten ons haar 
groeien, rookten hash, maakten vrienden en hadden vrijages. 
We waren vaak te vinden in de Calypso bar en de Winston 
 koffieshop. 

Een en al euforie en alleen maar goede herinneringen? Niet 
helemaal, ook wij waren gevangen in patronen: die vrijages 
waren niet allemaal probleemloos, zelfs in de Wereldwinkel 
ontstond een tegenstelling tussen de suikerafwegers en de 
‘denkers’. En achteraf moet je bekennen dat we ons wel erg in 
het eigen gelijk wentelden en behoorlijk onverdraagzaam 
waren naar andersdenkenden. 

Chris de Ceuninck van Capelle Simon Franke Frans van Iersel

Het linker artikel is afkomstig uit de Volkskrant over het 
 ouderenonderzoek van Platte Thijs Jeugd

14



Er duikt uit onze archieven een stroom aan memorabele ver-
halen en anekdotes op. Leuk om op verjaardagsfeestjes en 
etentjes te memoreren. Een romantische herinnering en niet 
meer dan dat? Hoe naïef optimistisch waren we? Voor sommi-
gen is dat misschien waar, maar voor ons waren het jaren die 
heel veel invloed zouden hebben op ons verdere leven. Dat 
wíj daarbij de wereld wel even zouden verbeteren mag inder-
daad naïef worden genoemd, onze motivatie om maatschap-
pelijk actief te zijn en blijven is dat niet. Juist omdat ons privé-
leven en culturele interesses in die tijd (bijna) één op één 
verbonden waren met onze politieke activiteiten mag je wel 
zeggen dat we in een subcultuur leefden. Dat betekende dus 
ook iets op persoonlijk niveau. Je kon ergens bij horen, 
vormde met elkaar een gemeenschap. Geborgenheid doordat 
je elkaar vond in het afwijzen van de dominante cultuur, maar 
ook simpelweg behoefte aan contact met generatiegenoten. 
Ook daardoor zijn die vier jaar tussen 1970 en 1974 in hoge 
mate vormend geweest. Voor de manier waarop we ons ver-
dere leven inrichtten, voor de manier waarop we via werk, par-
tij of maatschappelijke organisaties politiek actief bleven. 

De Vredesweek van 1971 stond in het teken van de koloniale 
oorlog in Angola. In Hoorn was de opbrengst gigantisch, een 
vrachtauto vol dekens. De actie liep door tot in 1972 en kreeg 
zijn vervolg in een koffieactie “Koop geen Douwe Egberts”

Demonstratie bij Jan Pieterszoon Coen
Uit het NHD van 24 april 1970

De Hoornse jeugd pikt het niet 
langer. Zij is nu geruime tijd 
verstoken van een jeugdcen
trum en wil hieraan op korte 
termijn een einde hebben. 
Zaterdagavond gaf een delega
tie van de “coming generation” 
op ludieke wijze gestalte aan 
hun dringende wens. Op initia

tief van de werkgroep 
“Jeugdzaken” van het werk
verband Platte Thijs werd een 
gezellig zitje georganiseerd 
rond het beeld van Pieterzoon 
Coen. Om negen uur nestelden 
zich een veertigtal jongeren in 
het gure klimaatje rond het 
beeld.

De actie bleef binnen de per
ken van een vredelievende 
demonstratie. Tegen tien uur 
vond men het welletjes. 
Inmiddels waren veel mensen 
van het doel der openlucht
bijeenkomst op de hoogte 
gesteld. En daar was het ten
slotte om te doen. 
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Citymarketing 
Chris Holman*

Hij vertelde over een probleem, dat anno 2022 een volkomen 
bizarre indruk achterlaat: leegstand dreigde in de nieuwe 
Sterflats in de Grote Waal. Er was bijna geen belangstelling 
van inwoners van Hoorn om de huur van 264 gulden per 
maand te willen of te kunnen opbrengen. De gemeente had 
om dit probleem op te lossen een bedrag van 1.500 gulden 
vrijgemaakt om te proberen via communicatie potentiële 
huurders aan te trekken. Vandaar het bezoek van de vriende-
lijke ambtenaar, wiens naam mij na vijftig jaar ontschoten is. 
Nu had ik hem hooghartig kunnen melden dat ik dagelijks voor 
merkartikelen werkte met budgetten die het veelvoud van het 
beschikbare bedrag bedroegen. Ik deed dat echter niet, 

Ergens in het voorjaar 1972 wordt er op een avond bij ons aangebeld. Voor de deur stond een 
keurige meneer die zich voorstelde als vertegenwoordiger van de gemeente Hoorn, hij wilde 
graag een gesprek met mij aangaan. Hij had begrepen dat ik ergens iets ‘deed’ in de reclame  
en dat deze wetenschap de reden van zijn bezoek was.

Sterflats Grote Waal toen
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omdat ik het een interessante uitdaging vond dit probleem te 
tackelen. Wij namen afscheid met de afspraak dat ik een 
plannetje zou maken. 

Al heel snel werd mij duidelijk dat ik de 1.500 gulden meer dan 
nodig had om zichtbaar te zijn in de media. Een vriendje van 
mij, van de creatieve afdeling van het reclamebureau waar ik 
werkte, was zo goed om voor een flesje wijn een illustratie te 
maken van een balkon met uitzicht op het Hoornse Hop. Zelf 
fantaseerde ik de kopzin ‘Een stad naast je huis, een boot 
voor de deur, waar vind je dat voor 264 gulden per maand?’ 
Bewust gebruikte ik niet ‘je boot’ maar juist ‘een boot’. Zo 
werd het probleem van misleidende reclame omzeild, want er 
waren immers geen steigers in de Galgenbocht gepland. En 
dan de mediaplanning, zoals dat zo mooi heet. Ik was er al 
snel van overtuigd dat de doelgroep zich in het Amsterdamse 
moest bevinden. Al rekenend kwam ik uit op twee keer adver-

teren in het Parool en in alle edities van de Echo, een veel 
gelezen, gratis huis aan huisblad in Amsterdam. Ik moest mij 
dan wel beperken tot het formaat van drie kolom breed en 15 
centimeter hoog, niet echt pagina vullend. Daarmee was het 
budget totaal op. Het voorstel werd met enthousiasme ont-
vangen en uitgevoerd. 

Drie weken later werd er weer ‘s avonds aangebeld. Dezelfde 
vriendelijke meneer stond opnieuw voor de deur. Nu met een 
bos bloemen voor mijn vrouw en een fles wijn voor mij, de 
‘loop’ was erin gekomen! Een halfjaar later waren de flats 
bevolkt. Het zou de daaropvolgende 50 jaar niet meer voorko-
men dat een zó geringe investering van de gemeente een zó 
beoogd positief resultaat zou opleveren.

* Oud-redactielid, overleden op 10 juni 2022

Sterflats in aanbouw, 1972

Sterflats Grote Waal nu Eerste opzet detail Sterflats
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Bob Dylan

In de zestiger jaren ontstond bij een groep jongeren in Hoorn de 
behoefte aan een eigen ruimte, waar ze een eigen sfeer konden 
scheppen. Ze voelden zich niet thuis in de bestaande verenigin-
gen; zij wilden een ruimte die ze zelf naar eigen smaak konden 
inrichten. Het  centrum moest een open karakter hebben, waar ze 
elkaar zouden kunnen ontmoeten en waar ze samen activiteiten 
konden organiseren. Het was de tijd waarin jongeren zich afzet-
ten tegen de bevoogding van hun ouders. De oorlog in Vietnam 
en de ongelijke verdeling van de welvaart bracht veel jongeren in 
die tijd in beweging. Een alternatieve jeugdcultuur ontstond, 
waarbij de popmuziek in al zijn verscheiden-
heid de boventoon voerde. Het betrof hier 
geen Hoorns gebeuren, ook in andere steden 
kwamen jongeren in beweging. Ze kregen 
steun van de toenmalige minister van CRM 
Marga Klompé. De minister zag een toene-
mende behoefte onder de jongeren aan meer 
zelfstandigheid en om zonder al te veel 
bemoeienis van volwassenen een eigen ont-
moetingsfunctie te creëren. “Ze demonstre-
ren de behoefte van jongeren om uiting te 

geven aan nieuwe cultuuropvattingen, hoewel 
deze niet altijd vanuit gevestigde normen zullen 
worden begrepen en gewaardeerd”, zo sprak 
ze moedig. 

Een ruimte waar het gezellig is
Uit een onderzoek onder Hoornse jongeren 
kwamen de volgende wensen naar voren: ‘een 
ruimte waar het gezellig is, waar je anderen 
kunt ontmoeten en waar mogelijkheden zijn 
om tot een bepaalde actie te komen’. De jon-
geren wilden in het centrum een podium, een 

dansvloertje, een bar, een leeshoek, een kletshoek, compleet 
met luie stoelen en een communicatieplaats. Het centrum 
moest iedere avond en het liefst iedere middag geopend zijn. 
Ze zagen graag dat leeftijdsgenoten de leiding hadden over het 
jongerencentrum. De keuze voor de naam Troll, bedacht door 
bestuurslid Ed Wagemaker, gaf al aan dat de jongeren niet 
bepaald aan de  leiband van de gemeente Hoorn wilden lopen.

Vanuit de Hoornse jeugdraad werd aan zeven jongeren 
gevraagd om het bestuur te vormen van Stichting de Molen met 
het doel een open jongerencentrum van de grond te krijgen. Na 
een aantal mislukte pogingen, een kraakactie en de nodige con-
flicten met het lokale gezag, kwam eindelijk een oude boerderij 
in beeld, toen nog aan de rand van Hoorn, Geldelozeweg 4a.  

De plek lag niet erg centraal, maar voorlopig 
was er onderdak. Na veel gezaag en 
 getimmer opende wethouder Salman op  
17 december 1971 het nieuwe centrum Troll.

1972, een turbulent jaar
1972 werd een turbulent jaar. Troll ging 
daverend van start met het optreden van de 
bekende popgroep ‘Shocking Blue’. Al gauw 
werd Troll de Hoornse poptempel. Wel 600 
jongeren bezochten het centrum wekelijks, 

Troll, daar gebeurde het…

Arnoud Schaake in ’72

Arnoud Schaake

Come mothers and fathers
Throughout the land
And don’t criticize
What you can’t understand
Your sons and your daughters
Are beyond your command
Your old road is rapidly agin’.
Please get out of the new one
If you can’t lend your hand
For the times they are a-changin’
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Troll entree 1996

maar daarna stagneerde de toeloop. Een agressieve groep ver-
pestte de sfeer, vechtpartijen ontstonden, vernielingen binnen 
en buiten het gebouw werden aangericht. Ook was het bestuur 
ontevreden over de gang van zaken in het centrum, de sfeer 
was te passief, er gebeurde te weinig. Naar de mening van het 
bestuur trad de jongerenwerker te veel op als hulpverlener in 
plaats dat hij aandacht gaf aan een wervend programma. Na 
vele discussies tussen het bestuur en de staf eindigde dit con-
flict met het vertrek van de jongerenwerker. Herbert Boerendonk 
werd de nieuwe projectleider en samen met de medewerkers 
slaagde hij erin de rust in Troll terug te brengen. Niet dat het 
imago verbeterde. Door de burgers van Hoorn werd Troll een 
tijdje een agressieve tent genoemd, nu kreeg het een imago 
van een hasjhol. Het bestuur wilde de tent een half jaar sluiten 
om te onderzoeken op welke groepen Troll zich zou moeten 
richten. Dit stuitte op veel verzet van de medewerkers die zich 
niet gehoord voelden. Zij zetten het bestuur van Troll af, geheel 
tegen de zin van de gemeente. De vrijwilligers stelden een 
nieuw bestuur samen.

Veel bezoekers, maar sluiting dreigde
Troll trok veel bezoekers. Op de zaterdagavond traden 
bekende popgroepen op zoals Earth and Fire, Dizzy Man’s 
Band, George Baker Selection… en niet alleen zij, ook stond 
het podium open voor beginnende groepen. Naast de popmu-
ziek organiseerden de medewerkers van Troll politieke forums 
over Vietnam en Chili. Toch bleef Troll onder het vergrootglas 
van de autoriteiten liggen. Vooral de politiek geladen program-
ma’s waren een doorn in het oog van veel lokale politici. 
Wethouder Salman vond Troll te links en hij betichtte de leiding 
van Troll van communisme. Herbert Boerendonk werd zelfs bij 
de politie ontboden om zich te verantwoorden voor de politiek 
geëngageerde activiteiten.

Het open jongerenwerk van Troll had in het eerste jaar van zijn 
bestaan tal van problemen te overwinnen. Wantrouwen bij 
ouders en buren, agressieve randgroepen, die het werk onmo-
gelijk maakten, onzekerheid over de vraag op welke groepen 
het centrum zich moest richten, tegenvallende inkomsten en 
niet in de laatste plaats een gemeente die met argusogen de 
ontwikkelingen in Troll in de gaten hield en met sluiting dreigde. 

Je moest erbij zijn
Ondanks alles ontwikkelde Troll zich in de jaren zeventig tot 
een bruisend centrum met een veelzijdig cultureel programma. 
Creatieve workshops, jamsessies, aandacht voor poëzie. Het 
filmhuis startte in Troll. Het COC vond een plek in het centrum. 
Medewerkers organiseerden acties zoals een dekenactie voor 
Mozambique en informatieavonden over tal van actuele onder-
werpen. Honderden Hoornse jongeren hebben in hun vrije tijd 
een bijdrage geleverd aan al die activiteiten: entreegelden ont-
vangen, achter de bar staan, programma’s maken, de krant 
verzorgen, platen draaien en vergaderen…..veel vergaderen. 
Als je nu in de stad in gesprek raakt met bezoekers of vrijwilli-
gers van toen en je hebt het over Troll, dan beginnen hun ogen 
te stralen en dan zeggen ze niet zonder trots: ‘Ik was erbij’ en 
dan komen de verhalen. 

Bronnen 
Westfries Archief 
Diverse auteurs, Hoorn in de twintigste eeuw - 2017 
Diverse auteurs, 25 jaar jongerencentrum Troll - 1996

Voor het filmpje van Bob Dylan,  
The Times They Are A-Changin’ op  
YouTube, scan de QR code
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Noordhollands Dagblad (‘Het Sufferdje’), waarvan het redac-
tielokaal werd bemenst door een mix van oudmediale arrivés 
en bevlogen jonge honden, mocht ik daar woorden aan geven. 
Hoewel… ‘mocht’… Mijn bijdragen vermochten de leiding niet 
altijd te amuseren. Dus tikte ik mijn verhalen bij voorkeur diep 
in de nacht, en waren ze in de zetterij al persklaar in het lood 
gezet voordat de haan van de hoofdredacteur driemaal had 
gekraaid. Hij had er geen controle meer op.

Wethouder Wiese
Als pars pro toto, deel van het geheel der woelingen die 1972 
kenmerkten kan het volgende dienen. Er was net afscheid 
genomen van burgemeester Canneman, sinds 1949 de 
l aatste magistraat van laatmiddeleeuwse feodale signatuur. 
Diens fopfunctie werd sinds 1961 al praktisch waargenomen 
door wethouder Willem Wiese, de laatste regent die Hoorn tot 
1974 heeft meegemaakt. En ‘Woeste Willem’ werd weer in het 
vaarwater gezeten door de rumoerige geuzen van de politieke 
aandoening Platte Thijs, die 3 zetels van de raadszaal in het 
Statenkwartier bezetten. Eigenlijk 4 zetels, want straatmuzi-
kant en geducht bokser Piet Oerlemans, die in 1970 met zijn 
Lèèst Oerlemans tot de vroedschap was doorgedrongen, was 
qua stemgedrag de sokpop van Platte Thèès. Makkelijk zat.
Van de verrichtingen van dat gezelschap werd door mij, even 
nauwgezet als horzelig, verslag gedaan. In mijn ontketende 
bevlogenheid als angry young man dacht ik toen nog dat een 
journalist niets minder diende te zijn dan ’n hinderlijke mus-
kiet. Zó hinderlijk dat Willem Wiese eens, mij priemend aan-
wijzend, riep: ‘Onkruid vergaat niet!’ (Waarop ik, terugwij-
zend, sprak: ‘Dat ziet ’n kind, heer Wiese.’) Zó onuitstaanbaar, 
dat Toon Punt, van 1962 tot 1980 gemeentesecretaris, mij 
officieel tot ‘persona non grata’ in het stadhuis benoemde. 
Waar ik dan weer quasi verontwaardigd verslag van deed. Zó 

Morrelen aan de mores
 
Het jaar 1972 ‘horzelig’ beleefd door  
een toenmalige journalist

Ko Boos

Wanneer het rad van mijn memorie na een 
flinke terugzwieper stopt bij het jaar 1972 
hoor ik mezelf mompelen: ‘Ah! We zijn terug 
in de Tijdgeest van het Tumult’. Want daar 
was Hoorn en de periferie, na de gezapigheid 
van de naoorlogse opbouwjaren, danig aan 
onderhevig. Opschudding. Zowel in het 
sociaal-maatschappelijke veld als op het 
canvas van de politieke arena weerklonk het 
gerinkeldekinkel waarmee glazen huisjes 
werden ingekeild.

Weerspannigheid
Het jaar markeerde een waterscheiding der geesten. O, jawel: 
alles was nog normaal. Je was ‘van het ziekenfonds’ of parti-
culier, van de KVP of van de PvdA, Rooms of heiden, de bouw-
vakkers hadden hullie vakantiebonnen en koppelbazen, de 
Hoornse politie had – na de enige Opel Olympia die moest 
worden gedeeld met de burgemeester – z’n eerste eigen 
Volkswagen-Kever, je kon vanwege ’n gekneusde teen 
zomaar ’n maandje of tien de WW in, Hoorn puilde met 19.000 
inwoners bijkans uit z’n voegen, en alle omliggende dorpen 
hadden hun eigen gemeenteraad.

Maar tòch… In de nadagen van de jaren ‘zestig broeide en 
borrelde er alom weerspannigheid tegen het als beknellend 
ervaren burgerfatsoen. Als 23-jarige letterknecht van het 
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balsturig, dat de hoofd-
redactie van het NHD bij Toon 
Stumpel, eigenaar van de 
courant, mijn ontslag 
bepleitte. Stumpel: “Alle 
begrip, mijne heren, maar ik 
hoor bij de kapper dat hij ver-
schrikkelijk goed gelezen 
wordt. Dus eh… nee.”

Brutale vragen
Was het dan uitsluitend 
lawaai en ketelmuziek wat de 
klok sloeg? Nou, neuh… Het 
was in z’n algemeenheid zo 

dat mannetjes van de krant en mannetjes van de radio in die 
tijd autoriteiten en elite minder buigend en knipmessend 
begonnen te bejegenen. Ministers werden weliswaar nog eer-
biedig ‘uwe excellentie’ genoemd, maar minister Marga 
Klompé stuurde niettemin een woedende brief aan de hoofd-
redactie van het NHD omdat ik haar in de Parkschouwburg ‘…
met brutale vragen had belaagd’. Het was voor de elite 
gewoon even wennen dat ze af en toe met schuurpapier werd 
gestreeld. ‘The Times They Are a-Changin’, constateerde 
Dylan al in 1964.

1972 was in mijn persoonlijke beleving en benadering ludieker 
dan bars. Voor de samenleving gingen allerlei in generaties 
vastgeklonken zekerheden op de schop. In 1970 telde het 
land 916 gemeenten, in 1972 waren dat er 867, en nu zijn het 
er 344. Alle dorpjes in West-Friesland verloren hun zelfbe-
stuur. De overloop vanuit Amsterdam werd bij touringcars 
tegelijk met open armen in Hoorn verwelkomd. Dat 80% van 
die nieuwkomers een justitieel verleden had kon niet bom-
men. Dat de ‘groene weduwe’ haar intrede deed (man naar 
z’n werk, vrouw in de kale desolate nieuwbouwwijk aan de 

sherry) ook niet. Dat het 
nieuwe begrip ‘hoogbouw’ 
anonieme broedplaatsen voor 
prostitutie bood was even-
eens een bij komend eh, din-
getje. Ik maakte er melding 
van, en de persvoorlichters 
zeiden vervolgens dat het wel 
meeviel. Zo liepen, en lopen, 
de hazen.

Verzetje
In die setting van schuivende 
panelen was er naar mijn 

inschatting behoefte aan ’n verzetje op z’n tijd. Indachtig de 
beroepsopvatting van Theo Koomen (‘Ko, luister naar Theo: 
je moet de waarheid soms een zondags pak aantrekken. Daar 
houwen de mensen van!’) offreerde ik de geachte abonnees 
met enige regelmaat spraakmakende stof voor bij het koffie-
apparaat. Zo had ik eens tijdens een weekenddienst volstrekt 
geen nieuws voor de maandagcourant. In arren moede belde 
ik ’s nachts Max Woiski Jr. in zijn Amsterdamse nachtclub La 
Tropicana. Met zijn poku ‘Rijst met kouseband’ was hij de 
 eerste Surinamer met een tophit in Nederland.

“Meneer Woiski”, vroeg ik hem beleefd maar dringend, “wilt u 
De Hoofdtoren in Hoorn kopen?” Woiski: “Oewat praat jij 
man, met jouw tong! Welk hoofd? Wat is deze Hoorn? Ga 
gauw jouw moeder bellen, bro!” 
De volgende dag met chocoladeletters in de krant:
MAX WOISKI JR. KOOPT
DE HOOFDTOREN NIET!

Ja toch! Dat had-ie zelf gezegd! Grote vijfkoloms foto van De 
Hoofdtoren erbij, en ’n heel verhaal over de historie van dat 
monument. Klaar. Sloeg in als ’n bom. ‘Hóeiii… dat scheelde 
maar ’n haar! Bijna een Suri in onze Hoofdtoren!’ Is nog 
weken over nagepraat.

Leven in de brouwerij
Of neem de toenmalige horecatycoon Dick Helsdingen. Die 
exploiteerde De Waag, De Doelen, De Roskam en De Hoofd-
toren. In een zitting die ik met hem had verzuchtte hij: “Wat 
zou het toch mooi zijn om het Missiehuis als hotel om te 
 bouwen. Zo vlak bij de snelweg… schitterend! Wat woont daar 
nou nog! Drie paters en ’n paardekop! Doodzonde!” 
De volgende dag riep het NHD blij van zin:
WORDT MISSIEHUIS 
MILL HILL-MOTEL?

Dit bracht een waar schisma teweeg onder de abonnees die 
van het houtje waren. Alle abonnees, derhalve. Wekenlang 
ingezonden brieven voor en tegen, opzeggingen, en een 
bezoek van de Pater Provinciaal, zeg maar de Hollandse paus 
van Mill Hill. Hij eiste rectificatie. Kijk, dan gebeurde er weer 
eens wat anders dan anders. Leven in de brouwerij. 

Wat zegt U? Welzeker: ik was toen, naar het beleven van het 
zetelende gezag, wel eens een uit de toon trompetterend 
etterbakkie. Dat geef ik volmondig toe. Vijftig jaar later kijk  
ik er, bezonkener, glimlachend op terug. Of ik het, als ik de  
tijd kon terugdraaien, nu anders zou hebben aangepakt? 
Absoluut niet. Ik was wie ik was, en diegene was in die tijd 
even nodig.

Ko Boos in 1972

Ko Boos in 2022
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Een van mijn zussen trouwde dat jaar, dat vond ik heel bijzon-
der. Het was voor het eerst dat ik in het oude stadhuis kwam 
en de fraaie trouwzaal maakte grote indruk. Toch waren trou-
werij en stadhuis niet het belangrijkste. Ik was meer bezig met 
het bloedbad op de Olympische Spelen in München. Die 
gebeurtenis vond een dag voor de trouwerij plaats. Ik zat 
sowieso dicht op het nieuws, met een vader die bij het NHD 
werkte was dat wellicht ook niet verwonderlijk. Menig week-
end ging ik met mijn vader even langs de krant, telexberichten 
van de machines afscheuren en gelijk lezen. Als er dan iets 
heel speciaals was, werd ter plekke een stukje getypt dat we 
vervolgens op de aan de Draafsingel staande publicatie-
borden achter de glasplaten plaatsten. 

Dankzij mijn vader had ik bij de krant 
twee bijbaantjes. Op vrijdagavond 
was ik bezig met treinbrieven. De 
conducteur van de trein naar of van 
Alkmaar kreeg van mij of gaf aan mij 
grote, lichtbruine enveloppen, vol met 
copy. Die verzending was effectief, 
computers waren er nog niet. Vrijwel 
iedere zondagavond belde ik naar de 
wedstrijdsecretarissen van voetbal-
verenigingen in West-Friesland om de 
resultaten van alle  junioren- en senio-
renteams te achterhalen. Deze uitsla-
gen werden in het sportkatern van de 
maandagkrant gepubliceerd. Het bel-

len was een behoorlijke klus waarbij je wel eens keuzes moest 
maken. Hollandia 4 – HSV Sport 2 kreeg van de ene secretaris 
bijvoorbeeld de uitslag 3-0 mee en van de andere 1-2. Het zal 
niet altijd goed gegaan zijn, vrees ik. Soms mocht ik ook een 
verslagje maken van wedstrijden van eerste elftallen uit de 
laagste klassen. In de hoop dat de gebelde tenminste de wed-
strijd gezien had, anders werd het wel erg improviseren. Een 
van de hoogtepunten van de zondagavond was het moment 
dat een redactielid de bij snackbar Judith opgehaalde bestel-
ling op de bureaus dumpte. Rob Hoogland, John Volkers, Co 
Buysman – zomaar wat namen van sportjournalisten die mij 
toen omringden. 

Over voetbal gesproken, ik was een 
fanatieke voetballer, maar veel talent 
had ik niet. Always Forward was mijn 
club. Ik zal op het complex, toen nog 
met tennisbaan, heel wat uren heb-
ben doorgebracht. Ik schreef in het 
clubblad ‘de Inswinger’ ver slagen van 
de wedstrijden van het elftal waarin ik 
speelde. Om mij nu onduidelijke 
redenen gebruikte ik in 1972 het hele 
 seizoen de titel ‘The Notorious Story 
of Always Forward A4’. Een elftal dat 
vaker verloor dan won, maar waar ik 
blijkbaar vol goede moed over bleef 
schrijven. 

Het verhaal van een puber
Arnoud Lansdaal

In 1972 werd ik 15. Druk in de weer om uit te zoeken wie ik was en wat ik leuk vond. Mijn positie 
bepalend in de maatschappij, een voorzichtig beeld vormend hoe mijn toekomst eruit zou 
kunnen gaan zien, achterhalend welke interesses me nou écht bezighielden. In mijn geval waren 
er behoorlijk wat aandachtsvelden. Familie, school, vriendjes en vriendinnetjes, sport, muziek, 
bijbaantjes. Een weergave van mijn leven in Hoorn in 1972.

Opa Adri, vader Herman en zoon Arnoud, 1972
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Juweeltje Carlos met pikeur Manus Bouwhuis

Arnoud Lansdaal in ‘72

Een andere sport waar ik veel interesse in had was de paar-
densport, met name de draverijen. Boven mijn bed hingen 
foto’s van Henri Buitenzorg en Ideal Dear, dat zegt genoeg.  
Ik spijbelde zelfs een paar lesuren van school om de korte-
baandraverij op de Gedempte Turfhaven te kunnen zien. 
Pikeur Manus Bouwhuis won in 1972 de koers met Juweeltje 
Carlos, een succesvolle combinatie die twee.

Als leerling van Werenfridus ging ik in 1972 over van 3 naar  
4 havo. Natuurlijk weet ik nog namen van klasgenoten, maar 
contacten met hen heb ik hoegenaamd niet meer. Ik kan mij 
nog levendig de culturele uitwisseling met ‘het Westfries’ (het 
huidige OSG) voor de geest halen. Optreden in een andere 
school was spannend. De leraar die in 4 havo het meeste 
indruk op mij maakte was geschiedenisdocent Jan-Piet van 
der Knaap. Wat kon hij fantastisch vertellen en wat was ik blij 
dat de klas inging op zijn suggestie om als examenonderwerp 
‘de historie van West-Friesland en Hoorn in het bijzonder’ te 
behandelen. Ik weet zeker dat mijn voorliefde voor de 
geschiedenis van Hoorn toen is ontstaan. 

Ik maakte in 1972 deel uit van een groep jongeren, zichzelf 
‘Easy Action’ noemend. Centraal verzamelpunt was het des-
tijds leegstaande gebouw van het oorspronkelijker stads-
ziekenhuis, de Villa. Aan de achterkant van het gebouw was er 
een toegang gemaakt en de groep had daar een geschikte 
ruimte gevonden. Matrassen gaven wat zit- en ligcomfort. Er 
werd gekletst, naar muziek geluisterd (platenspeler op batte-
rijen), shag gerookt en cola gedronken. In mijn herinnering 
was het allemaal erg onschuldig, maar misschien is er meer 
gebeurd dan ik in de gaten had. Leden van Easy Action heb-
ben nog wel eens cabaret en muzikale optredens verzorgd in 
bejaardenhuizen, hoe leuk! 

Een van mijn muzikale bezigheden was het spelen op mijn 
elektronisch orgel. Les had ik van de directeur van de 
Horlogemakers vakschool, de heer Winnubst, die ook in de 
Eikstraat woonde. Hij gaf mij bij hemzelf thuis les op zijn 
indrukwekkende Hammond orgel. Winnubst had gespeeld bij 

het Jongerenkoor ‘The 
Sunbells’, vernoemd 
naar kapelaan 
Zunnebeld, van de kerk 
op het Grote Noord. 
Hoewel Winnubst geen 
muziekdocent was, 
had mijn vader hem 
toch benaderd met het 
verzoek mij in te wijden 
in zijn swingende orgel-
muziek. Dat wilde 
Winnubst wel doen 
voor zijn bijna- buur-
jongen, ik ben hem veel 
dank verschuldigd. Het 
koor The Sunbells was 
tot mijn spijt inmiddels 
allang opgedoekt en daarom was ik er als de kippen bij toen er 
een nieuw jongerenkoor werd gestart. ‘Zien Zitten’ werd het 
nieuwe koor genoemd. Als zanger ben ik er maar kort lid van 
geweest. Na het plotselinge vertrek van dirigent Adri 
Dorrestein kreeg ik als broekie de leiding van het koor. Het 
was voor mij de start van vele dirigentschappen van Hoornse 
koren.

Terugkijkend kan ik alleen maar zeggen dat 1972 voor mij een 
bijzonder jaar was. Er zijn dingen gebeurd die nadrukkelijk 
hebben bijgedragen aan mijn persoonlijke ontwikkeling en in 
zekere zin de basis legden voor mijn verdere leven. Ik kan er 
alleen maar met plezier op terugkijken.

The Sunbells, 1972
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Stichting  
Stadsherstel Hoorn 

50 Jaar oud
Jan van der Heijden

Het kan u niet zijn ontgaan, Stichting Stadsherstel Hoorn is dit jaar 50 geworden. Ter gelegen-
heid daarvan is een Wandelgids samengesteld die de lezer langs alle projecten voert die 
Stadsherstel in de afgelopen 50 jaar heeft gerealiseerd. Bij elk project staat een korte beschrij-
ving met illustraties van de toestand van het pand bij aankoop en van de huidige situatie. 

Vooral bestuursleden van de Vereniging Oud Hoorn hebben  
in 1972 de aanzet gegeven tot oprichting van Stichting 
Stadsherstel. Daarom hebben alle leden van Oud Hoorn bij 
het laatste Kwartaalblad de ‘WANDELGIDS STADSHERSTEL 
HOORN’ ontvangen. In de Wandelgids wordt ingegaan op  
de achtergronden van Stadsherstel, maar er valt meer over  
te vertellen, zoals over de start en de band die tussen 
Stadsherstel en Oud Hoorn heeft bestaan.

Verpaupering
Na de Tweede Wereldoorlog worden Nederlandse binnen-
steden jarenlang verwaarloosd. Eerst moest de oorlogs-
schade worden hersteld, maar ook is er grote behoefte aan 

nieuwe woningen omdat tussen 1940 en 1945 nauwelijks 
woningen zijn gebouwd en huwelijken worden uitgesteld.  
Op grote schaal worden nieuwbouwwijken uit de grond 
gestampt. Al die tijd verpauperen de binnensteden, vooral de 
woon gebieden. In Hoorn zijn dat de Gedempte Appelhaven, 
de Italiaanse Zeedijk en het Gerritsland en omgeving, 

Het verval van de Hoornse binnenstad wordt in de jaren zestig 
zo erg dat wordt overgegaan tot sloop van de ergste krotten. 
De bewoners kunnen vertrekken naar de nieuwbouwwijken. 
Dat versterkt het proces van verval en leidt tot sanerings- en 
reconstructieplannen voor grote delen van de binnenstad. De 
kleine huisjes moeten verdwijnen om plaats te maken voor 
moderne nieuwbouw. De winkel- en uitgaansfunctie van de 
oude stad zijn voor de mensen uit de nieuwbouwwijken wel 
belangrijk, deze moet bereikbaar zijn voor de auto en er moet 
voldoende parkeergelegenheid komen. Dat daarvoor het een 
en ander moet verdwijnen, neemt men op de koop toe. 

Opstand
Overal in het land komen binnenstadsbewoners in opstand, 
maar ook betrokken burgers proberen het tij te keren door de 
oprichting van organisaties die zich richten op herstel van 
monumentale bebouwing. Amsterdam heeft al sinds 1956 
haar Amsterdamse Maatschappij tot Stadsherstel N.V. In 
1968 volgt N.V. Bergkwartier in Deventer en in 1972 wordt in 
Hoorn een stichting voor behoud en herstel van het monu-
mentale erfgoed opgericht. Er volgen nog vele steden waar-
onder Utrecht en Rotterdam. Structuurplan KOM, 1966
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In 1975, ten tijde van het Programcollege van PvdA en ProHo, 
komt binnen de gemeente het besef dat het ambtelijk appa-
raat versterkt moet worden met deskundigheid op het gebied 
van stadsvernieuwing en monumentenzorg. De afdeling 
Rehabilitatie wordt gevormd met drie medewerkers: Rob ten 
Cate, speciaal voor het Havenkwartier, Arie Boezaard en Jan 
van der Heijden. Later wordt Arie Boezaard bestuurslid bij 
Oud Hoorn en Jan van der Heijden bij Stadsherstel. 

Oprichting Stichting Stadsherstel Hoorn
Het ‘Structuurplan KOM’, in 1966 door de gemeenteraad vast-
gesteld en door bewoners getypeerd als bulldozerplan, bevat 
voorstellen voor een rondweg door de binnenstad. Dit werkt 
verdere achteruitgang in de hand. Volgens het bestemmings-
plan Italiaanse Zeedijk e.o. van 1971 moeten veel woningen in 
het Havenkwartier worden gesloopt. Dit leidt tot oproer van de 
bewoners onder aanvoering van markante personen als Arie 
Vondrach en Cees Domper en gesteund door André Thomsen 
van het Landelijk Ombudsteam Stadsvernieuwing. 
 
Ook verontruste en betrokken burgers, die vaak actief zijn 
 binnen de Vereniging Oud Hoorn, beginnen zich te roeren. 
Binnen Oud Hoorn komt in de tweede helft van de jaren  
zestig de aanzet tot verandering van de planoloog Nico 
Heijligenberg, de voorzitter van Oud Hoorn Henri van 
Scherpenberg en Willem Braasem, conservator van het 
Westfries Museum. Ook de toenmalige directeur Gemeente-
werken Koos Groot maakt zich grote zorgen. Braasem stelt in 
juli 1970 voor het bestuur van Oud Hoorn te splitsen in een 
technische groep voor de  restauraties en een sociaal- 
cultureel gericht deel. Van Scherpenberg ontwikkelt plannen 
om een nieuwe stichting in het leven te roepen voor de aanpak 
van het Havenkwartier. Er wordt een commissie van voorbe-
reiding samengesteld, waarin naast Van Scherpenberg ook 

Koos Groot en accountant Vijn zitting nemen. Burgemeester 
Dirk Breebaart van Hoogwoud is bereid na zijn pensionering 
als directeur op te treden. 

Dit leidt tot afsplitsing van een deel van de activiteiten van Oud 
Hoorn in een nieuwe stichting: de op 22 augustus 1972 opge-
richte ‘Stichting Havenkwartier’. In Hoorn was de verloedering 
het grootst in het Havenkwartier dus daar gaat de nieuw opge-
richte stichting in 1972 aan de slag. In eerste instantie heet 
Stadsherstel dan ook ‘Stichting Havenkwartier’, maar al na een 
half jaar wordt ze omgedoopt tot Stichting Stadsherstel Hoorn.

Eerste project
De eerste vergadering van Stichting Havenkwartier is op  
15 november 1972 in het Timmermansgildehuis. Het eerste 
project wordt besproken: de aankoop en restauratie van 
Italiaanse Zeedijk 118-120 en vooral de financiering daarvan. 
Ype Hangelbroek wordt als architect bij dit project betrokken. 
Met de oprichting van Stichting Stadsherstel Hoorn behoort 
het daadwerkelijk steunen van restauratieactiviteiten niet 
meer tot de primaire taken van Oud Hoorn. Wel behoudt de 
vereniging zijn eigen panden. 
 
Voorzitters
Henri van Scherpenberg wordt voorzitter van Stadsherstel, 
maar blijft het eerste jaar ook nog voorzitter van Oud Hoorn. 
Daarna kiest hij definitief voor Stadsherstel. Hij verklaart later 
dat hij wel moeite had met de signalerende en bewakende rol 
van Oud Hoorn. ‘Ik ben meer iemand van het harmoniemodel, 
terwijl het bestuur ook wel eens conflicten moet aangaan’.  
Hij voelde zich er daarom niet altijd op zijn plaats. Bij de 
oprichting wordt Dirk Breebaart secretaris en Rita Bax pen-
ningmeester. 

Van Scherpenberg wordt in 
1979 opgevolgd door Dirk 
Breebaart die acht jaar, tot 
1987, aanblijft. Dan is make-
laar Dik Wit voor anderhalf 
jaar voorzitter. Begin 1989 
wordt hij opgevolgd door Rita 
Bax die twintig jaar lang op 
onnavolgbare wijze haar 
stempel op Stadsherstel 
drukt. Na het vertrek van Rita 
Bax in 2009 neemt Jan van 
der Heijden tot 2018 het voor-
zitter schap over. Thans is 
Jaap Schaper voorzitter. 

Italiaanse Zeedijk 118 – 120, voor en na restauratie in 1974
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Relatie met verwante organisaties 
In de archieven zijn twee briefjes van secretaris Dirk Breebaart 
te vinden; één aan de Vereniging Hendrick de Keyser in 
Amsterdam en één aan de Bond Heemschut. Op 27 mei 1972 
schrijft hij: ‘Het ligt in de bedoeling binnenkort over te gaan tot 
het oprichten van de stichting Stadsherstel Havenkwartier te 
Hoorn, uitgaande van de Vereniging Oud Hoorn.’ Vervolgens 
vraagt hij of een vertegenwoordiger van de Vereniging 
Hendrick de Keyser zitting wil nemen in het bestuur van 
Stadsherstel Hoorn ‘…. gelijk zulks ook het geval is in de 
Stichting Oud Harlingen, naar men mij verzekerd heeft.’ 
Eenzelfde briefje is ook naar de Bond Heemschut gestuurd. 

In de statuten van de Stichting Havenkwartier is vervolgens 
geregeld dat drie bestuursleden zullen worden benoemd door 
de Vereniging Oud Hoorn, één door de Vereniging Hendrick 
de Keyser en één door de Bond Heemschut. Hieruit blijkt dat 
er een nauwe band was tussen Stadsherstel en de Vereniging 
Oud Hoorn. In de beginjaren is er zeker sprake geweest van 
invloed van de Vereniging Oud Hoorn op het bestuur van 
Stadsherstel, maar al snel blijkt Stadsherstel heel goed haar 
eigen boontjes te kunnen doppen. 

De Vereniging Hendrick de Keyser benoemt John de Visser 
als vertegenwoordiger in het bestuur en de Bond Heemschut 
de heer D. Ybema, directeur Gemeentewerken in Enkhuizen. 
Namens de Vereniging Oud Hoorn komen Henri van 
Scherpenberg, Dirk Breebaart en John de Visser in het 
bestuur. Ook directeur Openbare Werken Koos Groot neemt 
zitting in het bestuur. Het eerste bestuur telt 9 leden: naast de 
al genoemde bestuurders ook nog Rita Bax, die penning-
meester wordt, Jan le Grand, J. Rikkels en Leendert van Dijk, 
ontwerper van het briefhoofd van Stadsherstel. 

Relatie met de Vereniging Oud Hoorn 
Eind 1989 wil Stadsherstel de praktische zelfstandigheid die 
het heeft, formaliseren en in de statuten vastleggen, het wil 
loskomen van de ‘moederorganisaties’. Loes Rensema pleit 
ervoor dat voortaan één bestuurslid door Oud Hoorn wordt 
benoemd. De ontkoppeling wordt aan de drie organisaties 
voorgelegd. De Bond Heemschut en de Vereniging Hendrick 
de Keyser kunnen instemmen. Ook de Verenging Oud Hoorn 
stemt in met het voorstel dat zij voortaan slechts één 
bestuurslid kan aanwijzen. Als Loes Rensema in april 1995 
aftreedt als bestuurslid van Oud Hoorn, komt Rudy Kleintjes 
haar vervangen bij Stadsherstel. In 1998 ziet Oud Hoorn hele-
maal af van de bevoegdheid om een bestuurslid aan te wijzen. 

Relatie met de gemeente
In 1976 deelt de gemeente Hoorn mee dat zij gemeenteraads-

lid Frans van Iersel heeft aangewezen als vertegenwoordiger 
van de gemeente in het bestuur van Stadsherstel. Hier is niet 
op ingegaan. In die periode stopt Frans van Iersel als wethou-
der, zijn plaats wordt ingenomen door Arie Sijm. Arie Sijm 
neemt in 1976 zitting in het bestuur van Stadsherstel, wat in 
1979 formeel door het college wordt meegedeeld. Arie Sijm 
blijft tot het einde van zijn raadslidmaatschap in 1998 namens 
de gemeente in het bestuur, daarna op persoonlijke titel. In 
1998 benoemt de gemeenteraad wethouder Cilia van Weel in 
het bestuur van Stadsherstel en van 2002 tot 2008 wethouder 
Cees van der Maat. Daarna komt er geen nieuwe vertegen-
woordiger meer van de gemeente. 

Werkwijze 
Stadsherstel is in staat om projecten op te pakken die voor de 
gemeente of particuliere eigenaren lastig en vaak onmogelijk 
zijn. Stadsherstel wordt kort na de oprichting door de 
Rijksdienst voor de Monumentenzorg officieel erkend als res-
taurerende instelling waardoor ze meer subsidie kan krijgen. 
Als non-profit organisatie kan Stadsherstel panden soms 
goedkoop verwerven, zeker als het van de gemeente is. 
Regelmatig hebben ook particuliere eigenaren hun pand voor-
delig of buiten de markt om, direct aan Stadsherstel aangebo-
den. Panden komen soms toevallig op het pad van 
Stadsherstel, maar ze gaat ook zelf actief op zoek. Er is vaak 
succesvol beroep gedaan op de vele subsidie regelingen die 
vanaf begin jaren zeventig in het leven zijn geroepen voor 
monumentenzorg en stadsvernieuwing. Met name Dirk 
Breebaart was goed ingevoerd in de ambtelijke top op alle 
bestuursniveaus. Hij accepteerde geen ‘nee’ als het om een 
subsidieaanvraag ging. Hij was kampioen in het binnenhalen 
van subsidies en van bijdragen van particuliere fondsen. De 
subsidieregelingen zijn de laatste jaren flink omlaag gegaan. 
Tegenwoordig is het de kunst om projecten zonder of met 
beperkte subsidie te realiseren. 
 
Projecten
De eerste projecten die Stadsherstel heeft gerestaureerd zijn 
vervallen woonhuizen op de Italiaanse Zeedijk: nummers 
118-120 als eerste, later ook nummers 78 t/m 84, 79, en 
24-26. Deze panden zijn voor een symbolische prijs gekocht 
en met de nodige subsidies gerestaureerd. Vervolgens ver-
koopt Stadsherstel de panden en met de winst worden weer 
andere panden aangekocht en gerestaureerd. Zo is er in de 
loop van tientallen jaren steeds meer geld vergaard waarmee 
weer nieuwe, maar ook grotere en duurdere panden worden 
aangekocht. 

In de beginjaren zijn het vooral woningen die Stadsherstel 
koopt en weer verkoopt, tegenwoordig gaat het meer om het 
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herbestemmen van bijzondere gebouwen, zoals het VOC-
pakhuis aan de Pakhuisstraat of de Mariakapel aan de 
Achterstraat. Stadsherstel bouwt zelfs nieuwe panden! Zo is 
de brandweerkazerne op de hoek van het Jeudje en de 
Pakhuisstraat gekocht. Nu staat daar een nieuw pand voor de 
huisartsenpraktijk Velius’ hoed, waarbij de slangentoren van 
de kazerne is gehandhaafd en geïntegreerd in het nieuwe 
pand. Het laatste project is de restauratie en herbestemming 
van de Michaelkerk aan de Westerblokker. In 2013 koopt 
Stadsherstel de leegstaande kerk, brengt de toren terug en 
restaureert het gebouw en maakt het geschikt voor een kan-
toorfunctie. 
 
Stadsherstel zoekt bij de herbestemming van gebouwen naar 
maatschappelijke en openbare of semi-openbare bestem-
mingen. Het Ridderikhoffpand aan de Roode Steen illustreert 
dat goed. Hier was vanaf 1850 een horecagelegenheid en ver-
volgens een toneelkostuumverhuurbedrijf gevestigd. Toen die 
vertrok, heeft Stadsherstel in overleg met de gemeente een 
woon- en werkvoorziening voor mensen met een verstande-
lijke beperking gerealiseerd. Door de horecabestemming is 
het monument toegankelijk voor het publiek.

Erkenning
In 2008 ontvangt Stadsherstel de Europa Nostra Award 2008, 
een prijs van de Europese Unie die Stadsherstel als vrijwilli-
gersorganisatie krijgt voor alle gerealiseerde projecten. 
Stadsherstel wordt verkozen uit de 27 landen van de EU als ‘… 
een zeer succesvol voorbeeld van de betrokkenheid van 

maatschappelijke organisaties bij de bescherming van histori-
sche stadscentra in Europa, waarin het belang van vrijwilligers 
duidelijk naar voren komt.’ 

Vijftigjarig bestaan 
Ter gelegenheid van het 50-jarig bestaan schenkt 
Stadsherstel de Hoornse gemeenschap € 50.000,-, als bij-
drage in de restauratie van het Westfries Museum. In overleg 
met het museum wordt het bedrag besteed aan aanpassing 
van de muur tussen de museumtuin en het Achterom. 
Restauratiearchitect TPAHG Architecten heeft een plan 
gemaakt, geïnspireerd op het paviljoen dat daar ooit stond. 
 
Van de ruim 50 boeken die Publicatiestichting Bas Baltus 
heeft uitgegeven, gaan er acht over panden die Stadsherstel 
heeft gerestaureerd. Het 30-jarig bestaan van Stadsherstel is 
gevierd met een boek met alle projecten tot dat moment. 
Momenteel wordt er gewerkt aan een boek over de beroemde 
Hoornse architect A.C. Bleijs, die veel gebouwen in Hoorn 
heeft ontworpen, zoals de Cyriacuskerk en de Gekroonde 
Jaagschuit aan het Breed. Ook in Amsterdam heeft hij 
gebouwd, onder andere de Nicolaaskerk en de Droogbakken. 

Het boek, ook een uitgave van PSBB, wordt volgend jaar 
augustus gepresenteerd, waarbij ook een tentoonstelling van 
het werk van Bleijs in de Cyriacuskerk wordt gehouden. In het 
Kwartaalblad volgen hierover nadere berichten. 

Het huidige bestuur van Stadsherstel: Jaap Schaper, Koos Jong, Rudy Kleintjes, Jan van der Heijden, Adri Bakker, Karl Schuitemaker, 
Frans Zwerver, en zittend Nancy Alders en Rita Wever.
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De nieuwe Omgevingswet
De nieuwe wet, zo zegt de Rijksoverheid: ‘bundelt en vereen-
voudigt de regels voor ruimtelijke projecten. Wetten voor de 
leefomgeving zijn gemoderniseerd en samengebracht tot één 
geheel, met één digitaal loket. De Omgevingswet moet zor-
gen voor evenwicht tussen het benutten en beschermen van 
de leefomgeving. Slechts één wet in plaats van 26 wetten. Er 
wordt gezorgd voor samenhangende aanpak van de leefom-
geving, ruimte voor maatwerk, betere en snellere besluitvor-
ming. Daarnaast wordt participatie bevorderd, door burgers 
en ondernemers zo goed mogelijk te betrekken bij de ontwik-
keling van de leefomgeving.’ 

Mooie woorden allemaal. Dat er iets veranderen moest was 
duidelijk, want de praktijk wees uit dat er heel wat aan 
schortte. De wirwar van wetten, loketten, procedures – het 
was om niet goed van te worden. Maar of het nu beter zal 
gaan? De toekomst zal het uitwijzen.

Dantzig
Gerard Braas, geboren in 1949 in Berkhout, is min of meer 
een eilandbewoner in de binnenstad. Hij huist samen met zijn 
partner Nelleke Huisman in het oorspronkelijke kaaspakhuis 
Dantzig op de Bierkade. Dendrochronologisch onderzoek 
wees uit dat dit pand stamt uit 1610, maar ondanks deze 
‘hoge’ leeftijd staat de woning er als een plaatje bij. De functie 
van pakhuis werd door dierenarts Bijleveld in de jaren ’80 ver-
ruild tot pand waar gewerkt en gewoond werd. Gerard en 
Nelleke trokken er in 2004 in en lieten een grondige verbou-
wing en restauratie uitvoeren. Het werd een woonhuis, met 
verrassend veel licht, doorkijkjes door deels weggebroken 
vloeren, isolatie waar het kon, originele elementen én ook nog 
eens volledig duurzaam. Dat laatste was heel belangrijk voor 
Gerard, hij is tenslotte al heel lang pleitbezorger van duur-
zaamheid. Zijn opleiding, werktuigbouwkunde, zal daar mee 
samenhangen, maar er is meer. Van jongs af aan is hij zeer 
milieubewust, let hij op het verbruik van energie. Hij vertelt mij 
honderduit over maatregelen die je kunt, beter gezegd: móet 
nemen, over subsidies, maar ook over correspondentie met 
de gemeente over klimaatdoelen, de welstandsnota en nog 
veel meer. Hij voorziet mij van verschillende nota’s, brochu-

Gezocht: 
 een visie op duurzaamheid

Arnoud Lansdaal

Het heeft ‘even’ geduurd, maar de wet lijkt er nu eindelijk te komen: de Omgevingswet.  
Vanaf 1 juli a.s. gaat deze in werking treden nadat een zeer uitvoerig proces doorlopen is.  
Na jarenlange voorbereiding gaf de Eerste Kamer in 2016 al haar goedkeuring, maar voordat 
deze wet dan werkelijk ingevoerd wordt, waren er blijkbaar veel jaren nodig. De nieuwe wet 
moet een aantal zaken gaan vereenvoudigen. In deze tijd een belangrijk goed, zeker als je kijkt 
naar woningen en het zeer actuele onderwerp ‘energietransitie’, de overgang van het ene 
 systeem van energieopwekking naar een alternatief. Welstand en duurzaamheid staan hierbij  
op gespannen voet met elkaar. Ik ga in gesprek met ervaringsdeskundige Gerard Braas, bewoner 
van een historisch pand in de binnenstad van Hoorn. Maar eerst even wat informatie over de 
Omgevingswet.

Bierkade 8-9
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res, bezwaarschriften, hij zet duidelijk vol in op dit onderwerp. 
Op mijn vraag hoe het komt dat hij zo’n ‘klimaatactivist’ is, 
reageert Gerard met: “Je kan beter vragen waarom niet ieder-
een is zoals ik. Dat zeg ik niet omdat energieverbruik de laat-
ste tijd zo’n belangrijk onderwerp is, maar klimaat gaat ons 
allen altijd al aan. Je kan er zelf heel veel aan doen, dat moet 
je toch willen? Eigenlijk zou iedereen de noodzaak moeten 
voelen. Gelukkig zijn onze dochters ook zo milieubewust, dat 
doet ons als ouders goed. Veel meer mensen raken nu over-
tuigd, al is het soms uit puur economische motieven. Maar 
ook dat telt natuurlijk.”

Toekomstgericht aanpassen
Gerard noemt een pakket aan mogelijkheden om huizen 
duurzamer te maken. “Bij monumenten ben je aan veel regels 
gebonden, maar toch kan je het nodige bereiken. Historische 
panden hebben nogal eens enkel glas, zoals glas in lood. 
Daar lekt ontzettend veel warmte weg, het is bijna of het raam 
gewoon open staat, zeker in de winter. Speciaal ‘monumen-
tenglas’ is al beter, maar heeft nog steeds een beperkte isola-
tiewaarde. Met HR+++ glas is dat véél beter. Andere kansen 
liggen er in het aan de binnenkant van de woning plaatsen van 
voorzetwanden, met isolatie natuurlijk. Ook denk ik aan een 
vloer met vloerverwarming en zonnepanelen, hoewel er bij dat 
laatste ontzettend veel regels zijn voor het plaatsen op monu-
mentale daken. Ik weet daar inmiddels alles van, helaas. Dat 
vertel ik je zo nog. En tja, gasloos met een warmtepomp. In 
een historische binnenstad is een warmtenet waarschijnlijk 
een onmogelijke opgave. Moeten de kachels en schoorste-
nen met kolen en hout weer opgestookt worden? Dat is wel de 
historische wijze van verwarmen, maar gelet op de uitstoot 
van fijnstof kan dit niet de weg zijn. Het toekomstgericht aan-
passen is volgens mij de enige weg. Bewoners en gebruikers 
van monumenten en woningen in de binnenstad zullen anders 
de energielasten niet meer kunnen opbrengen.”

Herhuisvesting
Na zijn technische studie, met een stage in ’73 in een kibboets 
in Israël, studeerde Gerard ook nog sociologie. Als organisatie-

socioloog werd hij adviseur voor het stadsdeel Geuzeveld/
Slotermeer in Amsterdam. Daarna hoofd informatiebeleid en 
automatisering en in ’95 hoofd algemene zaken van het stads-
deel. Inmiddels verhuisde hij eind jaren ’70 vanuit Amsterdam 
terug naar West-Friesland. Hij betrok een houtskeletwoning 
aan de Paardenweide in Zwaag en daarna bouwde hij in ’86 
zelf zijn woning van Zweedse skeletbouw aan de Tortelduif in 
Blokker. Super geïsoleerd natuurlijk. Zijn wens om zo duur-
zaam mogelijk te zijn realiseerde hij ook aan de Bierkade. De 
woning werd niet alleen aangepast aan de woonwensen van 
Gerard en Nelleke. Het pand werd gasloos, kreeg een warmte-
pomp, er werden voorzetwanden en extra ramen geplaatst, die 
laatsten natuurlijk van hoogwaardige kwaliteit. Er kwam isole-
rende steenwol waar het maar kon, bijvoorbeeld in de inpan-
dige brievenbus en het trapgat van de vlizotrap naar zolder. Het 
huis heeft nu Energielabel A. “Ik weet zeker dat ik in het meest 
duurzame monumentale pand met deze datering van Hoorn 
woon”. Maar Gerard en Nelleke wilden meer. 

Zonnepanelen
Zonnepanelen bieden een unieke kans om energie op te wek-
ken en omdat ze steeds betaalbaarder werden diende Gerard 
bij de gemeente een verzoek in voor het plaatsen van zonnepa-
nelen. In 2017 werden vier panelen op het dak van zijn garage 
toegestaan, maar toen hij aangaf er meer te willen bleek dat 
onmogelijk. Er werd zelfs een streep gezet door het besluit over 
de vier zonnepanelen. Het betekende een schijnbaar einde-
loos steekspel tussen Gerard en de gemeente. Bezwaar-
schriften volgden elkaar op, met allerlei extra kosten van dien. 
“Het is allemaal zeer bizar. Bewoners van de binnenstad kre-
gen in 2018 als bewoners van een huis van voor 1915 nota-
bene nog een brief van toenmalig wethouder Samir Bashara 
met info over de mogelijkheid om gezamenlijk zonnepanelen 
in te kopen. Een actie van de gemeente in samenwerking met 
de stichting ‘Puur Slim West-Friesland’. Nou, mooi niet dus. 
Nergens stonden voorwaarden vermeld of dat er een omge-
vingsvergunning nodig was.” Overigens, door vol te houden en 
door te zetten, liggen er nu vijf zonnepanelen op het rechterdak 
van het monument Dantzig, mét omgevingsvergunning.

Bierkade 1905 Bierkade 1960
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Welstandsnota en Klimaatakkoord
Gerard gaat moeiteloos verder. “De gemeente gaat nu overal 
voor liggen. Ze stelt in haar welstandsnota dat alleen zonne-
panelen geplaatst mogen worden als ze niet zichtbaar zijn 
vanaf de openbare ruimte. Nou, die welstandsnota staat wat 
mij betreft ter discussie. Ik heb drie jaar geleden al eens mijn 
zienswijze duidelijk gemaakt over die nota, ik zet vraagtekens 
bij de kwaliteit daarvan. Ik word in mijn mening overigens 
gesterkt door de Rijksdienst voor het Cultureel Erfgoed, de 
RCE. In 2020 gaf die aan dat er meer mogelijkheden zijn voor 
zonnepanelen op erfgoed, ook als ze in het zicht komen te lig-
gen. In bijzondere gevallen kan de RCE ook om advies 
gevraagd worden. Natuurlijk blijft een vergunning nodig, dat 
snap ik ook wel. Maar gemeenten kunnen echt bijdragen aan 
het landelijk beleid dat past binnen het Klimaatakkoord. Het 
gekke is dat de gemeente al jarenlang, meer dan tien jaar, niet 
handhaaft op dit gebied. Sinds begin 2022 wordt gelegali-
seerd als de panelen niet zichtbaar zijn, maar bewoners 
moesten, omdat het beschouwd werd als een achteraf inge-
diende aanvraag, 100% extra leges betalen. Als ik in de bin-
nenstad rondwandel, zie ik heel wat zonnepanelen in het zicht 
op de daken liggen. Ook op monumentale panden. Deze zul-
len aangeschreven worden, zegt de gemeente, maar… dan 
vraag je je toch – vooral in deze tijd – wel eens wat af.”

Platform voor discussie
Gerard, oud-raadslid voor de PvdA in de periode ’90-’98, mist 
een duidelijke visie van de gemeente in het hele verhaal over 
energietransitie. “Als organisatiesocioloog weet ik dat organi-
saties beter functioneren als de afstand tussen de mensen in 
die organisaties kleiner is. Dat is tussen gemeente en burgers 

ook zo. Waarom geen platform van gemeente en bewoners 
van de binnenstad met de mogelijkheid van discussie over 
energietransitie? De zogenoemde Omgevingsvisie van de 
gemeente staat vol met intenties, maar daar blijft het ook bij. 
Men kijkt en oordeelt functioneel naar één taakveld, namelijk 
alleen welstand. Er wordt niet integraal gekeken, duurzaam-
heid en energietransitie moet je toch ook meenemen als het 
gaat om toekenning van een vergunning? De gemeente moet 
zichzelf vragen stellen. Hoe moet de toekomst ingericht wor-
den? Hoe verhoudt zich welstand tot duurzaamheid? De 
nieuwe Omgevingswet stelt dat de ‘nieuwe’ overheid samen 
met zijn inwoners bepaalt wat de gemeenschap belangrijk 
vindt. Geen overheid meer die ‘harde en absolute grenzen 
stelt’. Overheid en inwoners stellen samen een wensenlijst 
op, of een agenda voor de toekomst. Hopelijk komt het daar 
inderdaad van.” 

Oud Hoorn
“Trouwens, ook in de missie van Oud Hoorn ontbrak tot dit jaar 
het begrip energietransitie. Juist voor de bewoners van oude 
huizen is dat begrip belangrijk. Ik wil best in een werkgroepje 
om hier verder over na te denken, erover mee te praten en 
meer visie te ontwikkelen.” Gerard heeft trouwens de nodige 
binding met Oud Hoorn. Niet alleen vanwege het pand waarin 
hij woont, hij kent binnen de vereniging veel mensen en heeft 
als beeldredacteur meegewerkt aan verschillende publicaties 
over Hoorn, zoals de lijvige boekwerken ‘Hoorn in de twintig-
ste eeuw’ en ‘Hoorn in de Tweede Wereldoorlog’. Het lijkt mij 
dat Oud Hoorn zijn aanbod om deel uit te maken van een 
werkgroep die zich buigt over welstand en duurzaamheid met 
beide handen moet aangrijpen. De inbreng van een bevlogen 
man als Gerard Braas past vast naadloos in wat ik in kwartaal-
blad#3 van dit jaar al schreef: vandaag hebben we morgen in 
handen. 

Expositie
De gemeente Hoorn heeft Oud Hoorn het aanbod gedaan van 
een door de Rijksdienst voor het Cultureel Erfgoed ontwik-
kelde expositie over het verduurzamen van monumenten. 
Omdat onze vereniging het Hoornse erfgoed hoog in haar 
vaandel heeft staan, is ingegaan op het aanbod. Het verduur-
zamen van panden én het zo goed mogelijk behouden van 
historische gebouwen betekent maatwerk. Vaak weten eige-
naren van monumenten niet hoe zij dit het beste kunnen aan-
pakken. De RCE heeft daarom een tentoonstelling ontwikkeld 
met informatie op het gebied van verduurzaming van histori-
sche gebouwen. Vanaf ongeveer april zal de expositie in het 
Oost Indisch Pakhuis te zien zijn. Hou de website hiervoor in 
de gaten.

2022 Gerard Braas
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Woonwagenbewoners hebben altijd moeten knokken om hun 
plaats in de samenleving te verwerven. Ze werden letterlijk en 
figuurlijk verdrongen naar de rand van de samenleving. 
Aanvankelijk kregen ze alleen locaties toegewezen in de bui-
tengebieden, zoals de stortplaats, doodlopende wegen, bij 
kerkhoven, achterafplekken, bij spoorlijnen en bij bruggen. 
Nog niet eens zo heel lang geleden werden ze in grote kam-
pen buiten de samenleving geplaatst. Deze veelal omheinde 
centra met slagbomen hadden hun eigen scholen, maar was 
niet de wens van de betrokkenen. Ze zijn immers reizigers, 
hechten zeer aan hun vrijheid en daar past niet bij om met z’n 
allen vastgezet te worden op een omheinde locatie. Gelukkig 
kwam de overheid daar op terug. Kleine ‘kampen’ bleken toch 
beter, in de buurt van reguliere bewoning. De woonwagen-
bewoners hadden hier zelf niks over te zeggen. Er kwam weer-

Van kamp
naar woonwagencentrum

Wally Ooms

Knapperend houtvuur in de open lucht, muziek, dans, rondtrekken, vrijheid. Associaties die naar 
boven komen bij het denken aan woonwagenbewoners. Dat geromantiseerde beeld gaat echter al 
geruime tijd niet meer op bij de huidige woonwagencentra. Wie de tijd neemt een kijkje te nemen 
op het woonwagencentrum aan de Bobeldijkerweg komt tot de ontdekking dat er villa’s staan die 
in het Gooi niet uit de toon zouden vallen. 

stand, waar schoorvoetend naar werd geluisterd. Ze moesten 
vechten voor het behoud van hun cultuur, ondanks dat som-
mige gemeenten helemaal geen plek wilden bieden aan 
woonwagenbewoners.

Woonwagenwet
In de 19e eeuw was er in Nederland geen landelijke regeling 
voor woonwagenbewoners. Iedere gemeente kon haar eigen 
beleid bepalen, dat in het meest gunstige geval de woon-
wagenbewoners met rust liet, maar er vaak op gericht was ze 
zo snel mogelijk weer de gemeente uit te werken. In de 
Woonwagenwet 1918 werden eisen gesteld aan de woon-
wagens en diens bewoners. Ze moesten een woonvergunning 
kunnen tonen, die was uitgereikt namens de commissaris van 
de Koningin. De vrijheid om de wagen overal neer te zetten 
verviel, maar ook het (formele) wegjagen.

In 1968 verbood in Nederland de Rijksoverheid het rondtrek-
ken en dwong de woonwagenbewoners als uitvloeisel van een 
nieuwe woonwagenwet in grote centra te gaan wonen. Deze 
centra lagen op afgelegen plaatsen, ver van de bewoonde 
wereld. Hier wonen zij in sommige gevallen nog steeds. Vaak 
was de verhouding met de lokale bewoners matig. Na 1990 
zijn er in veel gemeenten kleine kampen (centra) aangelegd 
en daar is de verstandhouding tussen burgers en woonwagen-
bewoners vaak verbeterd. De meeste grote centra zijn inmid-
dels gesloten.Woonwagencentrum ABC
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Na de woonwagenwet
Door afschaffing van de woonwagenwet in 1999 zijn woonwa-
genbewoners qua woonbeleid afhankelijk geworden van de 
gemeenten. Die kozen in een niet gering aantal gevallen voor 
een ‘nuloptie’ of zelfs een ‘uitsterfbeleid’. Er kwamen geen 
standplaatsen bij en bestaande werden als ze vrijkwamen 
vaak opgeheven. Daardoor werd landelijk gezien het aantal 
woonwagenstandplaatsen kleiner. Standplaatszoekers wer-
den zo gedwongen een woning te betrekken. Omdat de woon-
wagengemeenschap voor dit probleem nauwelijks gehoor 
kreeg heeft ze zich tot het College voor de Rechten van de 
Mens gewend. Dit college heeft in tientallen zaken geoor-
deeld dat het gemeentelijk uitsterf- of nuloptiebeleid discrimi-
nerend is voor woonwagenbewoners. De Nationale ombuds-
man heeft in 2017 onderzoek naar de situatie gedaan, hij 
kwam daarbij tot dezelfde conclusie. Anno nu is bij de 
Nederlandse overheid duidelijk dat deze discriminatie niet 
mag voortduren en is men op veel plaatsen vergevorderd of 
begonnen met het uitwerken van nieuw beleid.

Woonwagens in Hoorn
Hoorn kent een lange historie met de aanwezigheid van 
woonwagens. De eerste wagens werden gesignaleerd rond de 
Tweede Wereldoorlog. De eerste bewoners waren afkomstig 
uit Frankrijk en Duitsland, op de vlucht voor de Duitsers die 
hen vervolgden. Ze kwamen lopend en ook met paard en 
wagen vanuit Elzas-Lotharingen. Eenmaal aangekomen in 

Hoorn verrichtten ze uiteenlopende activiteiten: reparaties, 
muziek maken, venten, stoelen matten, accordeon spelen, 
handel in oud ijzer, aardappels rapen, seizoenswerk etc. 

De verzameling woonwagens die daar op een bescheiden 
stukje grond dicht op elkaar stond bij De Bult, staat velen nog 
helder voor de geest. Het stond bekend als ‘Het Kamp’. Het 
ABC was echter niet het oer-woonwagenkamp van Hoorn. De 
allereerste wagens stonden aan de Nieuwe Weg (eind 
Koepoortsweg). Toen dat te vol raakte werd een stuk weiland 
rechts van het beltpad verhard en geëgaliseerd. Niet veel later 
zouden de eerste bewoners er arriveren. 

Geen sanitair
Op het ABC, waar zo’n 10 wagens stonden, waren geen sani-
taire voorzieningen. De behoefte werd gedaan achter de 
bomen, voorzieningen als water pakten de bewoners uit de 
eigen regenton of van de stort. Tot de eerste bewoners 
behoorde de familie Walter, later kwamen daar andere fami-
lies bij als Oerlemans, Emmerink en Nannings. Ze kwamen 
aan hun dagelijks eten door te werken als scharensliep, mes-
sen slijpen, paardenhandel, handel in goud en zilver en waren 
dan ook dagenlang in de regio of ver daarbuiten bezig. Huub 
Ursem, o.a. gids van Oud Hoorn: “Ik kwam regelmatig op het 
ABC. Mijn vader bracht als slager vlees op het kamp. Ik kwam 
op de transportfiets om de bestellingen op te nemen en na 
een paar dagen weer de spullen af te leveren, nadat de bewo-

Joseph Walter te midden van bewoners en bezoekers van het kamp
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ners weer teruggekeerd waren van hun handel. Ook bakkers, 
kruideniers en groenteboeren betrokken het kamp in hun wijk. 
De lokale handel in de buurt was dan ook in zak en as na het 
vertrek naar de Bobeldijkerweg, want daarmee verdween een 
deel van de klandizie.” Na de verplaatsing naar de 
Bobeldijkerweg, waar niet alle bewoners aan meededen, 
heeft Always Forward nog een oefenveld op die plek gehad. 
Dat heeft, vanwege de onwelriekende locatie, niet lang 
geduurd. 

Herinneringen
Velen hebben dierbare herinneringen aan het kamp op het 
ABC. Bijvoorbeeld aan de familie Walter, die aan het begin 
van de vorige eeuw heeft moeten vluchten vanuit Elzas-
Lotharingen, omdat zigeuners daar vervolgd werden. 
Inmiddels kent de familie Walter vele nazaten. Jacob Walter, 
stamvader van de familie, had de bijnaam ‘de Fransman’. Dit 
vanwege zijn afkomst uit de Elzas. Van Jacob Walter werd 
gezegd dat hij “alles maakte met niks”. In z’n eigenhandig 
gefabriceerde werkplaatsje. Ook Nardus Walter met zijn boks-
tent was een bekende bewoner. Hij trok samen met zijn zoon 
Silvio van kermis naar kermis. Tijdens de Hoornse kermis was 
het extra druk op het kamp met woonwagens die er kwamen 
met hun orgeltjes. Het eerste dat ze deden was om via het 
Kleine Oost een bezoekje af te leggen aan het gemeentehuis 
in de stad om een vergunning voor een week te halen. Wie 
een kijkje wil nemen in het dagelijks leven van de woonwa-
genbewoners aan het ABC kan er op de volgende pagina’s 
alles over lezen in een bijdrage van Ko Boos.

Verhuizing naar Bobeldijkerweg
In 1953 vond verhuizing plaats van het ABC naar de 
Bobeldijkerweg. Weliswaar makkelijk bereikbaar, maar ook op 
slechts 50 meter van de rijksweg A7. Al snel stonden er enkele 
tientallen woonwagens en werd ook de handel in auto’s zeer 
zichtbaar uitgevoerd. Mede door de inbreng van bewoners die 
zich hadden aangesloten bij lokale politieke partijen om zo 
invloed te kunnen uitoefenen werden belangrijke dingen 
bereikt. Er werd o.a. met succes gezorgd voor een geluidswal. 
Met de groei van het woonwagencentrum en dus het aantal 
bewoners, dat al snel steeg naar meer dan 100, achtte de 
gemeente het noodzakelijk om ruimte te scheppen daar de 
woonwagens met het oog op brandveiligheid te dicht op 
elkaar stonden. Derhalve diende een aantal woonwagens te 
worden uitgeplaatst naar nieuwe kavels. Een deel daarvan 
bevindt zich op het bestaande centrum. Middels een aanpas-
sing van het bestemmingsplan kon worden voorzien in een 
uitbreiding van het woonwagencentrum aan de noordzijde van 
het bestaande centrum waarop woningen en/of woon wagens 
gerealiseerd kunnen worden. 

Herinrichting Bobeldijkerweg
In 2016 startte de gemeente Hoorn met de herinrichting van 
de openbare ruimte op het woonwagencentrum aan de 
Bobeldijkerweg. Illegale bouwwerken werden verwijderd en 
brandgevoelige situaties werden opgelost. Intermaris reali-
seerde de bouw van enkele huurwoningen op de uitbreiding 
aan de Zomervaart voor de huishoudens die op de wachtlijst 
stonden. Er werd samen met de bewoners een oplossing 
gevonden voor de huurwoonwagens. Intermaris nam zowel de 
investering in de standplaats als de huurovereenkomst voor 
deze nieuwe huurwoonwagens over. De woningcorporatie 
nam de bouw en de verhuur van de huur woningen voor haar 
rekening voor die bewoners die moesten verhuizen en voor de 
huishoudens van de wachtlijst.

Openbare inrichting
De gemeente pakte op het bestaande gedeelte van het woon-
wagencentrum ook de openbare inrichting aan. Het riool werd 
vernieuwd, de wegen en de woonomgeving gemoderniseerd 
en er kwamen nieuwe parkeerplaatsen. De in de loop der tijd 
neergezette illegale bouwwerken in de groenstroken en op 
standplaatsen werden verwijderd. Wie nu het woonwagen-
centrum bezoekt ziet dat het in alle opzichten lijkt op een 
woonwijk. Met wegen, groen, parkeerplaatsen en afgeba-
kende plaatsen voor bewoning.

Gewoonten
Woonwagenbewoners hebben zo hun eigen gewoonten en 
vaste rituelen. Bij het betreden van een woonwagen dien je de 
schoenen uit te trekken. Dat is uit hygiënisch oogpunt ook 
zeer vanzelfsprekend, omdat de bewoners veelal verbleven 
op locaties zonder wegverharding, zodat modder aan de 
schoenen bleef plakken. Het interieur van de woonwagens is 
uiterst proper. Dat wordt zo schoon gehouden, ook al omdat je 
er jaren mee moet doen, net als met andere spullen als kle-
ding. Een volwassene gaat niet met een kind in de badkamer, 
de kinderen krijgen geen seksuele voorlichting, ouderen wor-
den in de eigen vertrouwde omgeving verzorgd, tenzij het niet 
anders kan. Bij overlijden elders gaat de betrokkene terug 
naar het woonwagencentrum.
Woonwagenbewoners, ook wel reizigers genoemd, eten geen 
paardenvlees. Dat dier wordt en werd in hoge mate geëerd. 
Tijdens de vele trektochten was het juist het paard dat ervoor 
zorgde dat er kon worden gereisd. Paarden waren dan ook 
zeer belangrijk en werden verzorgd als een kind. Desnoods 
sliepen de bewoners zelf buiten, als het paard maar goed ver-
zorgd werd en kon staan. Als het paard ziek was, dan was de 
hele familie ziek. Datzelfde geldt in meer of mindere mate 
voor honden, ook hazewindhonden, want die jaagden op 
hazen en kozijnen. 
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Rouwen en trouwen
Bruiloften worden altijd groots gevierd. De gasten geven over 
het algemeen geld en geen cadeaus, zodat daarmee het feest 
kan worden bekostigd. Desnoods wordt er met de pet rondge-
gaan, maar ook door andere vormen van crowdfunding wordt 
ervoor gezorgd dat het feest op gepaste wijze kan worden 
gevierd. Na het overlijden van een bewoner wordt er op 
gepaste wijze afscheid van genomen. Bij uitvaarten komen 
van heinde en verre vaak meer dan 500 personen. 

Cultuur
Kenmerkend voor de woonwagengemeenschap is de sterke 
familieband. De cultuur van woonwagenbewoners wordt 
gestempeld door overlevering en levenslooprituelen. Binnen 
de familieband hebben vooral de grootouders veel gezag. De 
woonwagenvrouw stelt zich over het algemeen dienstbaar op. 
Zij is verzorgend bezig en voelt zich verantwoordelijk voor het 
welzijn van het hele gezin. De man is veel meer naar buiten 
gericht en onderhoudt de contacten met de burgersamenle-
ving. Getrouwde mannen en vrouwen trekken veel minder met 
elkaar op dan dat in de burgersamenleving het geval is. 
Jongens en meisjes groeien grotendeels gescheiden op.

Gezagsverhoudingen
Als de kinderen in de puberteit komen, veranderen de gezags-
verhoudingen sterk. Ouders laten hun kinderen vrij in hun 
doen en laten en beschouwen de kinderen vaak als jonge vol-

wassenen. Meisjes worden al jong ingeschakeld in de huis-
houding en jongens gedragen zich als de vader. Beslissingen 
over de deelname aan het onderwijs laten ouders vaak over 
aan het kind zelf. Het zogeheten ‘introuwen’ in de woon-
wagengemeenschap wordt sterk gestimuleerd om de woon-
wagenidentiteit en de traditie te handhaven. Ook bestaat de 
vrees voor de slechte invloed van de burgermaatschappij op 
de kinderen. Vóór het huwelijk is er de traditie van het samen 
weglopen van een jongen en een meisje. De laatste jaren 
groeien de contacten met de burgersamenleving. Huwelijken 
met een burgerpartner komen meer en meer voor.

Bekende woonwagenbewoners
Woonwagenbewoners zijn altijd actief geweest in velerlei 
opzichten. Muziek speelt daarbij een prominente rol. Maar 
ook in sportief opzicht staan de reizigers hun mannetje. Er 
werd veel gedaan aan fysieke inspanningen, zoals gymnas-
tiek, bomen klimmen, worstelen, balanceren, dansen, rock en 
roll, springen, etc. Tot de bekendere woonwagenbewoners 
behoren het Rosenberg Trio, Frans Bauer, maar ook beroeps-
voetballers zoals Rafael van der Vaart en andere sporters. De 
in Hoorn woonachtigen werden lid van de plaatselijke voetbal-
club, zoals Hollandia en Always Forward. Al ging ook dat aan-
vankelijk met horten en stoten, omdat de acceptatie niet door 
iedereen werd omarmd. Veel is veranderd in de loop der jaren. 
De woonwagenbewoners maken in alle opzichten deel uit van 
de maatschappij met behoud van de eigen cultuur.

Vijftien vrouwen op een rij
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Het verhaal van

Josephine Emmerink 
Ko Boos

Het zit zo: de Walters zijn linksom of rechtsom allemaal gelieerd aan Jacob Walter, bijgenaamd 
De Fransman. Jacob werd in 1871 geboren te Schwarzenholz, en stierf op 30 oktober 1950 in 
Hoorn. Met Marie Ceciel (Sielie) Giel kreeg hij elf kinderen, onder wie Jozeph (spreek uit: 
Jozup), bijgenaamd Skobejak. Met Teetje Vethaak uit Oterleek kreeg Skobejak drie zoons en 
een dochter. 

Het zou hier te ver voeren om de hele stamboom weer te 
geven. Interessanter lijkt het om even in te zoomen op het 
leven binnen het woonwagenkamp dat, voor de verhuizing 
naar de Bobeldijk, aan het ABC stond opgesteld. Voor de plek 
waar nu het hertenkamp is. Inderdaad: vlak naast de toen-
malige vuilnisbelt. Schrijver dezes tekende dat leven op uit  
de mond van Josephine Emmerink, kleindochter van Jacob 
‘De Fransman’ Walter, nichtje van Skobejak. Ze werd op het 
oerkamp aan het ABC geboren en is later met haar man Joop 
Monfils naar een stenen huis in de binnenstad verhuisd. Hier 
volgt, ingedikt, het verhaal van Josephine. Dochter van Sisiel 
Walter en Hendrikus Emmerink.

“Mijn opoe was zestien jaar toen ze wegliep. Trouwen was er 
niet bij. Dat was tegen hun geloof. Je liep met ’n man weg, en 
dat was dat. Haar leven met Jacob ‘De Fransman’ Walter 
bestond uit venten. Zo ventte ze met pantoffels, door opa 
gemaakt van oude fietsbanden en stof van oude stoelen. Dat 
materiaal was er op De Bult genoeg te vinden. Ze ventte met 
knopen, zelfgemaakt elastiek, garen en trefies. Dat waren 
vlamverdelers voor op oliestellen. Ze deden ook aan ruilhan-
del. Dan ruilden ze iets in voor een maaltje aardappelen of 
groenten en ’n stukje spek. Vaak trokken ze met de hele 
woonwagen vol kinderen om twaalf uur ’s middags naar een 
van de kloosters. Want dan gingen de nonnen en paters ook 

Rond 1956 met Joopie Kerkhof, hele gezin Van de Ven, opoe Moesie Groepsfoto met mannen en vrouwen en één kind
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eten. We moesten, als er wat over was, het dan wel buiten op 
de stoep opeten. Maar ja: dan hàd je wat.

Opa Jacob slachtte stekelvarkens om aan vlees te komen. 
Eerst blies hij zo’n egel op, zodat hij de staande stekels met ’n 
scherp mes kon verwijderen. Dan werd het stekelvarken 
boven het vuur gehouden om de laatste stoppels weg te 
schroeien. Daarna werd het beessie gebakken. Ik heb het zelf 
ook vaak geproefd; het is echt waar lekkerder dan kip of 
konijn. We aten brandnetels, jonge distels en wegenbladeren. 
De distels werden bij de mollenhoop geplukt. Het was een 
heerlijke groente. Ze werden met aardappels gestampt, en er 
werd een jus gemaakt van margarine en meel.

We zijn allemaal opgegroeid in Hoorn. Ik had zes zussen en 
drie broers. We gingen naar de Mariaschool en de 
Jozefschool. Zelf mocht ik maar ’n paar dagen naar school, 
want ik moest thuis helpen en op de kinderen passen. Als 

meisje van elf stond ik al achter de wasteil. De was werd met 
een boender op een wasbord geboend. Er werd een grote kuip 
met water buiten op ’n vuurtje gezet, want de kleren moesten 
eerst gekookt worden met sunilzeep. We hadden weinig kle-
ren, maar die moesten schoon zijn vòòr maandag, als we weer 
naar school moesten. Ook moest ik venten met mijn zuster. 
We ventten met bloemen, paraplu’s, pantoffels. Die bloemen, 
anjers en rozen, werden door m’n moeder gemaakt als de 

 kinderen in bed lagen. Van crêpe- en eetpapier. Eetpapier is 
ouwel.

Onze wagen was niet zo groot. We hadden maar ’n klein slaap-
kamertje. Er stond een dubbel ledikant in. Mijn ouders sliepen 
boven, en onder sliepen de kleintjes met z’n vieren. Het was 
voor die kleintjes veel te koud om op de grond te slapen. De 
grotere kinderen moesten wel op de grond, of in de bak onder 

Vrouw met twee kinderen Een man, vijf vrouwen en een kind voor de wagen

“Mijn opoe was zestien 
jaar toen ze wegliep. 

Trouwen was er niet bij. 
Dat was tegen hun geloof. 

Je liep met ’n man weg, 
en dat was dat.”

Tante Zus en ome Janneman
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de wagen. Als er een baby werd geboren sliep die niet in het 
ledikant, maar in een teil of in ’n sinaasappelkissie. Als we 
moesten eten deden we dat altijd buiten op de plank, of op de 
grond in de wagen. We hebben een prachtige jeugd gehad, 
ondanks die armoede. Ik had het niet willen missen. De men-
sen waren erg met elkaar. Buren noemde je oom of tante. Wie 
eens niks te eten had kon altijd wel iets van ’n ander krijgen.

Ongedierte liep en vloog rond in en om de wagen. Als je ’s 
morgens uit de wagen stapte moest je uitkijken of er geen rat 
in je klompen zat. De klompen stonden altijd buiten voor de 
trap. Als je een sneetje brood met suiker had zat dat, of je het 
nu binnen of buiten at, altijd boordevol vliegen. Witbrood leek 
zodoende altijd krentenbrood. Als we ’s avonds naar bed 
moesten werden eerst altijd de vliegen de wagen uitgejaagd. 
Dat deed mijn moeder met twee oude doeken. Vervolgens 
werd goed gecontroleerd of er geen ratten in de wagen waren. 
We stonden immers bij een sloot waar de smerigheid van De 
Bult zo insijpelde.

We gingen naar Vincentius, een liefdadigheidsbeweging, om 
oude kleren en schoenen te krijgen. Ik kreeg eens ’n paar laar-
zen met veters tot aan m’n knieën. Heel mooi. Maar ik zei 
tegen m’n moeder dat ik liever op mijn klompen naar school 
bleef gaan. Het waren twee rechter laarzen. De pastoor van 
de kerk kwam ook vaak kijken op het kamp. Dan vroeg hij hoe 
het ging. Als het niet goed ging dan kreeg m’n moeder een 
paar bonnen voor vlees, of luiers voor het kindje. Ook konden 
we klompen halen voor die bonnen. Dat deden we bij 
Kaldenbach op de Kaasmarkt. Het enige vertier dat we als kin-
deren hadden was de bioscoop. We mochten er heen als we 
wat verdiend hadden, maar dan moest je wel een broertje of 
zusje op schoot nemen. Een zitplaats kostte toen een kwartje, 
toentertijd een kapitaal. Je zat dan vooraan, met je neus tegen 

het doek. Als je dan de bioscoop uitkwam had je geen nek 
meer over, zó zeer deed het. Dansen, als 18-jarig meisje, daar 
kwam niks van in. Er waren altijd kinderen om op te passen.

Als er tijd voor was deden we veel spelletjes. Tikkie-les, hinke-
len, tollen, verstoppertje, ballen, touwtjespringen… Of bus-
sie-gooien. Dan werd er een grote baksteen neergezet. Ieder 
die meedeed deed daar een cent op. Wie geen cent had legde 
een knoop neer. Deelnemers kregen een halve baksteen om 
de steen met centen om te gooien. Wie dat lukte had de cen-
ten gewonnen. Bij de Oosterpoort deden we hokkie ruilen. 
Hoepelen deden we met oude fietsbanden van De Bult. Als 
het gevroren had gleden we van de klucht af in een oude teil. 
Want een slee hadden we niet. Fietsen hadden we ook niet. 
Alles gebeurde lopend. Wanneer we op de schobberdebonk 
gingen, deden we dat met oude kinderwagens die we van De 
Bult haalden. Dat waren ook onze ‘woonwagens’. Dan speel-
den we onze ouders na, ‘reisden’ helemaal naar boven op de 
klucht, en waren dan ver weg van het kamp in het buitenland. 
Soms kwam er een vrachtwagen vol fruit naar De Bult. Die lie-
ten we dan leeg kieperen bovenop de klucht. Het hele kamp at 
dan dagenlang fruit.

We deden ook Nieuwjaar wensen bij de burgers. Wij van het 
kamp waren de enigen die dat deden. We zongen dan een 
liedje met de volgende tekst.

Ouwe jaartje is weggevlogen
Nieuwe jaartje komt weer aan
Heeft u geld om brood te kopen
Arme mens wat is het kou
Al is het leven nog zo zwaar
Ik wens u Zalig Nieuwe Jaar
Al is het leven nog zo zwaar
Ik wens u Zalig Nieuwe Jaar

Dan werden we beloond met een cent, ’n appeltje, of snoep. 
De mensen bedankten we altijd vriendelijk voor hun gaven. Zo 
ook meneer Denies van de patatwinkel op de Gouw. Hij bakte 
oliebollen. Als we hem Nieuwe Jaar kwamen wensen kregen 
we de oude oliebollen van de dag ervoor. Bij een banketbak-
kerij in de Lange Kerkstraat kregen we de tompoezen van de 
dag ervoor. Als we dan met onze gaven op het kamp kwamen 
was het altijd groot feest. Want zulke gaven kregen we maar 
eens per jaar.

Ondanks alles waren we wel beleefd. Dat werd ons door onze 
ouders geleerd. Je ouders uitschelden was er niet bij. Zei je 
per ongeluk “Je bent gek”, dan kwam je de eerste week niet 
meer buiten. Trouwens: het kwam niet in je op om ze uit te 

Tante Annie met Jan, tante Bed, de pater, mamma en Netje van der Kooy
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schelden. Daar waren ze, voor ons, te goed voor. Mijn vader 
en moeder konden niet lezen of schrijven. Mijn vader heeft het 
tijdens het venten geleerd van een oom. Die liet hem de 
namen lezen op deuren van burgers. Mijn moeder is analfa-
beet gebleven. Alleen geld tellen: dat kon ze wel. Voor het 
venten natuurlijk. Hun handel was hun eten. In de oorlog 
moesten we allemaal de wagens uit van de Duitsers. Ze wil-
den ons het IJsselmeer in drijven zodat we zouden verdrinken. 
We hebben het overleefd. In die tijd woonden we op het 
Gerritsland. Na de oorlog trokken we weer in de woonwagen. 
Mijn tante Madalena, een zus van m’n moeder die was weg-
gelopen met een zigeuner, is in de oorlog met haar man en 
hun tien kinderen weggevoerd. Waarheen hebben we nooit 
geweten. We hebben nooit meer iets van hen vernomen. Toen 
mijn oom hoorde dat ze weggevoerd zouden worden heeft hij 
als eerste reactie zijn schoenen in een oude pan gedaan. Een 
oud zigeunergebruik, ten teken dat hij nooit meer terug zou 
komen.

We werden vaak uitgescholden door de burgers en hun kinde-
ren. Voor ‘vieze woonwagenbewoners’ of ‘zigeuners’. Dan zei-
den we tegen die kinderen: Kom maar eens kijken op het 
kamp. Maar dat durfden ze niet, want ze waren bang dat wij ze 
dan zouden verkopen of zoiets. Daar was geen sprake van 
natuurlijk. De bewoners hadden zelf hun wagens vol met kin-
deren. Er was een vrouw op het kamp die heette tante Sjaan 
en die had 24 kinderen. Ikzelf ben eens meegenomen door 
een burgerman op de fiets. Hij wilde met mij het plantsoen in 
vluchten. Ik was toen vijf. Gelukkig zag een neef van me het 
gebeuren, en die heeft me toen van die fiets getrokken en die 
man ’n pak slaag gegeven. Die man riep dat hij me nog wel 
zou pakken, maar we hebben hem nooit meer terug gezien. 
Wat de burgers van ons zeiden deden sommigen van hen zelf.
We hadden onze eigen taal. Politiemannen waren preco’s. 
Een meisje was een skik. Een man was een braugum, en een 
vrouw was een niesse. Brood was maro. Eten was bikken of 
nassen. Een kind noemden we grom, en kijken was spannen 
of loeken. Venten heette tallefen, stelen was sjoepen of sjo-

ren, een slechte man was ’n poelebink. De pastoor was paf, 
een huis een kiet, en een ei was een lausie. Toen het kamp 
begin jaren vijftig weg moest, en naar de Bobeldijk werd ver-
plaatst, kozen mijn ouders voor een huis op het Grote Oost. 
Mijn opoe, Sielie Walter, is nog wel met de woonwagen naar 
de Bobeldijk gegaan. Ze wilde niet in een stenen huis. Ze is 
85 jaar geworden. Toen ze overleed werd haar woonwagen, 
naar hun geloof, in brand gestoken. Ze werd met tachtig volg-
wagens begraven. De mensen kwamen overal vandaan. Dat 
heeft nog in de kranten gestaan, met als kop: ‘De zigeunerin 
wordt begraven’. De politie kwam er aan te pas om het verkeer 
te regelen.

We stonden eens met honderd wagens op het kamp, met heel 
veel zigeuners er tussen. De zigeuners hadden op een dag 
heel veel kippen gekregen, in ruil voor hun handel. Die avond 
werd er feest gevierd. De kippen werden geslacht en schoon-
gemaakt, aan een stuk ijzerdraad vastgezet, en op een vuur 
gebakken. Iedereen op het kamp kon mee-eten. Er werd om 
het vuur gedanst, en hun eigen zigeunermuziek gespeeld. 
Gitaren, violen, accordeons. Ze hadden hun kleding met de 
felste kleuren aangedaan. Het was net een sprookje…”

Tot zo ver het relaas van Josephine Emmerink, geboren en 
getogen op het ABC-woonwagenkamp. “Het was net een 
sprookje”, zegt ze na een litanie van armoe, ontberingen en 
discriminatie. Weggezet aan de rand van de vuilnisbelt, waar 
ook de tonnemannen kwamen om de shit van de burgers neer 
te plempen. En tòch… en tòch: net een sprookje. Uit de ver-
haalde mores, levensopvatting, religie, saamhorigheid en vol-
harding destilleert zich een godvrezend volk met groot respect 
voor de ouders, en een hang naar wellevendheid en zilver-
schone kleren. Hoezeer ‘de burgers’ daar ook anders over 
dachten. Tussen denken en weten ligt, wat dat betreft, het 
ware kampverhaal. Wie nu het huidige woonwagencentrum 
aan de Bobeldijk in ogenschouw neemt, herhaalt impulsief 
Josephine’s woorden. Net een sprookje. Kun je nagaan.

Woonwagencentrum ABC achterzijde, thans het Hertenkamp
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Caïssa-Eenhoorn 
200 jaar Hoornse schaakhistorie

 

Co Buysman

 
De Hoornse schaakhistorie is iets meer dan tweehonderd jaar oud. Alleen in Den Haag, 
Amsterdam, Alkmaar, Goes, Rotterdam en Vlissingen zijn eerdere schaakactiviteiten geweest.  
In de negentiende eeuw staat het Hoornse schaakleven vooral in het teken van het oplossen van 
probleemstellingen. Rond 1900 krijgt de hoofdstad van West-Friesland schaakverenigingen en na 
de oprichting van Caïssa, op maandag 15 januari 1923, worden er vooral partijen gespeeld. 

Tegenwoordig heet de club Caïssa-Eenhoorn, dankzij de fusie 
in 2012 met HSV De Eenhoorn. Het jongere broertje, dat op 
29 februari 1988 het levenslicht ziet, heeft een belangrijke rol 
vertolkt. Bij Caïssa floreert vooral de breedtesport, terwijl  
De Eenhoorn naar de topsport knipoogt. Na het samengaan 
tien jaar geleden is er een club gekomen die beide aspecten 
combineert. Caïssa-Eenhoorn heeft door zijn vele activiteiten 
een gevarieerd schaakseizoen en probeert als maatschappe-
lijk verantwoorde vereniging voor de samenleving iets te bete-
kenen.

Schaakgezelschap Tot In- en Uitspanning
De Hoornse schaakgeschiedenis begint hier min of meer ook 
mee. Tweehonderd jaar geleden strijden de Grieken tegen 
Turkse overheersing. Hun strijd duurt negen jaar, in 1830 
wordt Griekenland onafhankelijk. Er is veel armoe en ellende 
en de Nederlanders, die zich wat eerder hadden bevrijd van 
de Fransen, willen helpen. Er komt een Centrale Commissie 
ter Verzameling van een Fonds tot Ondersteuning der 
Grieken; de hulp bestaat uit het zenden van voedsel en geld. 
Leden van het Hoornse schaakgezelschap Tot In- en 
Uitspanning zamelen 108 gulden in. Het is niet bekend welke 
Hoornaren schaakten, maar een vermoeden is er wel: ze 
moeten uit de welgestelde bovenlaag komen. De schaaksport 
in het begin van de negentiende eeuw wordt beoefend door de 
rijke(re) mensen zoals in de Middeleeuwen de adel en de 
geestelijkheid de stukken verzetten. In 1819 is in Alkmaar het 
boek ‘Anastasia en het schaakspel’ uitgegeven en de inteken-

lijst met zo’n tweehonderd namen vermeldt er tien uit Hoorn. 
Het gaat om raadsleden Pieter van Akerlaken en Nicolaas 
Carbasius, kooplieden Johannes Best, Cornelis Loeterbagh, 
Jan Ronnenberg, Cornelis van der Wolff Courrech en Evert 
Wijnalda, arts Johannes Repelius, kantonrechter Lucas 
Stokbroo en boekhandelaar Jan Vermande. Allemaal 
Hoornaren met geld en waarschijnlijk is een aantal lid geweest 
van Tot In- en Uitspanning. Veel meer is er overigens niet 
bekend over dat schaakgezelschap.

Hoornsche Schaakclub
Ruim een kwart eeuw later lezen de Nederlandse schaaklief-
hebbers het maandblad Sissa en een van de medewerkers is 
Julien Karis, gelegerd in garnizoensstad Hoorn. Hij trouwt in 
1849 met de Hoornse Christine Pottgieter; het stel verhuist 
met zoon Anthonius in 1856 naar Haarlem. De kapitein-kwar-
tiermeester heeft dan voor Sissa ruim zeventig probleemstel-
lingen gemaakt en is daarmee een van de actiefste componis-
ten, zoals ze in de schaakwereld worden genoemd.

Uit de ’s Gravenhaagsche Courant van  
maandag 19 december 1825
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Het schaakverenigingsleven in Hoorn 
begint rond de eeuwwisseling op te 
komen. De in 1895 opgerichte Hoornsche 
Schaakclub bestaat niet lang. Meer suc-
ces heeft de Hoornsche Dam- en 
Schaakclub, in januari 1908 opgericht in 
café Jan Pieterszoon Coen. Gedurende 
een jaar of zes zijn er schaakactiviteiten 
geweest. Onderlinge partijen, simultaan-
seances met onder meer jonkheer Dirk 
van Foreest uit Oosthuizen, huisarts en 
voormalig offi cieus Nederlands kampi-
oen. Verder zijn er enkele toernooien en 
wedstrijden als Hoorn – Sijbekarspel in 
1911, een driekamp met Spierdijk en 
Enkhuizen in 1913 en een uit- en thuis-
wedstrijd tegen Alkmaar in 1914. Daarna 
is de club vooral actief in de damsport.

Caïssa
Als Max Euwe (geboren in 1901) nationaal en internationaal 
van zich laat spreken, wordt het schaken in Nederland popu-
lair. Caïssa ziet op maandag 15 januari 1923 het levenslicht. 
De naam is ontleend aan de godin van het schaakspel, een 
figuur uit de Griekse mythologie. Caïssa is een rooms-katho-
lieke vereniging, maar als er na een half jaar te weinig leden 
zijn om te blijven bestaan, wordt het RK-predicaat geschrapt. 
Snel stijgt het aantal schakers naar 27. Onder meer Alfred 

Bolland, dominee in Schellinkhout, meldt 
zich aan. Hij groeit uit tot een van de 
sterkste spelers van de club.

In het najaar van 1924 debuteert Caïssa in 
de competitie van de Nederlandsche 
Schaakbond en verovert meteen de titel 
in de derde klasse; het op een na hoogste 
niveau in het district Noord-Holland. 
Voorts nodigt de Hoornse vereniging 
Nederlands kampioen Euwe twee keer uit 
om simultaan te spelen.

Levend schaakspel
Spectaculair is het levend schaakspel dat 
op donderdag 29 september en zondag 2 
oktober 1927 plaatsheeft in het kader van 

de handels- en industrietentoonstelling, inclusief een winkel-
week. De witte partij stelt kruisridders voor, de zwarte partij de 
Moren. Caïssa is nauw betrokken bij de organisatie. Op het 
Doelenplein is een schaakbord van 750 vierkante meter 
gemaakt, met een tribune aan de kant van Achter de Vest. 
Echte paarden worden ingezet, 32 vrijwilligers zijn verkleed als 
de stukken en pionnen. Na een optocht door de binnenstad, 
voorafgegaan door harmonieorkest Kunst na Arbeid, arriveert 
de stoet op het wedstrijdterrein, waar de Caïssa-spelers Han 
Fruin en Willem Tensen op een echt bord een partij spelen en 
hun zetten op het grote bord worden nagespeeld. Er zijn hon-

Het levend schaakspel van 1927 op het Doelenplein. De spelers Han Fruin en Willem Tensen gaan verscholen achter het groepje dat zich 
ter hoogte van het zwarte veld h4 bevindt. Op het witte veld h1 staat een paard met wagen (de toren)

De eerste compositie van Julien Karis  
in maandblad Sissa van mei 1849
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derden toeschouwers. De herhaling van drie dagen later trekt 
door het slechte weer minder publiek. Door een plotselinge 
windvlaag stort een deel van het tribunedak in. Er vallen geen 
gewonden, iedereen komt met de schrik vrij.

Coenfeesten
In de zomer van 1937 is Caïssa betrokken bij de Coenfeesten, 
als wordt stilgestaan bij de geboortedag van Jan Pieterszoon 
Coen, 8 januari 1587. De leden Catharinus Drossaart van 
Dusseldorp en Gerard Haring zitten in het organisatiecomité. 
Een van de onderdelen is het naspelen van de terugkeer van 
Coen naar Hoorn, waar hij in de haven wordt verwelkomd door 
de vroedschap van 1623. Negen schakers van Caïssa kruipen 
in de huid van schout, schepenen en burgemeesters. Een aar-
dig detail is dat Johannes de Ruyter de Wildt de rol van burge-
meester Pieter Janszoon Wijncoop speelt. Wijncoop en Jan 
Pieterszoon Coen zijn tijdgenoten van Michiel Adriaanszoon 
de Ruyter, familielid van de Caïssa-speler. 

Stadsrechten
De Hoornse vereniging gaat op 5 juli 1957 op herhaling, als 
Hoorn het feit viert dat het zeshonderd jaar stadsrechten 
heeft. Nu wordt de Slag op de Zuiderzee van 11 oktober 1573 
nagespeeld. Negen Caïssa-leden vormen het vroedschap van 
1573; Henk Andreae is de enige die ook in 1937 meedeed. 
Een halve eeuw later jubileert Hoorn opnieuw en in het kader 
van het 650-jarig bestaan als stad zijn er echte schaakwed-
strijden. Caïssa en het in 1988 opgerichte HSV De Eenhoorn 
hebben op 12 mei 2007 de organisatie van het Nederlands 
kampioenschap voor E-jeugdteams (spelers tot en met 10 
jaar). Een week later is cultureel centrum De Huesmolen de 
locatie voor de ontknoping van het landelijk bekertoernooi. 
HMC/Calder uit Den Bosch – met Roestam Kasimzjanov, de 
wereldkampioen van 2004, in de gelederen – verovert de ‘cup 
met de kleine oren’ door in de finale het Leids 
Schaakgenootschap met 2½-1½ te verslaan.

De Eenhoorn ontstaat
De Eenhoorn is ontstaan uit onvrede over het bestuursbeleid 
van Caïssa dat als te behoudend wordt gezien. In de eerste 
helft van de jaren tachtig zijn er allerlei ontwikkelingen. De 
gevolgen van het instellen van de rating door de wereldschaak-
bond, de opkomst van een sterke Hoornse jeugdlichting, het 
clubblad als spreekbuis voor progressieve leden, maar de 
bestuursleden hebben er geen oog voor. Nieuwe ideeën wor-
den dan ook steeds afgewezen. Zo is Jan van Kalken een 
voorstander van het verschuiven van de jeugdavond van dins-
dag naar vrijdag, omdat de kinderen op zaterdag geen school-
verplichtingen hebben en zo op vrijdag langer kunnen trainen. 
Caïssa heeft op dinsdagavond nooit meer dan vijftig jeugdle-
den gehad. Bij De Eenhoorn komen er enkele jaren na de 
oprichting op vrijdagavond meer dan honderd.

Toch weer samen
Achteraf gezien heeft de breuk goed uitgepakt. Het huidige 
topteam van Caïssa-Eenhoorn telt veel spelers van de sterke 
jeugdgroep van De Eenhoorn uit haar beginperiode en de 
vraag is of de vereniging op hetzelfde niveau had geschaakt, 
als het niet tot een splitsing was gekomen. HSV De Eenhoorn 
kampt in de kwart eeuw van zijn bestaan echter vaak met een 
tekort aan kader, terwijl bij Caïssa een grote groep oude(re) 
leden schaakt. Er wordt dan ook al snel samengewerkt en als 
die samenwerking een intenser karakter krijgt, is de wens om 
terug te keren naar de oude situatie snel geopperd. Na de 
fusie in de zomer van 2012 manifesteert Caïssa-Eenhoorn 
zich als een veelzijdige schaakvereniging. De spelers zijn 
actief op de dinsdagse clubavonden (voor de jeugd is die op 
vrijdag), het sterkste bondsteam behoort tot de top twintig  

De optocht van het levend schaakspel met vooraan de toren, 1927

Zittend de routiniers Peter Holscher (links) en Erik van Tooren 
en staande de talenten Bart Voorn (links) en Maarten Ploeger. 
Op 16 juni 2012 zorgde dit kwartet voor een bijzondere prestatie. 
 Caïssa wint in zijn laatste wedstrijd de bekerfinale van de 
Noordhollandse Schaakbond, een niet eerder behaald succes
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van Nederland en talrijke kampioenschappen van de 
Noordhollandse Schaakbond worden door de Hoornse ver-
eniging georganiseerd. Met het houden van het kroeglopers-
toernooi in de zomer – meer dan honderd deelnemers  
trekken door de binnenstad om zeven rapidpartijen te spelen 
– ‘sponsort’ Caïssa-Eenhoorn de horeca.

Maatschappelijke betrokkenheid
In dezelfde periode maakt het ‘maatschappelijk verantwoord 
verenigen’ opgang, waarbij met name sportclubs een andere 
rol in de samenleving krijgen. Als in het najaar van 2015 de 
multifunctionele accommodatie De Kreek, waar Caïssa-
Eenhoorn zijn speelzaal heeft, gedurende negen dagen een 
opvangcentrum voor zo’n tweehonderd vluchtelingen wordt, 
opent de club de deuren van zijn materiaalkast en zitten niet 
Robbert, Martijn, Willem, Roel en Kees aan het schaakbord, 
maar Mehdi, Mohammad, Javid, Dashamir en Salem. Voorts 
is Caïssa-Eenhoorn op 21 september 2016, Wereld-
alzheimerdag, medeondertekenaar van een intentieverklaring 
om van Hoorn een dementievriendelijke gemeente te maken. 
Ook is de vereniging betrokken bij ‘Meedoen mogelijk maken’, 
een initiatief van een aantal zorgorganisaties. Ook heeft 
Arend Stapel, gediplomeerd schaaktrainer bij de club, voor 
ouderen beginnerscursussen op doordeweekse middagen 
verzorgd.

Daarnaast neemt de Hoornse vereniging deel aan het wild-
breiproject van kunstenares Helma van Kleinwee en is op een 
zonnige augustuszondag in 2013 een gebreid schaakspel op 
de Roode Steen te bewonderen. Briggus Dropsie en Brenda 
Schmitz hebben een half jaar gebreid om de koningen, 
dames, torens, lopers, paarden en zestien pionnen aan te kle-
den. Er worden door toeristen honderden foto’s van het kleur-
rijke geheel gemaakt. Op 31 mei 2018 doet burgemeester Jan 
Nieuwenburg in de tuin van de bibliotheek in de Hoornse bin-
nenstad de eerste zet op het grootste schaakbord van Hoorn 
(vier bij vier meter). Hij speelt een partij tegen Robin Duson, 
de trots van Caïssa-Eenhoorn. Het Hoornse talent is de eerste 
van de club die een nationale titel verovert. Zij zal in totaal drie 
keer Nederlands jeugdkampioene worden en is inmiddels 
basisspeelster van het eerste team.

Grootmeesters
Twee grootmeesters zijn bij Caïssa begonnen. Jac. Haring 
(1913-1989) is internationaal bekend als probleemcompo-
nist. Zo’n vijftienhonderd twee- en driezetters – wit begint en 
geeft mat met de tweede of derde zet – zijn van hem bekend. 
Hij heeft daar diverse prijzen mee gewonnen. In 1990 kent de 
wereldschaakbond hem postuum de grootmeestertitel in de 
schaakcompositie toe.

Dimitri Reinderman breekt in 1986 
door, als hij op 13-jarige leeftijd het 
open Hoorns kampioenschap wint. 
Ook in 1987 en in 1988 zegeviert 
de jonge Hoornaar die als 14-jarige 
de clubtitel van Caïssa verovert. 
Voor zijn ontwikkeling stapt hij over 
naar een sterke Zaanse vereniging, 
Het Witte Paard, en zal later voor 
verschillende ploegen in de 

schaakeredivisie uitkomen. Aan hem wordt in 1998 de groot-
meestertitel in het klassieke schaak verleend. Vijftien jaar 
later kroont hij zich tot Nederlands kampioen.

Honderdjarig bestaan
Door de uitbraak van het corona-virus zijn de laatste seizoe-
nen veel activiteiten stopgezet. Langzaam leeft de schaakwe-
reld op en ook Caïssa-Eenhoorn heeft de draad weer opge-
pakt. Begin 2023 viert de vereniging haar honderdste 
verjaardag. Zij wil zich in de volgende eeuw van haar bestaan 
richten op de jeugd (ontwikkeling van talent) en de senioren 
(behoud van top- en breedteschaak) en wil blijven proberen 
de samenleving warm te maken voor de schaaksport. Met alle 
voordelen van dien.

Het boek ‘Tot In- en 
Uitspanning, 200 jaar 
schaakgeschiedenis in 
Hoorn’ is komend voorjaar 
voor niet-leden van de 
schaakclub te bestellen  
via een link op de site 
‘www.caissa-eenhoorn.nl’. 
Het boek kost € 25.

Jac. Haring

Co Buysman
Co Buysman heeft gedurende 35 jaar als (sport)-
journalist voor drie edities van het Noordhollands 
Dagblad gewerkt. Hij is in het najaar van 1992 lid 
geworden van de Hoornse schaakvereniging Caïssa 
dat in 2012 met stadgenoot HSV De Eenhoorn is 
gefuseerd. Sinds 2010 onderzoekt hij de schaak-
historie van Hoorn, West-Friesland en het gebied van 
de Noordhollandse Schaakbond.
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Wat je uitstraalt 
          krijg je terug
Interview met een  
Hoornse slagersdochter
Arnoud Lansdaal

Op de bovenste verdieping van Westerhaven woont ze nu ruim anderhalf jaar tot volle tevreden-
heid. Een prachtige kamer met een even zo mooi uitzicht over het Hoornse Hop en het in aanleg 
zijnde stadsstrand. Riet Damen-Groot heeft het als 92-jarige goed voor elkaar en dat is meestal 
ook zo geweest. Een Hoorns meisje dat door de handelsgeest van haar vader niet alleen een 
mooie jeugd had, maar ook in haar verdere leven vaak van het leven kon genieten. Een gesprek 
met een keurig geklede en gekapte dame, die nog altijd precies weet wat ze wil, hoewel het 
geheugen haar af en toe in de steek laat. Maar wat wil je op die leeftijd. Riet constateert dat zelf, 
maar moppert niet.

De eerste jaren
Riet heet officieel Maartje, maar vanaf het allereerste begin 
noemden haar ouders haar Rietje. Later werd dat Riet. Rietje 
is een dochter van slager Rein Groot en Catharina (Trien) 
Verbeek. De vader van Trien was visserman in Hoorn en werd 
‘Kwakkie’ genoemd, naar het type vissersboot waarmee hij 
voer. Vader had een slagerij in het pand Gouw 32, op de hoek 
tegenover Welkers. Ook Gedempte Turfhaven nummer 10  

was in het bezit van de slager, daar had hij een ‘worst- en 
vleesmakerij’ op het perceel achter dit pand. Riet woonde 
daarboven en weet nog wat namen van buren, mandenmaker 
Meilof en Hendriks van het drankenlokaal. “Ik ging naar de 
kleuterschool in de Wisselstraat en daarna naar de lagere 
school nr. 2 in de Muntstraat. Meester Tuinstra was toen hoofd 
van de school. Ik had veel vriendinnetjes, bijvoorbeeld Miep 
van Wijk van de borstelfabriek, Geertje Groot, dochter van 
Jaap Groot die ook slager was, maar geen familie van ons. Ik 
ging veel om met mijn buurmeisje Anneke Hoogcarspel van 
de sigarenzaak, Nel Mets van de Drieboomlaan en Miep de 
Boer, dochter van de eigenaar van de Keizerskroon. Miep 
haalde ik altijd op als we naar school gingen. Om bij haar 
kamer te komen moest ik door de slaapkamer van haar 
ouders. Dat was best gek, want die ouders lagen soms nog in 
bed. Ook Jan Botman, die van de Hema, hoorde bij ons 
groepje. Geertje Groot noemden we trouwens Sas, want zij 
moest in de klas van juf Dalmeijer eens de tafel van zes 
opzeggen en zei bij elke ‘zes’ steeds iets wat erg leek op ‘sas’. 
Dat was erg lachen en sindsdien noemden we haar Sas. Met 

Riet als peuter voor de winkels van de overburen aan de Gouw. 
Winkel van Hoogland en rechts de zaak van Welkers
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de kermis hadden we altijd veel plezier. Voor ons huis stond 
een tent waarin je in auto’s kon rondrijden. Nee, geen botsau-
to’s, die reden bij groenteboer Bloem voor de deur. Op de eer-
ste dag van de kermis, om twaalf uur in de middag, renden we 
met een krijtje en een leitje rond om 
elkaar te tikken. Je moest dan wel oude 
kleren aan.” 

Pianoles
“We hadden het goed thuis. Mijn jon-
gere broer Jan en ik hadden niets te 
 klagen, terwijl mijn jeugd zich toch ook 
voor een groot deel afspeelde in de 
 oorlogsjaren. Ik kreeg pianoles van 
mevrouw Bindervoet van Nahuijs, zij 
was getrouwd met musicus Gerard 
Boedijn. Later heb ik nog les gehad van 
meneer Koning op het Breed. Veel talent 
had ik echter niet, het hoorde meer bij 
onze opvoeding. Van de oorlog heb ik 

niet veel gemerkt. Ja natuurlijk, je zag Duitse soldaten in de 
stad en ik weet nog van de oorlogsschade in de Merensstraat. 
Ik was wel altijd bang als mijn ouders de stad ingingen om uit 
te gaan. Dan hadden we een oppas en dat vond ik niet leuk. 

Toen de oorlog afgelopen was hebben 
we een feest gevierd op het plein tegen-
over de Ramen, bij het Pietershof. Er 
werd gedanst en gefeest, ik heb nog 
gedanst met Loots, die later tandarts 
werd. Na de oorlog ben ik nog bij de 
padvindsters geweest, ik heb daar nog 
een diploma van.” 

De slagerij
“Mijn vader was druk met de slagerij. 
Niet dat hij in de winkel stond, hij was 
vaak op pad naar boeren in de regio, 
vlees kopen. Mijn moeder heeft maar 
kort in de winkel gestaan, misschien 
maar een jaartje. We hadden personeel 

Riet met een teil, op de  
achtergrond  haar moeder
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voor in de zaak. Chef-slagers waren bijvoorbeeld Jaap Met uit 
Aartswoud en Horinees Ben Ebbelaar. Vader handelde graag 
en kocht niet alleen vlees, soms ook meerdere panden. Op 
een dag kwam hij thuis en vertelde hij dat hij een villa in 
Schoorl had gekocht. Daar keken we toen wel gek van op. In de 
binnenstad kocht hij bij ons om de hoek twee panden op het 
Nieuwe Noord daar waar vroeger de Waco zat, een garage met 
een benzinepomp voor de deur. Mijn vader liet het verbouwen 

en begon daar een vleeswarenfabriek. Daar werkten heel veel 
mensen, soms wel honderd. Mensen kwamen van heinde en 
ver om bij ons vlees en vleeswaren te halen. Omdat de zaak zo 
goed liep zocht mijn vader het steeds verderop. Uiteindelijk is 
hij de stichter van wat nu Groot Conserven is, een internatio-
naal bedrijf waar mijn broer Jan ook nog in de leiding heeft 
gezeten. Toen waren allang de panden van het Nieuwe Noord 
ingeruild voor een veel grotere fabriek op Hoorn 80.”

Getuige de paraafjes voldeed Riet in ’45 en ’46 aan de meeste gestelde ‘eischen’ voor Padvindster van het Gilde 2e Klasse  

Badhuis Westerdijk, vermoedelijk eind jaren ‘30. V.l.n.r. achterste rij: Piet Houter, Henk Bijhouwer, Hugo Zee, Evert Prins. Middelste rij: ?, 
Riet Groot, Anneke Hoogcarspel, Miep de Boer, Geertje Groot, Winnie Spaander. Voorste rij: Jaap Hoogcarspel, Alie Kuiper, Kees Bijhouwer 
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Verkering en trouwen
“Ik heb de vier klassen van de ULO op de Draafsingel gedaan 
en ging in het Stadsziekenhuis op het Kerkplein aan het werk. 
Ik ging intern en kreeg een eigen kamer. Ik verdiende toen der-
tig gulden in de maand. Eigenlijk was ik te jong, want ik was 
nog geen 18, maar ik mocht er toch beginnen. Tijdens het 
werk werd ik daar met armoede geconfronteerd. Soms moest 
ik wat wegbrengen naar mensen in het Havenkwartier en daar 
was het niet zoals bij ons thuis. Collega Do(rothea) Scholtens 
uit Krommenie werd een goede vriendin van mij. Mijn eerste 
vriendje was Jaap Stuifbergen. Een hele lieve jongen, die 
helaas tijdens zijn diensttijd in Indonesië is overleden bij een 
auto-ongeluk. Bij ons thuis liep ik toen letterlijk Bob Damen, 
een van de slagers van mijn vader, tegen het lijf. Ik werkte  
toen zelf op kantoor van ons bedrijf. Hij liep door een deur 
maar keek niet goed uit en botste tegen mij. Het was liefde op 
het eerste gezicht, we hadden al snel verkering. Bob kwam  
uit Amsterdam. We besloten te gaan trouwen, maar mijn vader 
was daar tegen. Hij werd verschrikkelijk boos en stond zelfs 
stampend op tafel. Bob was namelijk katholiek en dat waren 
wij niet. Een gemengd huwelijk, dat kon niet. Niet dat wij veel 
in de Grote Kerk kwamen, het geloof speelde geen grote rol  
bij ons thuis. Ik ben nog wel op de Zondagsschool geweest bij 
dominee Kastein. Maar goed, mijn vader werd dus boos toen 

we vertelden dat wij wilden 
trouwen en we kregen een 
enorme ruzie. Ik heb mijn kof-
fers gepakt en ben naar 
Amsterdam gegaan. Logeerde 
een maand of acht in het hotel 
aan de kop van de Warmoes-
straat tegenover de Bijenkorf. 
Dat hotel was van de zus van 
Bob en zij gaf mij onderdak. 
Bob vertrok uit Hoorn en ging in 
Weert werken. Wij trouwden in 
’53 in Amsterdam en gingen 

toen in Weert wonen. 
Daar woonden we ruim 
twee jaar en daar werden 
mijn eerste twee kinderen 
geboren. We misten 
Hoorn erg en gelukkig 
kwam het weer goed met 
mijn ouders. De zaak 
vroeg Bob terug en we 
gingen gelijk. We gingen 
in een flat aan de 
Liornestraat wonen, naast 
Louwen, directeur van het 
Postkantoor. Daar werd 
ons derde kind geboren. 
Toen hebben we nog 
even aan de Emmalaan 
gewoond en daarna ver-
huisden we naar Maelsonstraat 2, vlakbij de Koepoortsweg. 
Daar zijn de laatste drie kinderen geboren. Vanaf het moment 
dat de kinderen kwamen heb ik niet meer gewerkt, de kinde-
ren vroegen alle aandacht. Na ruim dertig jaar huwelijk heeft 
Bob mij helaas verlaten voor een ander. Dat was een moeilijke 
tijd voor me, maar hij heeft me gelukkig goed achtergelaten. 
Gescheiden zijn we nooit.”

Hobby’s
“Ik heb getennist bij Juliana, toen de banen nog bij de voetbal-
velden van Always Forward lagen. Ook heb ik nog het kolfspel 
gespeeld in Westwoud. Jarenlang gebridged, dat vond ik 
mooi. Bij bridgen moet ik gelijk denken aan Anneke Bakker, 
Riet van der Voort, Dieuw en John Lamers en Herman, jouw 
vader. Mijn grootste hobby was echter fotograferen. Ik had een 
donkere kamer en ontwikkelde en drukte mijn foto’s zelf af. De 
meeste foto’s in mijn kamer heb ik zelf gemaakt. Ik had wel 
vijftig fotoboeken vol, maar de meeste boeken zijn weg. Tja, 
als je naar Westerhaven gaat moet je ruimen. Of die boeken 
bij mijn kinderen zijn? Dat weet ik niet precies. Fotograferen 
doe ik niet meer, nu lees ik veel. Iedere dag het NHD en de 
NRC op zaterdag. Ik wil goed bijblijven, dat moet toch? Met 
mijn gezondheid gaat het best goed, ik heb er eerlijk gezegd 
niet iets voor laten staan om 92 te worden. Heb altijd gedron-
ken en gerookt, dat doe ik nog steeds trouwens, soms. Eerlijk 
gezegd heb ik nu nog maar weinig tijd voor dingen, ik heb het 
gewoon druk met van alles en nog wat. Mijn leven gaat een 
stuk langzamer, de dingen die ik doe kosten gewoon meer tijd. 
Ik probeer wel voor iedereen zo prettig mogelijk te blijven, 
vriendelijk en loyaal te zijn. Want wat je uitstraalt krijg je terug 
tenslotte.” 

Foto 7e klas, school nr. 2, juli ‘43

Riet, Bob en zoon Paul

Riet, ongeveer 20 jaar
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Waar kijken we naar?

Iconisch monument in hartje stad

Westfries Museum

Op zaterdag 31 december sluit het Westfries Museum de deuren 
voor een grootscheepse renovatie en vernieuwing; medio 2025 gaat 
het museum pas weer open voor publiek. De verbouwing is nood-
zakelijk vanwege de verzakkende fundering van het monumentale 
complex uit 1632. Dat bestond oorspronkelijk namelijk uit zeven 
panden en deze zijn afzonderlijk van elkaar aan het verzakken. Maar 
welke functie had het monument bij oplevering in 1632 eigenlijk en 
wat is de historie van deze oudst bewoonde plek van Hoorn?

Het Westfries Museum - misschien wel  
het meest iconische gebouw van Hoorn -  
is gevestigd in een statig Rijksmonument: 
het Statencollege. De monumentale 
huisvesting geeft het museum een 
bijzonder karakter. Samen met de collectie 
vertelt het bouwwerk het verhaal van de 
bloeitijd van Hoorn en Westfriesland: de 
roemruchtige zeventiende eeuw, waarin 
stad en regio even meeschreven aan de 
wereld geschiedenis. 

Bewoning vanaf 1250
Het gebouw dient al vanaf 1881 als 
museum, maar het Statencollege zelf  
werd in 1632 neergezet voor een ander 
doeleinde, namelijk als vergaderruimte 
voor de Gecommitteerde Raden van 
West-Friesland en het Noorderkwartier.  
De oorsprong van deze plek gaat zelfs nog 
veel verder terug. Rond 1250 woonden er 
al mensen op de terp die nu de Roode 
Steen is. Met de ligging aan het water 
(voormalige Zuiderzee) en link met het 
vruchtbare achterland vormde het  
immers een uitstekende handelslocatie.  
Hier ontstond de stad Hoorn. 

Het eerste stenen huis van Hoorn
Vanaf de veertiende eeuw verrees op  
deze locatie het eerste stenen huis. Deze 
natuurstenen woning werd het Grote 
Stynhuys genoemd, en was eigendom van 
Gijsbrecht van Nijenrode, baljuw van 
West-Friesland, Kennemerland en 
Nieuwburg. Een deel van de huidige 
overwelfde kelder van Westfries Museum  
is een overblijfsel hiervan. Er verrees een 
tweede stenen huis naast: het Hoge Huys, 
of Proostenhuys genoemd. Rond 
1450-1460 werd dit bewoond door Philips 
van Wassenaer, de Proost, de afgezant van 
de bisschop van Utrecht. De voorgevel 
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stond aan de Jan Claeszoonsteeg, die 
ergens tussen 1474 en 1480 de huidige 
naam Proostensteeg kreeg. Ook hiervan  
is een deel van de overwelfde kelder nog 
aanwezig onder het huidige gebouw. 

Machtsbolwerk
Op de plaats van de eerste stenen huizen 
verrees het huidige museumhoofdgebouw, 
dat in 1632 werd opgeleverd als vergader-
plaats van de Gecommitteerde Raden van 
West-Friesland en het Noorderkwartier. 
Daarin waren zeven steden uit de regio 
vertegenwoordigd: hun wapens zijn terug 
te vinden op de getrapte gevel en in de 
vergaderzaal, de huidige Schutterijzaal. 
Het gebouw moest gezag uitstralen, 
vandaar de luxe natuurstenen gevel 
voorzien van rijke ornamenten: een 
zeldzaam voorbeeld van een Hollandse 
renaissancegevel (Maniërisme) in de 
overgang naar de Hollands classicistische 
stijl, Hollandse barok. De getrapte 
zuilenorde is overgenomen van de 
Italiaanse renaissance bouwmeester 
Palladio, ook wel de Palladiaanse stijl 
genoemd, maar de barokke vormen van de 
leeuwfiguren op de geveltreden wijzen op 
het Hollands classicisme.

Westfries Museum 
Roode Steen 1  |  Hoorn
tel. 0229-280022
www.wfm.nl

Geel en blauw:  
kleuren Westfriese wapen
De binnenzijde van alle luiken op de gevel 
zijn geel en blauw geverfd, de kleuren van 
het Westfriese wapen. De zeven wapen-
schilden van de zeven steden op de gevel 
zijn links (van beneden naar boven) van 
Medemblik, Edam en Hoorn. Aan de 
rechterkant zijn de wapens van Purmerend, 
Monnickendam en Enkhuizen te zien. Het 
wapen in het gebroken fronton is van 
Alkmaar. De functie van vergaderplaats 
werd in 1796 bij de instelling van de 
Bataafse Republiek opgeheven wegens 
hervorming van het gewestelijk en landelijk 
bestuur. De belangrijkste functies daarna 
waren Arrondissementsrechtbank van 1817 
tot 1877, en gedeeltelijk Kantongerecht tot 
1931. In 1931 kreeg het Westfries Museum 
de beschikking over het gehele pand. 

Mag het licht uit?
T/m 31 december 16.00 uur kan het museum in oude luister nog bezocht worden.  
Op Oudejaarsdag sluit het Westfries Museum haar deuren om 17.00 uur en doen de 
medewerkers voor de laatste keer het licht uit. Iedereen is welkom om vanaf de 
Roode Steen dit memorabele moment mee te maken. Ook tijdens de sluiting blijft 
het Westfries Museum actief, onder andere vanaf voorjaar 2023 in de Statenpoort, 
maar ook online en via de nieuwsbrief waar de archeologische opgravingen gevolgd 
kunnen worden. Opgave nieuwsbrief via www.wfm.nl/nieuws. 
Volg het museum ook op Facebook en Instagram. 

De komende jaren wordt het monumentale 
complex volledig gerestaureerd en 
vernieuwd. Lees meer hierover op  
www.wfm.nl/toekomst. 
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Rita Lodde over Hoorn, huizen, straten, mensen

Vrijwilligerswerk heeft betekenis
Arnoud Lansdaal

HHSM, het boek Hoorn, huizen, straten, 
mensen – bijna een bijbel voor mensen 
die geïnteresseerd zijn in oud Hoorn, wie 
kent het indrukwekkende boekwerk niet? 
Iedereen heeft het vast wel eens zien 
liggen, in handen gehad of er iets in 
opgezocht. In 1982 verscheen het als 
jubileumuitgave van de Stichting 
Stadsherstel Hoorn en de Vereniging  
Oud Hoorn, in samenwerking met de 
gemeente Hoorn, de Rijksdienst voor de 
Monumentenzorg, het Westfries Archief 
en vele vrijwilligers. Arie Boezaad en Leo 
Hoogeveen waren de drijvende krachten. 
Stadsherstel bestond in het jaar van de 
publicatie 10 jaar, Oud Hoorn 65. De stad 
zelf kon toen bogen op 625 jaar stads-
rechten. 

Achteraf gezien was het een uitstekend 
initiatief om in de vorm van dit boek een 
wezenlijke ondersteuning tot monumen-
tenbehoud te leveren. Ruim 2.500 panden 
van de Hoornse binnenstad worden 
beschreven over de periode 1900-1982, 
van ABC tot Zuiderplantsoen. Je kunt al 
die panden moeilijk allemaal als monu-
ment beschouwen, maar door de tekst en 
de illustraties krijg je bijna het gevoel dat 
het wel zo is. Wat een monnikenwerk moet 
het geweest zijn om per pand alle 
bouwkundige veranderingen, bijzonderhe-
den, eigenaren en bewoners vast te leggen 
en uit te werken. In het oog springend zijn 
de zeer fraaie geveltekeningen van een 
groot aantal straten. Deze zijn in 1944 in 
opdracht van de Rijksdienst voor de 

Monumentenzorg gemaakt, maar waren 
nog nooit in deze vorm te zien. Wat een 
bezit als je een dergelijk boek thuis hebt 
liggen, gezien de grootte ervan zal het vaak 
niet in de boekenkast staan.

De werkgroep HHSM
Waarom is er binnen de vereniging  
Oud Hoorn een aparte werkgroep die zich 
bezighoudt met het boek? Wat moet je 
sowieso als werkgroep nog doen, het 
lijvige boek is toch klaar? De 76-jarige  
Rita Lodde, al meer dan vijftien jaar zeer 
actief binnen Oud Hoorn, geeft mij namens 
de acht leden van HHSM, onder wie nog 
altijd Arie en Leo, antwoorden. 

“Hoofddoelstelling van deze werkgroep is 
om mensen te stimuleren de geschiedenis 
van hun huis en de mensen die er woonden 
uit te zoeken. We helpen mensen, geven 
tips, begeleiden ze soms zelfs naar het 
Westfries Archief om hen daar wegwijs te 
maken. Iedere donderdagochtend komen 
we in de bestuurskamer van ons vereni-
gingsgebouw bijeen en praten daar over de 
meestal digitaal gestelde vragen. Vaak 
over de geschiedenis van een pand, maar 
vaak ook over familiegeschiedenissen. Er 
is nu eenmaal ontzettend veel informatie 
op de website van Oud Hoorn te vinden en 
het valt niet voor iedereen mee om daar de 
juiste gegevens uit te halen. Onze 
werkgroep kan daarbij van dienst zijn. 
Resultaat van alle naspeuringen zijn tot nu 
toe een paar artikelen in het kwartaalblad 
geweest. Helaas heeft het nog niet tot een 

boek geleid, maar wie weet, er wordt wel 
sterk over nagedacht. Wat is mooier dan de 
historie van je eigen huis te beschrijven en 
dat vervolgens met iedereen te delen?”

Het boek digitaal
In het jubileumjaar 2017, Oud Hoorn vierde 
haar eeuwfeest, werd het boek geheel 
online toegankelijk en qua tekst doorzoek-
baar gemaakt. Gerard van Stijn, in dit 
kwartaalblad al eens geïnterviewd, nam 
daartoe het initiatief en hij realiseerde het 
ook. Meteen werd ook het complete 
Adresboek 1949 toegevoegd, van de in dat 
jaar bekende straten buiten de stads-
singels. Daarnaast kwamen archieven van 
de gemeente erbij, die, omdat er geld 
beschikbaar gesteld was door Oud Hoorn 
en de gemeente, door een externe 
organisatie gescand zijn. Dat leidde 
meteen tot de inrichting van de alles 
overkoepelende Kennisbank op de website 
van Oud Hoorn. Gaat het nu alleen om 
mensen te helpen bij hun zoektocht in dit 
enorme aanbod van data? Rita: “Op dit 
moment gaat het ons ook om de digitale 
toegankelijkheid van alle gegevens. De 
zeer waardevolle Gerard van Stijn speelde 
daar een belangrijke rol in, maar hij heeft 
helaas afstand genomen. Daarom zijn we 
op zoek naar iemand die zijn werk kan 
voortzetten. Belangrijk werk, mensen 
kunnen er veel aan hebben. Dat maakt dit 
werk juist zo leuk, je ziet dat het betekenis 
heeft. En vooral het feit dat je het samen 
met anderen doet. Prachtig. Als iemand 
zich dus geroepen voelt….”
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Vrijwilligerswerk
Rita weet waar ze over praat. Als jongere 
deed ze in de jaren zestig al vrijwilligers-
werk door zich in te spannen voor het 
behoud van het volksbuurtje De Zeven 
Steegjes in het centrum van Utrecht. Rita, 
opgegroeid in Breda, woonde daar als 
studente en mocht bij de wethouder op 
bezoek om hem te overtuigen de karakte-
ristieke arbeiderswoningen niet tegen de 
vlakte te gooien. Ze staan er nog.  
Rita, studente sociologie, kwam in die stad 
Jan Lodde tegen, student natuurkunde.  

Hij kreeg in ’71 een baan als docent bij  
het Werenfridus in Hoorn en het toen al 
getrouwde paar verhuisde naar West-
Friesland. Ook hier dook ze, naast haar 
werk voor het onderzoeksbureau van het 
SOW, in het vrijwilligerswerk. Commissie 
van Toezicht bij de Glasbak, restauratie-
commissie van de Oosterkerk, commissie 
Bezwaarschriften van de gemeente, ruim 
elf jaar secretaris van Oud Hoorn, 
Publicatiestichting Bas Baltus, werkgroep 
HHSM, organisatie van verschillende 
bijeenkomsten en laatstelijk de werkgroep 
Begraafplaats Keern. Een imponerende 
reeks, Rita heeft blijkbaar energie genoeg 
om zich hier allemaal mee bezig te 
houden. “Ik zie dat mensen er iets aan 
hebben, dat geeft niet alleen waardering, 
maar ook voldoening. Ik mag me graag 
ergens tegenaan bemoeien. Heus niet met 
alles, maar wel met van alles. Ik hou van 

geschiedenis, mag graag dingen uitzoe-
ken, om daar vervolgens iets mee te doen.”

Nieuw bloed
Het zal duidelijk zijn, Rita Lodde is niet 
alleen van belang voor de werkgroep 
HHSM, maar voor heel onze vereniging.  
Ik durf zelfs te zeggen, ook voor heel 
Hoorn. Ze werd al eens, volkomen terecht, 
genomineerd als ‘Vrijwilligster van Hoorn’. 
Als vrijwilligster geeft ze het goede 
voorbeeld, laten velen haar hierin volgen. 
Rita: “Vrijwilligerswerk, mooier is er niet. 
Zeker als je dat mét anderen doet, ik werk 
graag samen. Als je mensen een plezier 
kan doen, motiveert het, geeft het energie, 
doet het je goed. En als ik een wens mag 
uitspreken, laten dan vooral vrouwen zich 
aanmelden als vrijwilligster. Hoe jonger, 
hoe beter. Onze vereniging heeft nieuw 
bloed nodig.”

“Vrijwilligerswerk, 
mooier is er niet.  
Zeker als je dat  
mét anderen doet.”

Rita met het 
papieren boekwerk 
dat dit jaar precies 
veertig jaar geleden 
werd uitgegeven. 
Onlangs werd 
naast de HHSM-pdf 
van 2017 ook een 
online-versie aan 
de Kennisbank op 
de website van Oud 
Hoorn toegevoegd
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Lezingen Oud Hoorn 2023
Arnoud Schaake

Voor de komende maanden staan wederom boeiende lezingen geprogrammeerd.  
Elke tweede woensdag van de maand vinden deze plaats in het sfeervolle 
Foreestenhuis, een van de mooiste monumenten van Hoorn, Grote Oost 43.  
De lezingen kunnen uitsluitend door reservering en vooruit betalen van het kaartje 
worden bijgewoond. Reserveren via lezingen@oudhoorn.nl. De reservering wordt 
definitief door betalen van de entreeprijs op NL86 INGB 0002 1448 88, t.n.v.  
Vereniging Oud Hoorn o.v.v. 1x lezing datum en/of onderwerp. Of een meervoud als 
 u meer plaatsen reserveert. De toegangsprijs is 5 euro voor leden Oud Hoorn en  
6,50 euro voor niet-leden.

Woensdag 11 januari om 20 uur:  
De stolpboerderij
Lezing door Dieuwertje Duijn
De stolpboerderij is hét icoon van 
Noord-Holland! Deze kenmerkende 
boerderijen met piramidevormig dak zijn 
overal in het landschap om ons heen 
zichtbaar. In het achterland van Hoorn 
stonden in het verleden honderden 
stolpboerderijen, waar onder meer kaas 
werd gemaakt voor verkoop op de Hoornse 
kaasmarkt. In de afgelopen tien jaar is veel 
nieuwe informatie over dit boerderijtype 
verzameld door bouwhistorisch, archeolo-

gisch en dendrochronologisch onderzoek 
(jaarringonderzoek aan hout). Uit het 
onderzoek blijkt dat een stolpboerderij 
soms veel ouder is dan je op basis van de 
gevels zou verwachten. Achter gevels uit 
de 20ste eeuw kan bijvoorbeeld een 
houtskelet uit de 16de eeuw schuil gaan. 
Een zoektocht naar de oudste stolpboer-
derij van de provincie leidt vooralsnog naar 
een boerderij in De Weere.

Dieuwertje Duijn is archeoloog bij 
Archeologie West-Friesland.

Woensdag 8 februari om 20 uur:  
De vaderlandsche maatschappij 
Lezing door Hans Regter
Na de Gouden Eeuw zette met name in de 
achttiende eeuw de economisch achteruit-
gang in de Republiek der Zeven Verenigde 
Nederlanden door. Het gevolg was 
armoede, werkloosheid en zedelijk verval 
in de Republiek. In Hoorn was dat niet 
anders. Het was Cornelis Ris, een 
doopgezinde dominee, koopman en 
handelaar, die daar in Hoorn iets aan wilde 
doen. Met enige gegoede burgers uit 
Hoorn, waaronder Joan van Bredehoff, 
richtte hij op 7 februari 1777 de 
“Vaderlandsche Maatschappij van 
Reederij en Koophandel, ter Liefde van ’t 
Gemeenebest” op. Met de Vaderlandsche 
Maatschappij wist Cornelis Ris de toen 
heersende ideeën van de Verlichting 
omtrent armoedebestrijding en verheffing 
van het volk succesvol in praktijk te 
brengen.

De drie pijlers waarop de Vaderlandsche 
Maatschappij rustte waren: onderwijs voor 
kinderen (armenschool), werkgelegenheid 
voor werklozen (fabrieks- en werkhuis) en 
tal van commerciële activiteiten (o.a. 
walvisvaart en beschilderen van behang). 
Deze pijlers hebben ruim tachtig jaar 
standgehouden waarna de Vaderlandsche 
Maatschappij met de beperkte middelen 
die resteerden goede doelen in Hoorn ging 
ondersteunen. Een situatie die thans nog 
steeds aan de orde is.

Hans Regter is voorzitter van het bestuur 
van de Vaderlandsche Maatschappij.
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Woensdag 8 maart om 20 uur: 
Archeologisch nieuws en spectaculaire 
vondsten in Hoorn
Lezing door Christiaan Schrickx
De afgelopen jaren zijn in de binnenstad 
van Hoorn meerdere grote archeologische 
opgravingen uitgevoerd, zoals aan de 
Westerdijk, het Kerkplein, de Nieuwendam 
en het Nieuwe Noord. Momenteel loopt het 
grootste archeologische project dat ooit in 
Hoorn heeft plaatsgevonden: het uitgraven 
van de kelders van het Westfries Museum. 
Al deze opgravingen leveren een schat aan 
nieuwe informatie over de geschiedenis 
van de stad op. Archeologisch is er dus 
veel nieuws te melden. Speciale aandacht 
gaat in de lezing uit naar de opgraving aan 
het Nieuwe Noord op de locatie waar het 
lage gebouw van V&D heeft gestaan en nu 
een rij appartementen is gerealiseerd. Dit 
stadsdeel kent een lange geschiedenis. In 
de 16de eeuw stonden er al een brouwerij, 
een leerlooierij, stallen van herberg de 
Roode Leeuw en een kaatsbaan. In de 
17de eeuw volgden gebouwen van het 
Armenweeshuis, een rij huizen aan het 
Nieuwe Noord en diverse kamerwoningen. 
De meest spectaculaire vondst van de 
opgraving is nog niet aan het publiek 
gepresenteerd. Een centrale rol hierbij 
speelt een van de bekendste inwoners van 
de stad in de 17e eeuw.

Christiaan Schrickx is archeoloog bij 
Archeologie West-Friesland.

Woensdag 12 april om 20 uur:  
Slavernij en verzet in een grensgebied
Lezing door Wouter de Vries
In 1737 verscheen deze prachtige kaart 
van Suriname van de hand van de 
landmeter Alexander de Lavaux. Strak 
omlijnde rechthoeken langs de rivier 
symboliseren Nederlandse controle over 
het gebied, en het contrast met de 
omliggende jungle is groot. In de marges 
lezen we wie de eigenaars van de 
plantages zijn, en de Europese lezer zal 
ongetwijfeld onder de indruk zijn geweest 
van de macht van de koloniale overheer-
ser. De kaart presenteert orde, maar vertelt 
ook een verhaal — wie goed kijkt ziet 
dorpen van weggelopen tot slaaf gemaak-
ten, ook wel Marrons genoemd, van 
oorspronkelijke bewoners (‘Indianen’), en 
paden door de bossen en over de 
savannes. De orde die de kaart laat zien, is 
niet in lijn met de werkelijkheid. Veel laat 
de kaart niet zien: plantages waar slavernij 
en ontmenselijking aan de orde van de dag 
waren, of de rol die oorspronkelijke 
bewoners en slaven speelden in de 
kolonisatie. Wie de archieven induikt leert 

dat strijd en verzet aan de orde van de dag 
waren, en dat Europese overheersers vaak 
grote moeite hadden om de orde die we in 
de kaart zien vast te houden. Soms kwam 
het tot grote uitspattingen, zoals tijdens de 
Berbice slavenopstand van 1763, maar 
dagelijks waren er spanningen tussen 
oorspronkelijke bewoners, weggelopen tot 
slaaf gemaakten, goudzoekers, land-
meters, avonturiers en militairen. Aan de 
hand van (vaak getekende) kaarten en 
verslagen verkennen we tijdens deze 
middag zelf hoe de koloniale ruimte in de 
Nederlandse kolonies in Zuid-Amerika 
door deze spanningen werd getekend.

Wouter de Vries is als historicus verbonden 
aan de Universiteit Leiden.
 

Alexander de Lavaux, Algemene kaart  
van Suriname (1737-1757). Collectie  
Rijksmuseum, NG-478
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Schenkingen
Arnoud Lansdaal

De afgelopen tijd is Oud Hoorn weer 
verblijd met verschillende schenkingen. 
Met regelmaat komen boeken tevoorschijn 
die bij ons verenigingsgebouw worden 
afgegeven. Het gaat te ver om alle gulle 
gevers hier apart te benoemen, maar weet 
dat we hen zeer dankbaar zijn. Het zijn 
trouwens niet alleen boeken die we 
ontvangen, het is soms meer dan dat. Van 
de heer Loos kregen we bijvoorbeeld een 
doos vol met informatie over de periode 
1940-1945 en dan met name over Hoorn 
natuurlijk. Er zaten heel veel boeken in 
over de Tweede Wereldoorlog, maar ook 
een aantal andere zaken. Bijvoorbeeld een 
keurig getypte lijst van bijna vijftig inwoners 
van Hoorn die in de oorlogsjaren zijn 
overleden ten gevolge van de oorlog.  
Hun naam, beroep, waar en wanneer ze 
geboren zijn en waar en wanneer ze 
over leden zijn staat erop te lezen. Kortom, 
indrukwekkend en bijzonder materiaal. 
Ook van de heer Boersma kregen we veel 
dat betrekking heeft op WOII, waaronder 
dia’s. 

Kees Rozemeijer, inderdaad de zoon van 
het hoofd van de Jozefschool, schonk een 
plattegrond van Hoorn aan onze vereni-
ging. De afbeelding is, volgens een notitie 
op de achterkant, een overdruk uit het boek 
Teatro di Belgio gemaakt door Galeazzo 
Gualdo. Dat boek uit 1673 is een atlas van 
de Hollandse vestingsteden tijdens de 
Hollandse Oorlog (de inval van de Fransen 
in 1672). Er zijn dus geen huizen ingete-
kend, alleen de omwalling en de havens 
van Hoorn in de tweede helft van de 17e 
eeuw. Kees had de plattegrond zelf sinds 

1993 in zijn bezit nadat hij deze van een 
Duitse collega had gekregen. Op de dag 
van de boekpresentatie van ‘100 jaar 
Jozefschool’, waarbij hij natuurlijk niet kon 
ontbreken, is Kees, inmiddels 83 jaar oud, 
lid geworden van Oud Hoorn. Hij sprak in 
een mail die hij daags na de boekpresenta-
tie stuurde niet alleen zijn dank uit voor de 
mooie dag die hij en zijn vrouw beleefd 
hadden, maar had gelijk nog een aanvul-
ling op het verhaal over Cor Selie uit #1. 

Kees memoreerde dat hij bij zijn vervroeg-
de pensionering van de Europese Unie in 
Brussel in 1993 Cor met zijn draaiorgel 
naar Brussel had gehaald om daar, ten 
overstaan van de Raad van Ministers, het 
afscheid van Kees op te luisteren.  
Cor heeft dus in het buitenland niet ‘alleen’ 
in Warschau en Moskou zijn orgel laten 
draaien, maar ook in Brussel kunnen ze er 
over meepraten.

Kaart Gualdo

Aquarel getiteld ‘Zicht op Hoorn’, met als signatuur BB ’62
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Oud Hoorn kreeg via allerlei omwegen een 
aquarel van de kloosterorde SVD uit 
Teteringen, getiteld ‘Zicht op Hoorn’, met 
als signatuur BB ’62. Omdat in eerste niet 
duidelijk was welke schilder dit betrof, 
heeft Wally ‘Sherlock’ Ooms een en ander 
uitgezocht en wat hij vond, bleek te 
kloppen. Het verhaal hierachter wil ik u niet 
onthouden. ‘BB’ staat voor Broeder 
Bernulphus, de geestelijke naam van Adrie 
van Schagen, geboren 13 april 1921 te 
Leiden en overleden op 16 juni 2009 in 
Giswil, Zwitserland. Adrie was in 1941 
toegetreden tot de Missionarissen van 
Steyl in het missiehuis St. Willibrord in 
Uden. Hij had talent voor tekenen en 
volgde een aantal opleidingen, o.a. aan de 
kunstacademie St. Joost te Breda en aan 
de Wimbledon School of Art in Londen. De 
grootste wens van Broeder Bernulphus was 
om missionaris te worden, maar dat werk 
liep op een mislukking uit. In ’64 startte hij 
op de Filipijnen, maar al een paar jaar later 

keerde hij teleurgesteld naar Nederland 
terug. Hij vond zichzelf niet meer passen in 
zijn kloostergemeenschap, ging op zichzelf 
wonen en werd docent tekenen aan de 
Stadsacademie in Maastricht. Hij kreeg 
contact met de Zwitserse Rösli Heller, die 
hij kende van zijn studietijd in Londen. 
Bezocht haar in Zwitserland en raakte 
verliefd. Bernulphus deed afstand van zijn 
geloften, nam zijn eigen naam weer aan, 
trouwde Rösli in 1970 en ging in het 
Alpenland wonen. Hij hield wel contact met 
zijn voormalige medebroeders, verschil-
lende van hen kwamen voor een vakantie 
naar het huis van Adrie en Rösli. 
Uiteindelijk overleed hij op 88-jarige 
leeftijd in Zwitserland.

Wat, als laatste, ook zeker genoemd mag 
worden is een schenking van de ABN-
AMRObank die tot voor kort op de 
Veemarkt gevestigd was. Van deze bank 

ontving Oud Hoorn een tweetal zaken.  
Een schilderij gemaakt door Wouter Ydo, 
voorstellende een beeld van een veemarkt 
met op de achtergrond de Noorderkerk, 
waarvan het zichtbare gedeelte ook wel 
bekend staat als de armenkerk. Ydo, ook 
wel geschreven als IJdo, werd in 1887 
geboren in Vlaardingen, maar bracht zijn 
werkzame leven vooral bij Rijkswaterstaat 
in Hoorn door. Hij schilderde veel boten, 
vooral op de Zuiderzee, maar ook botters 
en tjalken in de Hoornse haven. Het 
schilderij met de veemarkt is daarom 
speciaal. Als extra gift van de bank kwam 
een ingelijst aandeel van de Hoornsche 
Crediet- en Effectenbank n.v. mee. Deze 
bank is in de overnamegolven van de tijd 
terechtgekomen in de ABN AMRO. Het 
aandeel heeft helaas alleen nog maar 
historische waarde, maar is toch leuk om in 
bezit te zijn van onze vereniging.

Schilderij gemaakt door Wouter Ydo

Aandeel van de Hoornsche Crediet- en 
Effectenbank n.v. 
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Stadsbeeld  Restauraties  
& veranderingenJaap van der Hout en Frans van Iersel

In de rubriek stadsbeeldbewaking wordt 
stilgestaan bij een klein of groot project 
dat mooi is uitgevoerd.

Een parel voor Hoorn

Ditmaal gaat de parel naar de hernieuwde Grote Kerk.
Tot 1968 ging de hervormde gemeente hier naar de kerk. Daarna kwam de monu-
mentale Grote Kerk leeg te staan. In 1985 zijn in de consistorie en in de kap 32 
woningen gebouwd. Voor het schip kwamen zo nu en dan tijdelijke functies in beeld 
die niet konden voorkomen dat de monumentale waarde werd aangetast. Na een 
paar jaar verbouwen heeft het schip nu een metamorfose ondergaan, Heavens Hotel 

Hoorn heeft op 1 juni haar deuren geopend. Op 
de begane grond is een restaurant gevestigd en 
op de eerste en tweede verdieping zijn 43 luxe 
hotelkamers gebouwd. Niet alleen binnen maar 
ook buiten zijn de veranderingen groot. In de 
lange monumentale gevels zijn grote raam-
openingen gezaagd. Deze opvallende ingrepen 
zijn niet door iedereen enthousiast ontvangen. 
Na vijftig jaar verval is er echter eindelijk voor de 
komende decennia een bestemming voor het 
gebouw gevonden waarbij zorg en uitstraling 
essentieel zijn. Grote raamopeningen horen 
daarbij. 
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Breed 13
Verbouw tot winkel en 17 appartementen. 
Alhoewel hier formeel sprake is van een 
verbouwing, wordt er feitelijk een nieuw 
pand gebouwd met op de begane grond 
een winkel, op de eerste en tweede 
verdieping zes en in de kap vijf woningen. 

Gedempte Turfhaven 23
Het maken van het eerste winterterras, een 
trendsetter. De hoogte van de terrasscher-
men zijn 3 meter ter plaatse van de gevel 
en 2,15 meter aan de wegzijde. De 
monumentencommissie volgt de lijn van 
de gemeente en acht de van het beleid 
afwijkende hoogte van 2,20 meter 
voorstelbaar, gezien gebleken is dat de 
voorgeschreven 2 meter hoogte de 
bruikbaarheid van het winterterras beperkt. 
De commissie heeft daarom geen bezwaar 
tegen het voorstel van 2,15 meter. 

Grote Noord 101
Een vergunning voor een gewijzigde 
winkelpui die niet overeen komt met de 
vergunde situatie. Er zouden twee 
identieke winkelpuien geplaatst worden, 
maar het zijn twee afzonderlijke puien 
geworden, de pui is lager dan vergund, de 
indeling is gewijzigd en de omkadering is 
komen te vervallen. De monumentencom-
missie betreurt het dat er is afgeweken van 
de vergunning, maar zij kan bij hoge 
uitzondering akkoord gaan met de 
uitgevoerde situatie. Verder constateert de 
commissie dat de kozijnen op de eerste 
verdieping zijn gewijzigd zonder vergun-
ning. Deze wijziging is wat betreft de 
commissie passend, maar zij vraagt wel 
om die op tekening te zetten.

Grote Oost 14
Het splitsen van een gemeentelijk 
monument. Het pand bestaat uit een 
voorhuis met daarachter een voormalige 
drukkerij. De monumentencommissie acht 
het realiseren van appartementen 
voorstelbaar, maar heeft bezwaar tegen 
het opdelen van het voorhuis, de positie 
van het trappenhuis en het wijzigen van de 
hoofdstructuur. 

Koepoortsweg 74
Het intern wijzigen van een gemeentelijk 
monument en het wijzigen van de 
achtergevel. Op de begane grond is de 
originele structuur bestaande uit een lange 
gang met links en rechts kamers nog in 
tact, ook de tegellambrisering in de gang is 
nog aanwezig. De monumentencommissie 
acht de structuur van dit monument 
waardevol, deze dient daarom zoveel 
mogelijk behouden te blijven. 

Grote Noord 102
Het verplaatsen van de entree en het 
wijzigen van de gevel. Het pand ligt met de 
voorzijde (rijksmonument) aan het Grote 
Noord en met de achterzijde aan het 
Nieuwe Noord (nieuwbouw). Het is de 
wens om de entreedeur naar de linkerzijde 
van de voorgevel te plaatsen en daar een 
extra deur naast te zetten. 

Grote Noord 138
Het vernieuwen van de kozijnen op de 
verdieping van een rijksmonument. In 1979 
is het pand voorzien van een luifel. Het is  
de wens om de luifel te verwijderen en het 
raamhout te vervangen. De monumenten-
commissie acht het vervangen van het 
raamhout voorstelbaar, maar heeft bezwaar 
tegen het verwijderen van de luifel. 

Trommelstraat 7
Het vervangen van een overheaddeur in  
de voorgevel door een driedelige houten 
pui met paneeldeuren en glasinvulling.  
De monumentencommissie adviseert de 
bestaande, groene, kleurstelling aan te 
houden. 
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Nieuwstraat 8a
Het wijzigen van de voorgevel en het 
plaatsen van een markies gelijk aan de 
markies bij het naastgelegen pand. De 
bestaande luifel en gevelbekleding wordt 
verwijderd en vervangen. De commissie 
adviseert verschillende tinten grijs te 
kiezen waarbij de kozijnen, draaiende 
delen en beplating ten opzichte van elkaar 
verschillen. 

Munnickenveld 7
Het verbouwen van een kantoorpand naar 
twee woningen. Het raamhout van de 
kozijnen in de voorgevel wordt vernieuwd 
conform bestaand. In het zadeldak van het 
achterhuis worden dakramen toegevoegd 
en een loggia in beide zijdakvlakken 
gerealiseerd om een buitenruimte te 
creëren. 

Nieuwland 5
Het betreft een preadvies voor het wijzigen 
van de pui in de voorgevel. Het is de wens 
om de onderbouw te bekleden met 
steenstrips conform het bestaande 
metselwerk van de bovenbouw en het 
schilderen van de entreedeur en de 
garagedeur in antiekgroen. Tevens wordt 
de bestaande puibalk/luifel vervangen.

Slapershaven 8
Het vergroten van de dakopbouw op het 
linker dakvlak en het vergroten van de 
uitbouw op de begane grond van dit 
beeldbepalend pand. De monumenten-
commissie heeft bezwaar tegen het 
vergroten van de bestaande dakopbouw, 
de dakopbouw komt erg dicht op de 
voorgevel en te prominent in het zicht van 
de openbare ruimte. 

Nieuwendam 1 en 2
Het wijzigen van twee voormalige kaas- 
 pak huizen. Deze rijksmonumenten 
herbergen twee restaurants en enkele 
appartementen. Door de wijzigingen is  
het mogelijk een goede vluchtweg te 
realiseren. 

Warmoesstraat 6
Het wijzigen van een opslagruimte naar 
een woning. De kap wordt aangepast naar 
een mansarde kap en de indeling van de 
voorgevel wordt gewijzigd naar een 
woonhuis indeling. 

Westerblokker 32
Het uitbreiden van een vrijstaande woning 
aan het lint, daartoe wordt het schilddak 
naar achteren uitgebreid. De verlengde 
kap wordt aan de rechterzijde ingesneden 
waardoor een sprong in de zijgevel is 
ontstaan, het rechter dakvlak van het 
bestaande schilddak blijft in tact. Het pand 
is goed zichtbaar vanuit de openbare 
ruimte. 

58



Vereniging Oud Hoorn
Onder de Boompjes 22  |  1621 GG Hoorn  |  tel. 0229-273570 
Email: info@oudhoorn.nl 
Geopend:  dinsdag en donderdag 10.00-16.00 uur 
 zaterdag 10.00-14.00 uur
www.oudhoorn.nl

Kwartaalblad 
Vereniging Oud Hoorn

Bestuur:
Jaap van der Hout, voorzitter, 
Matt Wever, secretaris, 
Jos Renckens, penningmeester,
Ron Dol, Jan Haring.

Ereleden:
J.C. Kerkmeijer (1875-1956)
mr.dr. B. R. Canneman (1909-1982)
H. Krijgsman (1914-1990) 
D. Breebaart (1905-2002)
C. Kuppers (1920-1990)  
drs. H.M. van den Berg (1918-2005) 
J.L.N. Dijkstra (1930-1992)  
J.M. Baltus (1939-1994)  
J.P.H. van der Knaap (1936-2007)
J.E.J. Lamers
A. de Graaf
L.P.M. Hoogeveen
A. Boezaard 
F. Uiterwijk
A.G.F. van Weel
E.S. Ottens
F.L. van Iersel
H. Stapel

Foto’s/illustraties:
Archeologie West-Friesland
Beeldbank Oud Hoorn
Frans van Iersel
Jacques Wester, omslag
Arnoud Lansdaal 
Ton Spruijt
Vereniging Oud Hoorn
Westfries Archief
Westfries Museum
Willy Wiggelaar

ISSN: 2213-7009

Colofon

Lidmaatschap Redactie

Normaal:  € 25,–  per jaar, incl. kwartaalblad
Gezinslid:  € 15,–  per jaar
Jeugd:  € 7,50  per jaar 
Lid voor het leven:  Ouder dan 45 jaar: eenmalig € 700,–
 Ouder dan 55 jaar: eenmalig € 500,–
Ledenadministratie: leden@oudhoorn.nl 
Contributie: NL92 INGB 0000 7229 54

Het lidmaatschap geldt voor een heel kalenderjaar. 
Lidmaatschap uiterlijk één maand voor einde kalenderjaar 
schriftelijk opzeggen. 

Losse nummers:  leden: € 6,–  |  niet-leden: € 7,50

Arnoud Lansdaal, Ben Leek, Wally Ooms,  
Arnoud Schaake, Christiaan Schrickx,  
Ton Spruijt, Willy Wiggelaar

Redactieadres: 
Arnoud Lansdaal
Boomgaarden 1  |  1695 BN  Blokker
Email: redactie@oudhoorn.nl

Realisatie:
Sprintprint
De Factorij 34c  |  1689 AL  Zwaag
www.sprintprint.nl 

Copyright:
Gehele of gedeeltelijke overname van teksten 
en/of illustraties uit dit blad is alleen 
toegestaan na toestemming van de redactie.

Het vernieuwde kwartaalblad
Het kwartaalblad van Oud Hoorn heeft in 2022 een metamorfose ondergaan.  
De redactie koos vorig jaar voor vernieuwing. Meer themagerichte artikelen,  
de lengte van de bijdragen korter en als dat niet kon, werd het surplus op de site  
van de vereniging geplaatst. 

Wat Oud Hoorn betreft is gepoogd meer een wij- 
gevoel te realiseren door een serie over vrijwilligers 
binnen de vereniging aan te bieden. Er werd een 
andere drukker gevonden en dat betekende meteen 
een andere vormgeving, ander papier, een ander let-
tertype. Het uiterlijk van het blad dat zo’n 15 jaar vrij-
wel onveranderd was gebleven, kwam er heel anders 
uit te zien. Bij het eerste nummer is beloofd dat de 
lezers na een jaar gevraagd zou worden wat men van 
de veranderingen vond. Dat is nu. Denkend aan het 
gezegde ‘geen bericht is goed bericht’ worden de 
 wijzigingen blijkbaar zeer gewaardeerd, want veel 
negatieve geluiden hebben we niet opgepikt. Mocht u 
evengoed nog wat kwijt willen, positief of negatief, 
suggesties hebben voor onderwerpen, meld het 
gerust via het mailadres redactie@oudhoorn.nl 
De redactie is razend benieuwd.

OUD HOORN #1
Kwartaalblad 44e jaargang 2022

DE BULT 
Stortplaats voor alles en iedereen

De geschiedenis van het 
DIACONIEHUIS

OUD HOORN#2
Kwartaalblad 44e jaargang 2022

DE SCHOOL OP HET 
WOONWAGENKAMP 
Dromen van een poppenwagen

Opkomst Patriottenbeweging 

HET ORANJEOPROER 
VAN 1786 EN 1787

OUD HOORN#3
Kwartaalblad 44e jaargang 2022

Uit het straatbeeld 

VERDWENEN  
HOORNSE BEDRIJVEN
Horinezen dansen

DE CARMAGNOLE

59OUD HOORN  2022  #4  



Verleden & Heden

Sa
lm

 e
n

 H
ol

th
u

is
, K

le
in

e 
N

oo
rd

In
 1

91
8 

ko
op

t 
w

ag
en

m
ak

er
 G

. 
Sa

lm
 

de
 p

an
de

n 
K

le
in

e 
N

oo
rd

 6
7-

69
. Z

oo
n 

G
er

ri
t n

ee
m

t i
n 

19
43

 d
e 

za
ak

 o
ve

r 
en

 
ve

rb
ou

w
t 

he
t 

pa
nd

. 
Ve

rv
ol

ge
ns

 s
ta

pt
 

hi
j 

ov
er

 o
p 

de
 v

er
ko

op
 e

n 
he

t 
on

de
r-

ho
ud

 v
an

 fi
et

se
n.

In
 d

e 
ja

re
n 

'4
0 

ga
at

 h
ij 

ee
n 

co
m

pa
g-

no
ns

ch
ap

 a
an

 m
et

 z
ijn

 z
w

ag
er

 H
ol

t-
hu

is
. 

D
e 

m
an

ne
n 

zi
jn

 g
et

ro
uw

d 
m

et
 

de
 d

am
es

 V
an

 R
ie

l. 
Z

ij 
ko

m
en

 a
ch

te
r 

de
 w

in
ke

l 
te

 w
on

en
. 

In
 d

e 
ja

re
n 

'5
0 

zi
jn

 S
al

m
 e

n 
H

ol
th

ui
s 

al
s 

en
ig

e 
in

 
W

es
t-

Fr
ie

sl
an

d 
de

al
er

 v
an

 h
et

 p
uu

r 
H

ol
la

nd
se

 
m

er
k 

Lo
co

m
ot

ie
f. 

Er
 

is
 

ze
lfs

 e
en

 w
ie

le
rp

lo
eg

 n
aa

r 
ve

rn
oe

m
d.

 
In

 1
95

1 
re

ed
 W

im
 v

an
 E

st
 in

 d
e 

To
ur

 
de

 F
ra

nc
e,

 i
n 

ee
n 

di
ep

 r
av

ijn
. 

Z
ijn

 
ve

rk
re

uk
el

de
 

Lo
co

m
ot

ie
f-

fie
ts

 
he

ef
t 

no
g 

ee
n 

tij
dj

e 
in

 d
e 

et
al

ag
e 

va
n 

Sa
lm

 

en
 H

ol
th

ui
s 

ge
st

aa
n.

 
In

 1
95

6 
ga

at
 m

ijn
 v

ad
er

 in
 d

e 
w

er
k-

pl
aa

ts
 v

an
 d

e 
fie

ts
en

w
in

ke
l 

aa
n 

de
 

sl
ag

. 
A

ls
 e

r 
in

 d
e 

ja
re

n 
'6

0 
st

ee
ds

 
m

ee
r 

vr
aa

g 
na

ar
 fi

et
se

n 
ko

m
t, 

w
or

dt
 

de
 w

on
in

g 
va

n 
H

ol
th

ui
s 

bi
j d

e 
w

in
ke

l 
ge

tr
ok

ke
n 

en
 k

om
t d

e 
fa

m
ili

e 
er

bo
ve

n 
te

 w
on

en
. D

e 
fie

ts
en

w
in

ke
l z

it 
da

n 
tij

-
de

lij
k 

in
 e

en
 p

an
d 

aa
n 

he
t 

be
gi

n 
va

n 
he

t 
K

le
in

e 
N

oo
rd

. Z
e 

kr
ijg

en
 d

an
 h

et
 

de
al

er
sc

ha
p 

va
n 

G
az

el
le

 e
rb

ij.
 D

e 
da

-
m

es
 b

eh
er

en
 d

e 
w

in
ke

l e
n 

de
 m

an
ne

n 
zi

tt
en

 o
p 

he
t k

an
to

or
.

Ti
jd

en
s 

de
 K

er
m

is
 k

om
t 

ga
ns

 W
es

t-
Fr

ie
sl

an
d 

op
 

de
 

fie
ts

 
na

ar
 

H
oo

rn
. 

D
e 

co
m

pa
gn

on
s 

Sa
lm

 
en

 
H

ol
th

ui
s 

ze
tt

en
 e

en
 g

ed
ee

lte
 v

an
 h

et
 S

ch
ar

lo
o 

m
et

 h
ek

ke
n 

af
, 

om
 d

aa
r 

de
 fi

et
se

n 
te

 
st

al
le

n.
 E

en
 c

on
cu

rr
en

t 
is

 d
e 

fa
m

ili
e 

H
ak

ho
ff 

w
aa

r 
aa

n 
he

t 
be

gi
n 

va
n 

he
t 

K
ee

rn
, 

ac
ht

er
 d

e 
H

O
BI

, 
oo

k 
fie

ts
en

 

ge
st

al
d 

ku
nn

en
 w

or
de

n.
Be

gi
n 

ja
re

n 
'7

0 
st

op
pe

n 
de

 h
er

en
 m

et
 

de
 w

in
ke

l. 
G

er
ri

t 
Sa

lm
 g

aa
t 

na
ar

 V
 

&
 D

 i
n 

A
lk

m
aa

r 
en

 b
eh

ee
rt

 d
aa

r 
de

 
fie

ts
en

af
de

lin
g.

 
Ja

n 
H

ol
th

ui
s 

w
or

dt
 

bo
ek

ho
ud

er
 b

ij 
O

tt
er

 d
e 

dr
an

kw
in

ke
l. 

H
et

 e
ni

ge
 p

er
so

ne
el

sl
id

, 
Pi

et
 S

ch
ou

-
te

n,
 g

aa
t n

aa
r 

Tr
om

p 
di

e 
ee

n 
fie

ts
- 

en
 

br
om

fie
ts

w
in

ke
l 

he
ef

t 
op

 h
et

 K
le

in
e 

N
oo

rd
.

D
e 

pa
nd

en
 w

or
de

n 
ge

sl
oo

pt
. N

u 
st

aa
t 

da
ar

 
he

t 
ap

pa
rt

em
en

te
nc

om
pl

ex
 

'M
ee

st
er

 C
or

ne
lis

'. 
H

ot
el

 'H
et

 W
ap

en
 

va
n 

W
es

t-
Fr

ie
sl

an
d'

, 
da

t 
na

as
t 

Sa
lm

 
en

 H
ol

th
ui

s 
st

on
d,

 i
s 

na
 d

e 
br

an
d 

in
 

19
65

, 
ni

et
 o

pn
ie

uw
 o

pg
eb

ou
w

d.
 N

u 
be

vi
nd

t 
zi

ch
 h

ie
r 

he
t 

dr
uk

ke
 k

ru
is

-
pu

nt
 n

aa
r 

de
 G

ro
te

 W
aa

l. 
M

en
se

n 
di

e 
de

 o
ud

e 
si

tu
at

ie
 n

ie
t 

ge
ke

nd
 h

eb
-

be
n,

 k
un

ne
n 

zi
ch

 d
at

 m
et

 h
et

 h
ui

di
ge

 
be

el
d,

 m
aa

r 
m

oe
ili

jk
 v

oo
rs

te
lle

n.

ve
rl

ed
en

 &
 H

ed
en

w
Il

ly
 w

Ig
g

el
a

a
r

2
0

0
0

9
9

0
0

5
3

7
9

4

Li
d

m
a

a
ts

ch
a

p
:

M
in

im
aa

l e
22

,5
0 

pe
r 

ja
ar

, 

in
cl

. K
w

ar
ta

al
bl

ad

G
ez

in
sl

id
: e

12
,–

 p
er

 ja
ar

Li
d 

vo
or

 h
et

 le
ve

n:

O
ud

er
 d

an
 4

5 
ja

ar
: 

ee
nm

al
ig

 e
63

0,
–

O
ud

er
 d

an
 5

5 
ja

ar
: 

ee
nm

al
ig

 e
45

0,
–

Le
de

na
dm

in
is

tr
at

ie
: 

le
de

n@
ou

dh
oo

rn
.n

l 

C
on

tr
ib

ut
ie

:

N
L9

2 
IN

G
B 

00
00

 7
22

9 
54

H
et

 li
dm

aa
ts

ch
ap

 g
el

dt
 v

oo
r 

ee
n 

he
el

 k
al

en
de

rj
aa

r.
 

Li
dm

aa
ts

ch
ap

 u
it

er
lij

k 
éé

n 
m

aa
nd

 

vo
or

 e
in

de
 k

al
en

de
rj

aa
r 

sc
hr

ift
el

ijk
 

op
ze

gg
en

. 

Lo
ss

e 
nu

m
m

er
s:

 

le
de

n:
 e

4,
50

ni
et

-l
ed

en
: e

6,
-

N
L8

6 
IN

G
B 

00
02

 1
44

8 
88

Re
d

a
c

tie
:

C
hr

is
 H

ol
m

an
, B

en
 L

ee
k,

 

W
al

ly
 O

om
s,

 E
gb

er
t 

O
tt

en
s,

 

C
hr

is
ti

aa
n 

Sc
hr

ic
kx

, 

Fe
m

ke
 U

it
er

w
ijk

, 

W
ill

y 
W

ig
ge

la
ar

Re
d

a
c

tie
a

d
re

s:
 

E
.S

. O
tt

en
s,

R
en

oi
rh

of
 1

55
, 1

62
8 

X
C

 H
oo

rn

e–
m

ai
l: 

re
da

ct
ie

@
ou

dh
oo

rn
.n

l

C
o

p
yr

ig
ht

:
G

eh
el

e 
of

 g
ed

ee
lt

el
ijk

e 
ov

er
na

m
e 

va
n 

te
ks

te
n 

en
/o

f i
llu

st
ra

ti
es

ui
t 

di
t 

bl
ad

 is
 a

lle
en

 t
oe

ge
st

aa
n 

na
 

to
es

te
m

m
in

g 
va

n 
de

 r
ed

ac
ti

e

Pr
o

d
u

c
tie

:
Va

n 
V

lie
t 

Pr
in

ti
ng

 B
.V

.

Ve
rl

en
gd

e 
La

ge
w

eg
 1

16
28

 P
M

 H
oo

rn

De Blauwe 
Berg
Als er in de jaren ’80 van de vorige eeuw 
plannen worden gemaakt om de weilanden 
tussen het Keern en het Missiehuis te gaan 
ontwikkelen, wordt aan de straatnamen-
commissie gevraagd of ze een idee hebben 
hoe het gebied en de straten die hier in de 
toekomst gelegd gaan worden genoemd 
kunnen worden. Er wordt besloten om 
namen te geven van verdwenen etablisse-
menten in Hoorn en omgeving.

De eerste naam die gebruikt wordt is ‘De Blauwe Berg’,  
een logement dat ooit op het Keern heeft gestaan. Dit stukje 
van het Keern heette tot 1890 de Noorder Barrière. Op de foto 
zien we naast het Witte Paard, toen nog Koffiehuis Royal 
geheten, logement De Blauwe Berg met ernaast een paar-
denstal. Dit logement, je zou nu zeggen: dit hotel, is gesloopt 
in 1903. De huizen die ervoor in de plaats kwamen, werden  

Willy Wiggelaar

in 1926 gebouwd door aannemer Van Riel, die zelf op het 
Pelmolenpad woonde. 

De nieuwe Blauwe Berg krijgt vooral een sportief, educatief  
en informatief karakter. Tennisvereniging Juliana, rugbyclub 
West-Friesland, tafeltennisvereniging Disnierats en de atle-
tiekvereniging Hollandia krijgen er een plek. Het onderwijs 
wordt vertegenwoordigd door een MBO-vestiging van het 
Clusius College, sinds kort Vonk! genoemd en door de School 
voor Persoonlijk Onderwijs, het SvPO, te vinden in het aloude 
Missiehuis. Het Westfries Archief komt er, voor velen met 
 historische interesse een belangrijke plek om informatie te 
vergaren. 

Een jaar of tien geleden komt er naast het gehele complex de 
Blauwe Berg huizenbouw, een compleet wijkje wordt aange-
legd. De straten krijgen de namen: Hof van Holland, Kolfbaan 
en Zevenster. Hof van Holland is gebaseerd op het etablisse-
ment van moeder Wijntje op het Kleine Noord (nu Bij Meta). 
Kolfbaan verwijst naar de verdwenen kolfbaan die te vinden 
was aan de Noorderstraat, daar is nu muziekschool Boedijn te 
vinden. Zevenster slaat op de herberg in Hauwert, die daar, 
volgens een oude akte, al in 1658 te vinden was. 

Als er weer bouwplannen zijn en straten voorzien moeten 
 worden van namen, dan zijn er in dit kader nog genoeg 
 mogelijkheden. Wat te denken van ‘De Witte Engel’, ‘Het 
Witte Paard’? Maar ook ‘Marktzicht’ en ‘De Zaadmarkt’ zijn 
goede opties. Het is aan de straatnamencommissie… 
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